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SAU - UTİC DERGİSİ
EDİTÖRLERİ

olarak bu yıl 8. Sayısı ile karşınızda olduğumuz Uluslararası Ticaret 
Dergimizi siz değerli okurlarımıza sunmanın gurur ve mutluluğunu 
duyuyoruz. Dergimizin bu seneki içeriğini hazırlarken yeni bakış 
açıları kazanmaya çalıştık ve siz değerli okuyucularımıza da kıymetli 
isimlerden keyifli ve bilgilendirici röportajlar, yazılar ve birçok içerik 
sunmayı amaçladık.  

Ülkemizde yaşanan Maraş depreminden eğitim alanında bizler de 
etkilendik. Ancak üniversite eğitimimizi uzaktan sürdürdüğümüz bu 
süreçte ekip olarak pes etmeden azimle çalıştığımız, emek verirken 
kendimizi geliştirdiğimiz bir çalışma yaptığımıza inanıyoruz. İlk andan 
beri her bir detayını özenle hazırladığımız dergimizde tam anlamıyla 
ekip olmayı ve el ele verip çalıştığımız emek veren tüm arkadaşlarımıza 
çok teşekkürler.

UTİC Dergisi ekibi olarak bizlere her zaman destek olan, tecrübesi ve 
yol göstericiliği ile yolun başındaki bizlerin vizyonunu şekillendirmemize 
yardımcı olan Sayın Prof. Dr. Hakan TUNAHAN hocamıza desteklerinden 
ve verdiği emeklerden dolayı sonsuz teşekkürler.

8. sayımızda, Türkiye İhracatçılar Meclisi Başkanı Mustafa 
GÜLTEPE’nin ihracatımızdaki güncel gelişmeler ile ilgili 
görüşlerini aldık. Kaliforniya Üniversitesi akademisyeni 
ve BM Gıda Hakkı Özel Raportörü Prof. Dr. Hilal ELVER 
ile tarımda sürdürülebilirlik ve adil paylaşım konularında 
keyifli bir sohbet gerçekleştirdik. AKUT Yönetim Kurulu 
Başkanı Zeynep Yosun AKVERDI ve Dünyaca tanınmış 
deprem uzmanı Prof. Dr. Anke FRIEDRICH ile deprem 
ve gerçekleri üzerine konuştuk. UTİKAD Başkanı 
Ayşem ULUSOY ile lojistiğin güncel gelişmelerini ele 
aldık. Dünyanın en eski kahve markalarından biri olan 
KURUKAHVECI Mehmet Efendi’nin Yönetim kurulu üyesi 
Mehmet Kurukahveci ile kahve üzerine keyifli ve öğretici 
bir sohbet gerçekleştirdik. Filiz AKKAŞ’dan bir kadın olarak 
savunma sanayisindeki başarısını dinledik. Uluslararası 
ticari yaptırımlar, yaptırımlara uyum ve Türkiye’nin ticareti 
üzerine Abdurrahman ÖZBEK ile ufuk açıcı bir röportaj 
gerçekleştirdik. 

Bu sayımızda da yine konuk yazarlarımız oldu. Dünyanın 
en önemli eğitim akreditasyonunu alan bölümümüzün de 
içinde olduğu Sakarya Üniversitesi İşletme Fakültesinin 
Dekanı Prof. Dr. Mustafa Cahit UNGAN bizim için AACSB 
Akreditasyonunu anlatan bir yazı hazırladı. Bölümümüzün 
ve dergimizin önemli destekçilerinden UTRADER’ı kısaca 
tanıttık. Doktor öğretim üyesi Ömer YAZICI dergimiz için 
aile işletmelerinin uluslararasılaşması hakkında yazdı. 
Doktor öğretim üyesi Burak KÜÇÜK de uzman olduğu afet 
lojistiği bilgilerini bizimle paylaştı ve Emre RENÇBEROĞLU 
yapay zekâ hakkında yazdı. 

Dergimizin bu sayısında yer alan çok kıymetli 
konuklarımıza ve yazarlarımıza değerli tecrübelerini 
ve düşüncelerini bizimle  paylaştıkları  için sonsuz 
teşekkürlerimizi sunuyoruz. Bu yolda bizimle olup 
dergimizi güzelleştirdiğiniz için çok teşekkürler.

Son olarak dergimizi sizlere ulaştırmamızı sağlayan 
sponsorumuz Neva Kumaş İç ve Dış Ticaret Ltd. Şti ve Sayın 
Murat YAĞCI’ya UTİC ailesi olarak çok teşekkür ederiz.

Hazırladığımız dergimizin 8. sayısı artık siz çok kıymetli 
okuyucularımız ile birlikte. Daha nice sayılarda görüşmek 
üzere. Keyifli okumalar.

Sakarya Üniversitesi 
Uluslararası Ticaret ve Finansman Bölümü
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Yeşil
Mutabakat

Kahramanmaraş depreminin doğal bir sonucu ola-
rak, o bölgenin üretiminde ve ihracatında ciddi bir 
azalma oldu. Aynı zamanda personel açığı oluşmaya 
başladı. Bu anlamda TİM’in üzerinde çalıştığı bir 
aksiyon planı var mı?

Türkiye’nin GSYH’nin yüzde 10’nun, ihracatın da yüzde 
8,5-9’unun gerçekleştiği bölgeden bahsediyoruz. Bu 
da yaklaşık 20 milyar dolar ihracat anlamına geliyor. 
Depremlerin etkisi şubat ayı ihracat verilerimize yansı-
dı. İhracatımız şubatta geçen yılın aynı ayına göre yüz-
de 6,5 geriledi. Bölgede üretim geçici bir süre durdu. 
Elbette deprem sonrası eskiyi kısa sürede yakalamak 
mümkün değil. Fakat etkiyi minimuma indirebilmek 
için gerekli çalışmaları yapıyoruz. İhracatçı birliklerimi-
zin başkanları ile bölgeyi ziyaret ettik, yıkımı yerinde 
gördük. Depremzedelerle ve sanayicilerimizle konuş-
tuk. Fiziki olarak üretim altyapısında fazla hasar bulun-
mamakla birlikte istihdam kaybı nedeniyle üretim dur-
ma noktasına gelmişti. Diğer iller ile karşılaştırıldığında 
depremden daha az etkilenen Adana ve Gaziantep gibi 
şehirlerimizde üretim devam ediyor. Kahramanmaraş, 
Adıyaman ve Malatya’da ise çarklar dönmeye başladı. 
Üretimlerin kademeli olarak başladığını görüyoruz.

Bölgede barınma sorunu olduğu için insanlar göç et-
mek zorunda kalıyor. Dolayısıyla geçici barınma ihti-
yacının bir an önce karşılanması büyük önem taşıyor. 
Bu gerçekten hareketle ihracatçı birliklerimizle el ele 
vererek ‘TİM Konteyner ve Prefabrik Konut Projesi’ni 
başlattık. İlk etapta Kahramanmaraş, Adıyaman, Ha-
tay ve Malatya’da 5 bin kişinin yaşayabileceği 1000 
konutluk geçici barınma merkezleri oluşturuyoruz. Or-
ganize sanayi bölgelerinin yakınında yer alacak barın-
ma merkezleri için konutların sevkiyatı devam ediyor. 
Ayrıca birçok işletmemiz kendi bünyesinde çalışanları-
nın barınabileceği alanlar ve yaşam üniteleri oluşturdu. 
Bu merkezlerde çalışanlarımıza ve ailelerine her türlü 
desteği vereceğiz. Çünkü insanlar çok ağır travmalar 
yaşadı. Bu travmanın atlatılması ve çalışanlarımızın 
üretime katılması zaman alacak. Ramazan bayramın-
dan sonra kapasitenin yüzde 60 çıkacağını öngörü-
yorum. Burada devlet ve özel sektör olarak deprem-
zede yurttaşlarımızın bölgede kalmalarını ve yeniden 
işe dönüşlerini cazip hale getirecek adımları atmamız 
gerekiyor. Bakanlıklarımız ve ilgili kurumlar bu konuda 
önemli düzenlemeler yaptı. Bütün bunların yanı sıra 
bölgedeki fabrikalarda işine dönen depremzedeye ça-
lıştığı firmadan alacağı maaşa ilave olarak en az 6 ay 
süre ile bir maaş da devletimiz verebilir.

Tüm dünyada faiz oranlarındaki yükselişe bağlı ola-
rak gelişen yeni konjonktürde pazarlarımızda daral-
ma öngörüyor musunuz?

Pazarlarımızda yaşanan ekonomik gelişmeler ihraca-
tımızı doğrudan ilgilendiriyor. Bu kapsamda küresel 

ekonomi büyüdüğünde Türkiye ihracatı da büyüyor. 
Küresel ekonomiye endişe hâkim olduğunda ise talep-
teki daralmaya paralel olarak ihracatımız da olumsuz 
etkileniyor. 2022’de en büyük pazarlarımız durumun-
daki Avrupa ve ABD’de enflasyonla mücadele için faiz 
oranlarının artırıldığı bir süreci yaşadık. Elbette bu du-
rum talepte daralmaya neden oluyor. Geleneksel pa-
zarlarımızdaki daralmanın ihracatımıza olumsuz etki-
sini en aza indirmek için tüm gücümüzle çalışıyoruz. Bu 
yıl ihracatçılarımızla toplamda 250 uluslararası fuara 
katılım sağlayacağız. Uzak yakın demeden 100 ülkeye 
ticaret heyeti düzenleyeceğiz. Ticaret Bakanlığımızın 
Uzak Ülkeler Stratejisi’yle sağladığı avantajları da yeni 
pazarlara erişimde fırsata dönüştürmek istiyoruz.  

AB Yeşil Mutabakat ile 2050 yılında karbonsuz ilk 
kıta olma hedefinin hem maliyetli hem de zorlu ol-
masının yanında fırsatlar da barındırdığını, doğru 
stratejiler ile bu fırsatları yakalayabileceğimizi ifade 
ediyorsunuz. Bunun yanında ABD, 2022 Enflasyon 
Düşürme Yasası çerçevesinde karbonsuz ekonomiye 
yönelik ciddi teşvikler vermeye başladı. Türkiye’nin 
de bu konularda eylem planları var. Ancak bu kadar 
hızlı devinen bir konjonktürde Türk ihraç firmaları bu 
dönüşümü nasıl yönetmeli? Siz ne öngörüyorsunuz?

Avrupa Birliği 2019 Aralık ayında, sadece bir iklim politi-
kası olarak değil; aynı zamanda ekonomik bir dönüşüm 
programı olarak kurguladığı Avrupa Yeşil Mutabakatı 
açıkladı ve 2050 yılına kadar dünyanın ilk iklim-nötr kı-
tasına dönüştürülmesi hedefini ortaya koydu. Avrupa 
Komisyonu, Mart ayının başında yayımlanan Yeşil Mu-
tabakat Sanayi Planı ile yeşil sanayi için işleri hızlandı-
racak ve basitleştirecek Net-Sıfır Sanayi Yasası ve Kritik 
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Hammaddeler Yasa tekliflerini sundu. Süreci takip 
ederek tüm politikalarını yeşil dönüşüm zeminine 
oturtan Avrupa Birliği’nin aldığı bu kararları küre-
sel rekabetçiliğimizi korumak için yakından takip 
etmemiz gerekiyor.

Uzun yıllara dayanan ticari ilişkilerimiz bir yandan 
AB’nin dönüşen sanayi politikalarına uyumumuzu 
kolaylaştırırken diğer yandan yeni üretim alanla-
rıyla ihracat yelpazesini genişletme fırsatını su-
nuyor. İhracatçılarımız bu avantajı bir adım öteye 
taşıyarak ve yeşil dönüşümü dijital dönüşüm ile 
besleyerek sürece hazırlanmalı. AB’nin de sürekli 
vurguladığı ikiz dönüşüm konusunun ihracatçıla-
rımız ve üreticilerimiz için en önemli konulardan 
biri olduğunu düşünüyorum. Dolayısıyla sanayi-
nin daha yeşil, döngüsel ve dijital olması gereki-
yor. Ülkemizde de bu konuda çalışmalar hızlandı. 
Yılbaşında Türkiye Ulusal Enerji Planı yayımlandı. 
2022’de elektrik üretimimizin, yüzde 21’ini hidro-
lik enerjiden, yüzde 11’ini rüzgârdan, yüzde 5’ini 
güneşten ve yüzde 3’ünü jeotermal enerjiden 
karşıladık. Ülkemiz yenilenebilir enerji noktasında 
çok büyük bir potansiyele sahip. Bu potansiyeli 
maksimum düzeye çıkardığımızda, sadece çevreyi 
korumakla kalmayacak, küresel ticarette de ciddi 
bir avantaj sağlamış olacağız.

ABD’nin Enflasyon Düşürme Yasasının ise böl-

gesel etkileri farklı düzeylerde olabilir. Avru-
pa Birliği, vergi indirimlerini ABD’de üretilen 
içeriğe bağlı hale getiren yeni düzenlemenin 
Avrupalı otomobil şirketlerini ve batarya ile 
yenilenebilir enerji ekipmanları dahil yeşil 
ekonomi alanındaki üreticileri dezavantajlı 
hale getireceğinden endişe duyuyor. Bunun 
yanında Kanada ve Meksika söz konusu ya-
sadan muaf tutuluyor. Bu yasanın yarata-
cağı olumsuz etkilerden kaçınmak ve Türk iş 
dünyasının çıkarlarını korumak adına ABD ile 
aktif bir diyalog kurmanın önemli olduğunu 
düşünüyorum.

Çok uzun yıllardır Dahilde İşleme Rejimi 
Türkiye’nin ihracatının önemli bir enstrü-
manı haline geldi. Sizce bu rejimin iyileşti-
rilebilir yönleri var mı?

Dahilde işleme rejimi (DİR) ihracatçılarımız 
tarafından kullanılıyor. Bu yıl ocak ayında 653, 
şubat ayında 532 firmaya dahilde işleme izin 
belgesi verildi. Mevzuatın sadeleştirilmesi 
ve basitleştirilmesiyle, DİR’in sektörlerimiz 
tarafından uygulanmasının kolaylaşacağını 
düşünüyorum. Sürecin daha iyi işleyebilmesi 
adına ihracatçılarımızdan gelen talepleri ilgili 
makamlarla paylaşıyor ve gerekli adımların 
atılması için girişimlerde bulunuyoruz. DİR’in 
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daha verimli uygulanması noktasında yakın dönemde 
bazı düzenlemeler yapıldı. Geçen şubattaki düzenleme 
ile 1 Ocak 2020 – 31 Ocak 2023 tarihleri arasında dü-
zenlenen ihracat taahhüt hesabı kapatılmamış dahilde 
işleme izin belgelerine ve dahilde işleme izinlerine 6 ay 
içinde müracaatta bulunulması kaydıyla belge ve izin 
orijinal süresinin yarısını geçmemek üzere ilave süre 
verildi. Adıyaman, Hatay, Kahramanmaraş ve Malat-
ya’da yerleşik işletmelerin dahilde işleme izin belgesi 
ve dahilde işleme izni süreleri ise deprem nedeniyle 
31 Aralık 2023’e kadar uzatıldı. Düzenlemelerin zor 
zamanlardan geçen bölgedeki ihracatçılarımıza faydalı 
olacağına inanıyorum. 

Çin’in tedarik gücünü kaybetme sürecine girdiğine 
dair bir algı oluşmaya başladı. Artık firmalar yakın-
larında veya dost olan ülkelerdeki tedarikçilere yö-
nelmeye başlıyor. Sizce böyle bir trend var mı? Varsa 
Türkiye için bu ne anlama geliyor?
 
Özellikle pandemi sürecinde Çin’de üretimin durma 
noktasına gelmesi ile birlikte yakından tedarik önem 
kazandı. Avrupa gibi büyük bir pazara coğrafi yakın-
lığımızı ve güvenilir tedarikçi kimliğimizi bu dönemde 
avantaja çevirerek ihracatta önemli bir sıçrama ya-
kaladık. Bugün de bölgesel çatışmaların ve ekonomik 
belirsizliklerin sürdüğü bir atmosferde güvenilir teda-
rikçi kimliğimiz büyük önem taşıyor. İhracatçılarımız 
burada son derece kritik bir rol üstleniyor ve Avrupa’ya 

olan yakınlığımızı kullanarak küresel tedarik zincirinin 
önemli bir halkasını oluşturuyor. Biz Türkiye’yi ihra-
catta ilk 10 ülke arasına çıkarma vizyonu ile çalışıyo-
ruz. Bu vizyon doğrultusunda bir yandan birim ihracat 
değerimizi yükseltirken diğer yandan da uzak ülkelere 
ihracatımızı artıracak iş birliklerini geliştirmek duru-
mundayız.  
 
Devlet uzun yıllardır ihracatçılara çok önemli destek-
ler veriyor. Sizce ihracatçılarımızın ihracat destekleri 
hakkında farkındalıkları ne düzeyde? Teşviklerin ih-
racat performanslarına etkisini ölçebiliyor musunuz?
 
İhracatçı firmalarımız, devlet desteklerine yoğun ilgi 
gösteriyorlar ve sektörlerinde söz sahibi olabilmek 
adına yararlanmaya devam ediyorlar. Firmalarımız 
reklam çalışmaları, fuar ziyaretleri, B2B görüşmeleri, 
yurtdışı ofisleri, dijital tanıtım faaliyetleri, sanal fuar zi-
yaretleri, marka tescil, belgelendirme vb. birçok konu-
da devlet desteği alırlarken kendi ihracat süreçlerini de 
geliştiriyorlar. Ayrıca firmalarımızın ihracat kapasiteleri 
de günden güne büyüyor. Bu desteklerin yayılması ve 
olabildiğince daha çok firmaya ulaşması adına Ticaret 
Bakanlığı ve ihracatçı birliklerimizin eğitim ve seminer 
çalışmaları var. Düzenlenen farkındalık eğitimleri ile fir-
malarımız ihracatla ilgili her konuda bilinç ve farkında-
lık düzeylerini artırıyorlar. Dolayısıyla devlet destekleri 
ve eğitim çalışmaları elbette firmalarımızın hem katma 
değerli ihracatlarını artırmada hem de yeni iş birlikleri 
geliştirmelerinde önemli bir rol oynuyor.
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Uluslararası Taşımacılık ve Lojistik Hizmet Üretenleri Derneği (UTİKAD)

Yönetim Kurulu Başkanı Ayşem ULUSOY ile
Lojistikteki Güncel Gelişmeler Üzerine Bir Röportaj 

Üniversitede okuduğunuz bölüm 
olan İngiliz Dili ve Edebiyatı’ndan 
lojistik sektörüne geçiş hikaye-
nizden bahseder misiniz? Lojistik 
sanıldığı gibi erkek domine bir 
sektör mü? Bu yönden hiç zorluk 
yaşadınız mı ve sizin gibi sektöre 
ilgi duyan kadınlara verebileceği-
niz tavsiyeler nelerdir? 

1995 yılında Bilkent Üniversitesi 
İnsani Bilimler ve Edebiyat Fakül-
tesi İngiliz Dili ve Edebiyatı bölü-
münden mezun oldum ve aynı yıl 
Türksped Uluslararası Nakliyat Tic. 
A.Ş. firmasında Kombine Taşıma-
cılık departmanında iş hayatına 
başladım. 2002 yılından beri aile 

şirketimiz ATC Grup Uluslararası Nakliyat ve Ticaret Li-
mited Şirketi’nde Genel Müdürlük görevi yapmaktayım 
ve 2021 Kasım ayı itibarıyla UTİKAD Genel Başkanlığı 
görevini devraldım.

Sektörle okuduğum üniversitenin düzenlediği kariyer 
günlerinde tanıştım. Esasen güzel bir tesadüftü çün-
kü mesleği tanıtıcı konuşmaları dinlerken sektörün 
dinamik yapısı, hızlı ve analitik düşünme gerekliliği ilk 
anda ilgilimi çekti. Öğrenerek ve sürekli gelişerek yapa-
bileceğim bir iş alanında çalışmak benim açımdan çok 
cezbediciydi ve uzun yıllardır da severek yapıyorum 
mesleğimi.

Belli iş alanları söz konusu olduğunda sektörümüz er-
kek domine diyebiliriz. Depolamada, sahada ve şoför-
lük mesleğinde çalışan kadın sayısı son derece az ama 
tüm bu düşük istatistikî verilerin imkân tanımakla, 
eğitimle ve ön yargılarla ilgili olduğunu düşünüyorum. 
Mesela şoförlük mesleğini ülkemizde yapan çok az ka-
dın var ancak Amerika’da hatırı sayılır kadın şoför ola-
rak çalışmakta ve mesleği rahatlıkla icra edebiliyorlar. 
Hatta meslek örgütleri bile var. Demek ki gerekli imkân 
verildiği zaman kadınlar çalışamaz ön yargısı da orta-
dan kalkabiliyor. 
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Kadın ya da erkek ayrımı yapmak 
istemem ama sektörde çalışmak 
isteyen herkese naçizane tavsiye-
lerim olabilir. O da temel eğitimin 
dışında gençlerimiz teknolojiye ve 
dijital dönüşüme ne kadar erken 
adapte olurlarsa ve kendilerini bu 
konuda geliştirirlerse geleceğin lo-
jistikçileri olarak büyük fark yarat-
mış olacaklardır.

Tabii bir de mesleki donanım için 
taşımacılık faaliyetlerinin hangi da-
lında çalışmak istediklerine karar 
verdikten sonra pratik olarak de-
neyimlemeleri fayda sağlayacaktır. 
Ayrıca genç meslektaşlarımın en az 
bir yabancı dilde yetkin olmalarını 
öneririm. 

Lojistik sektörünün uzun yıllardır 
insan kaynağı anlamında kısıtlar-
la karşı karşıya olduğunu biliyo-
ruz. Lojistik sektöründe başarılı 
bir kariyer için hangi özellikler ge-
rekir? Lojistikte genç istihdamının 
önemi nedir, bizlere bahsedebilir 
misiniz? 

Dünyadaki gelişmelere açık olun-
malı, trendler yakından takip edil-
melidir. Her ne kadar dijitalleşme 
ve teknolojik gelişmeler günde-
mimizde yer alıyor olsa da insan 
kaynağını göz ardı etmemeliyiz. 21. 
yüzyılın öznesi insan, insan kayna-
ğını doğru yönetebilmek ve nitelikli 
iş gücünü yetiştirmek üzere plan-
lama yapmak sektörün teknolojiye 
uyumu için önemli bir unsur. Genç 
neslin teknolojiye olan yatkınlığını 
ve yeteneklerini maksimum dü-
zeyde kullanabilmeli, onlara bu ye-
teneklerini sergileyecekleri alanlar 
yaratabilmeliyiz. Lojistiği sadece 
taşımacılık olarak düşünmemeli, 
multidisipliner bir yaklaşımla farklı 
bakış açılarını da sektörümüze ka-
zandırmalıyız. 

İnsan kaynağına yatırım yaptığı-
mızda sahip olduğumuz genç nü-
fusu doğru alanlara yönlendire-
bileceğimize inanıyorum. UTİKAD 
olarak bunun farkında olduğumuz 
için çözüm üretmek adına çalışı-
yoruz. Özellikle hazırladığımız eği-

tim içerikleri ve 2014 yılından beri 
UTİKAD olarak yetkisini aldığımız 
FIATA (Uluslararası Taşıma İşleri 
Organizatörleri Dernekleri Fede-
rasyonu) Diploma Eğitimi uzun 
yıllardır derneğimizin çatısı altında 
sektörümüzün ilgisine sunuluyor. 
Son derece kapsamlı ve alanında 
yetkin eğitmenler tarafından veri-
len bu eğitimlerin önemli bir ihtiya-
ca karşılık verdiğini düşünüyoruz. 
Son olarak Lojistik Derneği (LODER) 
ile imzaladığımız iş birliği protokolü 
kapsamında sektörümüzün büyük 
ihtiyacı olan yetişmiş eleman açı-
ğına cevap vermek amacıyla eğitim 
modülleri hazırlıyoruz. Yeni mezun 
gençlerimiz ve sektöre adım atmak 
isteyen potansiyel meslektaşları-
mızın istifade edeceği değerli bir 
eğitim içeriği üzerinde çalışmaları-
mız devam ediyor.

UTİKAD olarak Afet Lojistiği Ko-
ordinasyon Kurulunun kurulması 
için çalışmalarda bulunuyorsu-
nuz. Kahramanmaraş depremi 

bağlamında Türkiye’nin afet lojis-
tiği altyapısını ve afet sırasındaki 
reflekslerini nasıl buluyorsunuz?
6 Şubat tarihinde yaşadığımız bü-
yük afet sonrasında gördük ki doğ-
ru lojistik süreçlerin yürütülmesi 
afet dönemlerinde birçok açıdan 
hayati önem arz ediyor. UTİKAD 
olarak kurduğumuz Afet Koordi-
nasyon Masası aracılığıyla dep-
rem sonrasında üyelerimizle ve 
sektör paydaşlarımızla çok değerli 
bir çalışma yürüttük. Üyelerimizin 
katkılarıyla ihtiyaç malzemelerini, 



Sayı #8 —  2023 s/10
—

iş makinalarını ve kurtarma ekipleri ile ekipmanlarını 
afet bölgesine ulaştırdık. Bu süreçte UTİKAD’ın sek-
törel dernekler ile önceki dönemlerde oluşturduğu iş 
birlikleri de bu sürecin el birliğiyle yönetilmesine katkı 
sağladı. Ayrıca tüm bu süreçler kamu idaresi birimleri 
ile eş güdümlü çalışılarak yapıldı ve bu etkin iş birliği 
sayesinde bölgeye birçok yardım ulaştırılabildi. 

Afet lojistiği yönetimi dinamik bir tanım. Afetin türüne, 
coğrafyaya, bölgeye göre farklılıklar içeren bir süreç. 
Afet lojistiği süreçlerinin ikiye ayrılması gerekir. Birin-
ci süreç akut dönemdeki arama-kurtarma ekiplerinin, 
araçların ve bölgeye hızlıca ulaştırılması gereken ürün-
lerin sevkiyatı ile ilgili, ikinci süreç ise bundan sonra 
yaşanabilecek muhtemel afetlerle ilgili riskin yöneti-
mi olmalıdır. Afet zamanında kullanmak üzere lojistik 
koridorların belirlenmesi, hangi malzemelerin nereden 
nereye taşınacağının ve sahra hastanelerinin nerele-
re kurulacağının belli olması dahil tüm sürecin baştan 
sona kurgulanmasını afet lojistiği yönetimi kapsamın-
da değerlendirmeliyiz. 

Sonuç olarak afet sürecinin yönetiminde hazırlık sü-
recinin hayati öneme sahip olduğunu tecrübe ettik ve 
özellikle lojistik faaliyetlerin gerek akut dönemde acil 
müdahale ve gerekse uzun vadeli dönemde afet böl-
gesindeki ihtiyaçların yerine getirilmesi noktasındaki 
rolünü gördük. Bu kapsamda lojistik sektörünün tec-
rübesi ve refleksleri son derece etkili bir ağ kurulması-
na yardımcı oldu ve kamu idaresiyle eş güdümlü çalış-
maların sonucunda lojistikçiler olarak hızlı ve çevik bir 
şekilde çalışmalarımızı yürüttük, yürütmeye de devam 
ediyoruz.

Şu anda sorunlar yaşamasına rağmen dünyanın en 
büyük lojistik projesi olarak kabul edilen Çin’in Bir 
Kuşak Bir Yol, AB’nin Global Gateway projeleri ve 
ABD’de Biden yönetiminin yaklaşık 2 trilyon dolar-
lık altyapı paketi düşünüldüğünde Türkiye’nin global 
ulaşım ağları oluşturma veya dahil olma konularında 
durumunu nasıl görüyorsunuz?

Küreselleşen dünyada ülkelerin dış ticaretteki başarı-
larını etkileyen önemli faktörlerin başında lojistik sek-
törü geliyor. Ulaşım coğrafyası, ticari akışın gelişimini 
iyi değerlendirmede, ekonomik olarak uygulama saha-
sında üstünlük elde etmede önemli avantajlar yarat-
maktadır. Günümüzde en ucuza en çok mal getirme 
imkânına sahip olan ülkeleri rekabette ön sıralara çı-
karmakta, lojistik kabiliyet ve etkinliğini artıracak açı-
lım alanları sunmaktadır. Türkiye bu anlamda 1,5 mil-
yar insana ve 20 trilyon doların üzerinde bir ekonomiye 
sadece 4 saatlik uçuş mesafesinde yer alıyor. 

Avrupa Birliği ile gümrük birliği içinde bulunan Türkiye, 
27 ülkeyle de Serbest Ticaret Anlaşması içinde. Bu top-
lamda 1 milyarlık bir pazara doğrudan ulaşım demek. 
Türkiye’nin dış ticaretinde önemli paya sahip olan Av-
rupa’nın dünya ticaretindeki rota değişimi ve alternatif 
yeni üretim merkezi arayışları pandemi sonrası tedarik 
zincirindeki kırılma nedeniyle Türkiye’yi bu pazarda ön 
plana çıkardı. Türkiye’nin Avrupa Birliği’ne yönelik ihra-
catının son yıllardaki muazzam artışın altında küresel 
rotalardaki değişim ve Avrupa’nın kendi sistemlerine 
yakın ülkelerden tedarik sağlaması ve arz kaynaklarını 
çeşitlendirerek ekonomisini yeni krizlere dayanıklı hale 
getirmeye yönelmesi yatmaktadır.

AB’nin Küresel Geçit Projesi kapsamında altyapı yatı-
rımları diğer ilgili ülkelerdeki sürdürülebilir kalkınmayı 
güçlendirecek, sera gazı emisyonlarını azaltacak ve 
tedarik zincirlerini çeşitlendirecek biçimde gerçekleşti-
rilecek. Bu yatırımlarla birlikte AB, ulaşım üssü olarak 
konumunu güçlendirirken ilgili ülkelerdeki sürdürülebi-
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lir kalkınmayı güçlendirmeyi de hedeflemektedir. 

Gelinen noktada Avrupa ve dünya ticareti hem pan-
demi hem de Rusya-Ukrayna savaşı sonrası yeni rota 
arayışlarındaki istikrarını korumakta ve fiili girişimler 
yaratmaktadır.

Bir Kuşak Bir Yol Projesi’ne baktığımızda ise Çin tara-
fından 2013 yılında Asya’yı Afrika ve Avrupa’ya deniz 
ve kara yoluyla bağlama amacıyla Çin’in dış politika-
sının merkezi bir parçası olarak karşımıza çıkıyor. Bu 
politikanın odağında dünya çapında yollar, limanlar, 
demiryolu ve demiryolu tünelleri, köprüler, havali-
manları, barajlar, kömürle çalışan elektrikli santral-
ler gibi altyapılara yatırım yaparak ticari bağlantılar 
oluşturulması yer alıyor. Çin halihazırda yaklaşık 2,5 
trilyon dolarlık yatırım yapmış durumda bu proje için. 
Tüm bu altyapı ve ulaşım yatırımlarıyla, Çin, Asya-Pa-
sifik, Afrika, Avrupa, Doğu Avrupa ve Batı Balkanlar’da 
oldukça etkili bir uluslararası aktör olarak karşımıza 
çıkıyor. 

Bir Kuşak Bir Yol Projesi kapsamında Türkiye doğudan 
batıya kesintisiz erişimin sağlanması açısından kritik 
bir yere sahip. Türkiye’nin konumunun daha da güç-
lenmesi için birtakım yatırımlar yapıldı. Bu yatırımlar 
arasında Bakü-Tiflis-Kars demiryolu hattı, İstanbul 
Havalimanı, Yavuz Sultan Selim Köprüsü, Marmaray 
ve liman yatırımları sayılabilir. 

Ülkemiz, Çin ile Avrupa’nın bütünleşmesi adına önemli 
bir yere sahip olan Orta Koridor ve çevrenin korunma-
sından tedarik zincirlerinin güçlendirilmesine kadar 

küresel sorunların çözümüne yönelik girişimleri teş-
vik etmeyi amaçlayan “AB Küresel Geçit Projesi gibi iki 
önemli ticari rotanın ve tedarik zincirinin kalbinde yer 
almaktadır.  

Küresel denizcilik firmalarının uçtan uca lojistik hiz-
meti vermek için diğer taşıma modlarına hakim olma 
çabasını, FIATA ve UTİKAD gözünden nasıl değerlen-
diriyorsunuz? İleride Entegre lojistik sağlayıcısı dev 
firmalar sektörü domine edecek mi? 

Entegre lojistik, lojistik hizmetlerini nakliye boyutun-
dan çıkartarak çok daha çeşitli ve katma değerli hizmet 
modelinin müşteriyle buluşturulmasıdır. Ürünlerin ih-
tiyaç duydukları özel koşulların sağlanmasından, teda-
rik zincirinin en verimli şekilde organize edilmesine ve 
tüm yasal süreçlerin, gerekli belgelerin temin edilmesi, 
mevzuatla ilgili bilgilendirmelerin yapılmasına kadar 
geniş bir yelpazeyi içine alır.

Üretimin tamamlanacağı günün bilinmesi, sevkiyat 
işlemlerinin önceden organize edilmesi, en verimli şe-
kilde taşınması gibi çeşitli prosedürler entegre lojistik 
destek planı içerisinde yer alır. Bu yöntemde gelişmiş 
teknoloji modellemeleri ve araçları kullanılarak verim-
lilik artırılır, kaynak kullanımı doğru şekilde yapılır ve 
yürütülen doğru süreçler koordinasyon kolaylığı sağlar. 
Olası risklere karşı önlem alınarak malın zarar görme-
den ülkeden çıkışı planlanır. Geleneksel yöntemlerde 
mevcut olan depo kavramı yerini daha pratik ve hızlı bir 
modele dönüştürmüştür. Bu model, üretimin senkro-
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nize olarak yapılmasını ulaştırmanın depolama faaliyet 
alanını ise ürünün giriş-çıkış ile hızla organize ederek 
bir uyum yaratır.

Geleneksel yöntemde ürünün depodan sevk edildi-
ği yere kadar yapılan her işlem, şirketler için ciddi bir 
maliyet yaratır. Şirketler yalnızca stoklama işlemi için 
bile daha büyük depolara geçmek zorunda kalır. Çapraz 
sevkiyat sayesinde ise yalnızca mal kabulü, bekletme 
ve sevkiyat işlemleri yapılır. 

Bu anlamıyla küresel şirketlerin pazar hacmini geniş-
letmek aynı zamanda bilinirliğini arttırmak açısından 
avantajlar sağlayan entegre lojistik hizmetleri yüksek 
katma değer yaratan bir hizmet alanıdır. Hizmet sağla-
yıcının tüm süreçlerde kalite vurgusunun altını çizmesi 
pazarda rekabetin kalite etrafında oluşması açısından 
küresel şirketlerin çıtayı yukarı çektiğini görüyoruz an-
cak her sektörde olduğu gibi tekelleşme tehlikesini de 
beraberinde getirmektedir. Bu açıdan yeterli hukuki 
altyapının oluşturulması bir ihtiyaç olabilir. Batılı ülke-
lerde son dönemde belli başlı küresel firmaların tekel-
leşmesine yönelik yasallar işletiliyor bizim ülkemizde 
de buna dönük yasal prosedürlerin çalışmaları yapıldı.

Avrupa Yeşil Mutabakat Fit for 55 bağlamında lojis-
tik şirketlerinin ve ilgili kamu kuruluşlarının hazırlık 
seviyelerini nasıl görüyorsunuz? Lojistik şirketlerinin 
devletten beklentileri var mı?

Avrupa Yeşil Mutabakatı ile Avrupa Birliği’ndeki sa-
nayi faaliyetleri başta olmak üzere kökten ve çevreci 
bir dönüşüm planlanmakta, 2050 yılında sıfır karbon 
emisyonu hedefi ile kıtanın karbon-nötr bir alan olması 
amaçlanmaktadır.

Avrupa Birliği, özellikle enerjiden ulaştırmaya, de-
mir-çelikten otomotive kadar pek çok sektörde karbon 
ayak izini en aza indirmek için ilave tedbirler geliştir-
mektedir. Bu nedenle AB Yeşil Mutabakatı, yalnızca 
belli bir sektörü değil başta enerji olmak üzere tarım, 
sanayi, lojistik gibi pek çok sektörü etkileyecek. Süreç 
içinde hizmet sektörü içinde bulunan çalışma alanla-
rının dahi bu değişimin dışında kalamayacağı açıkça 
görülüyor. 

Globale baktığımız zaman araç, mobilite ve otonom 
sistemlerin geliştirilmesi gibi Ar-Ge yatırımlarına dev-
letler son derece destekleyici kararlar alıyorlar. Tabi 
bu noktada bizde de Avrupa Yeşil Mutabakatı çerçe-
vesindeki hedeflere uyum açısından kamunun des-
tek, teşvik ve yatırımlarla yol haritasını belirlemesi ve 
topyekûn bir hareketin her alanda hayata geçirilmesi 
gerekmektedir.

Şirketler özelinde atılacak adımlara bakarsak, araç dö-
nüşümlerine yapılan yatırımlar başta olmak üzere di-

jitalleşmeye uyum sağlayacak nitelikli insan gücünün 
yetiştirilmesi, alternatif yakıt ve çevre dostu depolama 
alanlarına yatırımlar yapılmalı. 

Altyapı ve dönüşümler için gerekli kaynak ve teşvikler 
sağlanamazsa lojistik sektörü yüksek maliyetler altın-
da ezilecek, rekabet gücünü kaybedecek ve maalesef 
birçok şirket özellikle orta ve küçük ölçekli olanlar ge-
lişmelerin gerisinde kalarak en büyük ticaret partneri-
miz olan Avrupa Birliği ülkeleriyle ticaret yapamaz hale 
gelecekler. 

Özel sektör açısından ise dijital dönüşüme yapılacak 
yatırımlarla sürdürülebilir taşımacılık modellerine ve 
yakıt türlerine yönelmesi söz konusu. AB sınırlarında 
alınan tedbirler doğrultusunda kullanımı kısıtlanan 
veya yasaklanan ürünlerden kaçınılması ve tedarik 
edilen ürünlerde düşük karbon ayak izi taşımalarına 
önem verilmesi gerekmektedir. Çevreci üretim yapan 
Avrupalı firmalarla rekabetçiliği korumak amacıyla 
uygulamaya konulacak karbon sınır vergisinin Türkiye 

sanayisi üzerindeki muhtemel etkileri de değerlendiril-
melidir. Düşük emisyonlu üretim yapan ülkeler AB ile 
ticarette avantajlı konuma sahip olacak ve Türkiye’nin 
ihracatının yarısının AB ülkelerine yapıldığı göz önüne 
alındığında yol haritamızı bu doğrultuda hazırlamamız 
gerektiği çok açıktır. Yasal mevzuatın tam anlamalıyla 
oluşması ve sektörün bu süreçlere uyumu ile AB’nin 
koyduğu 2030 hedefine sektörümüz daha hızlı uyum 
sağlayarak altyapılarındaki dönüşümü hızla yaratabi-
lecektir. Yasal mevzuat açısından atılan birtakım adım-
lar mevcut ancak daha önce de belirttiğim gibi yolun 
başındayız. 

Havacılık ve denizcilik sektöründe uçakların, gemilerin 
ve bunların operasyonlarının verimliliğini iyileştirmek 
ve sürdürülebilir bir şekilde üretilen yenilenebilir ve 
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düşük karbonlu yakıtların kullanımını artırmak için her 
iki sektörün de bu konudaki çalışmalarının ölçeklerini 
büyütmesi gerekmektedir. Zira 2024 itibariyle Avrupa 
içi rotaların tamamı ve Avrupa dışı rotaların yüzde 50’si 
ETS’ye tabi tutulacak. 2027’den itibaren, AB dışındaki 
ülkelerin gemileri de ETS kapsamına alınacak. Ayrıca 
Komisyon, ticari karayolu taşımacılığı için ETS-2 olarak 
adlandırılan yeni bir sistem kurulmasına karar verdi ve 
2024 yılından itibaren belirlenen yeni ETS, karayolu ta-
şımacılığı için de uygulanacağı düşünülürse ciddi bir yol 
haritası ve program dahilinde hareket edilmezse reka-
bette oyuna çok geriden başlamış olacağız.

Yeşil Mutabakat uyum sürecinde atılan adımları değin-
mek gerekirse denizcilik sektöründeki çalışmalar açı-
sından en önemlisi sanırım Yeşil Liman uygulamaları. 
Bu uygulamanın geliştirilmesine yönelik yapılan çalış-
malar, Yeşil Liman sertifika programına yönelik ulusal 
mevzuatın yayımlanması ile hem çevre dostu, iş sağ-
lığı ve güvenliğine önem veren, sürdürülebilir, hem de 
rekabetçi liman tesisleri oluşturulması oldu. Denizcilik 

sektöründen kaynaklanan zararlı emisyonların azal-
tılması ve yeşil denizciliğin desteklenmesine yönelik 
çalışmalar kapsamında, düşük emisyonlu alternatif 
yakıtlar ile çalışacak yeni gemilerin inşası veya mev-
cut gemilerin bu şekilde dönüşümü, liman tesislerinde 
liman elektriği “coldironing” ile ilgili altyapı kurulma-
sı gibi gemilerimizde ve limanlarımızda çevre dostu, 
sürdürülebilir ve güvenli taşımacılık için kullanılacak 
yenilikçi teknolojilere finansal destek mekanizmasının 
oluşturulması oldu.

Bir diğer önemli adım ise karayolu taşımacılığında 
elektrikli ya da yenilenebilir enerjiyle çalışan TIR’larımı-
zın dönüşümünde söz konusu olan büyük maliyetlerin 
teşviklerle ya da vergi indirimi gibi uygulamalarla des-
teklenmesi olacaktır. Karayolu taşımacılığında çevreye 

duyarlı araçların kullanımının artırılmasının yanı sıra, 
intermodal taşımacılığın teşvik edilmesi, limanların 
demiryolu bağlantılarının kurulması ile transit taşıma-
cılığın ve taşıma türleri arasındaki yük aktarmalarının 
kolaylaştırıldığı lojistik merkezlerin doğru kurgulanma-
sı gerekmektedir. 

Çevreye duyarlı teknolojilere yatırım yapılması, bu ya-
tırımların teşvik edilmesi, transit taşımacılığın fiziki ve 
mevzuat altyapısının geliştirilmesi ve kolaylaştırılma-
sı UTİKAD’ın dile getirdiği birtakım sektörel önerilerin 
sektörün dijital ve yeşil dönüşümünde rol oynayacağı-
na inanıyoruz. 

Bu konuda UTİKAD gibi STK’lara ve üniversitelerimize 
de konunun öneminin anlatılması, çözüm önerilerinin 
belirlenmesi ve kanun yapıcılarla paylaşılması açısın-
dan önemli görevler düşmektedir.

E-ticaretin özellikle pandemi döneminde hızlı yükse-
lişi ve e-ihracata olan ilgi lojistiği de dönüştürmeye 
başladı. Bu dönüşümü siz nasıl okuyorsunuz?

Rakamlara bakıldığında e-ticarete olan ilgi tüm dün-
yada artışını sürdürmektedir. Dijitalleşme günlük ya-
şamın içine de yerleşmiş, birçok perakende sektörü 
e-ticarete dahil olmakta. 2020’de iki milyardan fazla 
insan çevrimiçi mal veya hizmet satın almış ve 2020 
yılı boyunca e-perakende satışları dünya çapında 4,2 
trilyon ABD dolarını aşmıştır. 2020 yılının başından iti-
baren dünyayı etkisi altına alan COVID-19 pandemisi 
ise bu artışın en önemli faktörlerinden biri olarak kar-
şımıza çıkmaktadır. 

E-ticaret, yeni iş modellerinin ortaya çıkmasına ve yeni 
teknolojilerle daha inovatif uygulamaların süreçlere 
dahil edilmesini destekleyen bir ekosistem. Gelişen di-
jital süreçler iş gücü optimizasyonu sağlayabilmekte ve 
işletmelerin üretkenliğini artırabilmektedir. Dolayısıyla 
e-ticaret, işini yurtiçi ve küresel pazarlarda büyütmek 
isteyen tüm işletmeler için büyük fırsatlar sunmakta-
dır. Geleneksel lojistik sektöründe mikro dağıtım gibi 
çeviklik ve teknoloji odaklı yeni modellerin gelişmesine 
ön ayak olurken hizmet alıcının hız ve ürün takibi gibi 
taleplerini karşılamaya olanak sağlıyor. 

UTİKAD olarak e-ticaret sektörü ile ilgili amacımız, 
e-ticaretin Türkiye’nin sadece büyük şehirlerinde değil 
diğer tüm şehirlerinde de yaygınlaşmasının hedeflen-
mesi, Türkiye’nin jeopolitik konumunun avantajların-
dan yararlanılması, posta ve hızlı kargo taşımacılığı 
alanında faaliyet gösteren firmaların iş yapış şekilleri-
nin önündeki engellerin kaldırılarak dünya ile daha re-
kabet edilebilir boyutta bir gelişimin yaşanmasına 
katkı sağlamaktır.
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Afet Lojistiği ve Kahramanmaraş Depremi Sonrası 
Afet Lojistiğinde Geliştirilmesi Gereken Alanlar 

Türkiye’de afet denildiğinde ilk akla gelen deprem ol-
maktadır. Bunun nedeni ise Türkiye’de yaşanan afet-
lerin etkileri itibariyle sıralama yapıldığında ilk sırayı 
maalesef depremin almasıdır. Depremi sel, salgınlar, 
heyelan, kış fırtınası ve büyük yangınlar takip etmek-
te ve bu afetlerin sonucunda geniş kapsamlı kayıp ve 
hasarlar oluşabilmektedir. Bu zararların en aza indirile-
bilmesi adına afet yönetimi artık sadece müdahale ve 
müdahale sonrası faaliyetleri değil, müdahale öncesi 
faaliyetleri de kapsamaktadır. 

Lojistik yönetimi; temel olarak malzemenin çıkış ve va-
rış noktaları arasındaki iki yönlü hareketi ve depolan-
masının yönetimi olarak ifade edilmektedir. Afet lojisti-
ği ise acil durum ve afetlerden etkilenmiş afetzedelere 
yardım etmek üzere bilgi-beceri, insan ve kaynak lojis-
tiğinin etkin ve verimli bir şekilde yönetimidir. 

Afet lojistiğinde bilgi ve deneyim sahibi olunması, afet 
yaşanan bölgelerde yardıma ihtiyacı bulunan insanlara 
gönderilecek tüm yardım malzemeleri ve hizmetlerin 
belirli bir sistematiğe oturtulması ve oluşan krizin en 
az ek hasara neden olacak şekilde yönetilmesi büyük 
önem taşımaktadır. Yardım malzemelerinin ne zaman 
ve nasıl teslim edileceği, sürecin nasıl yürütüleceği ve 
hangi birimlerin lojistik faaliyetlerin hangi noktasında 
görev alacağı gibi detaylar afet lojistiğinin içerisinde 
incelenmektedir. 

Afet lojistiğinde önemli olan afetlerden etkilenen afet-
zedelere ihtiyaç duyulan doğru malzemeyi, doğru ki-
şiye, doğru miktarda, doğru şekilde, doğru zamanda, 
doğru yerde ulaştırabilmektir. Deprem, sel, heyelan, 
çığ, hortum, teknolojik ve insan kaynaklı afetler, salgın-
lar, büyük yangınlar gibi afetlerden sonra afetzedelerin 
barınma, sağlık ve iaşe gereksinimlerinin karşılanması 
gerekmektedir. Afet lojistiği kapsamında afet bölge-
sinde zamanında hazır bulundurulması gereken farklı 
kategorilerde malzeme ve ekipmanlar bulunmaktadır. 
Afetzedelerin ihtiyaçlarını karşılamak ve afetin yarat-
mış olduğu yaraları sarabilmek için afet lojistiği faali-
yetlerinde iyi bir planlanma ile birlikte uygulanabilirlik 
de önem kazanmaktadır. Bu önem Kahramanmaraş’ta 
meydana gelen depremler sonrasında da kendini gös-
termiştir.

Türkiye’nin bir deprem ülkesi olması nedeniyle dep-
reme karşı bilinçli ve hazırlıklı olmamız gerekiyor. Tür-
kiye’deki yapı stoğu maalesef beklenen depremlere 
karşı yeterli düzeyde dirençlilik gösteremiyor. Bunun 
sonucunda da ister istemez orta şiddetli bir deprem 
olduğunda bile enkazların oluşması ve dolayısıyla va-
tandaşlarımızın yaralanması veya ölümleri kaçınılmaz 
oluyor. Bu kayıp ve hasarların en aza indirebilmesi ve 
afetler sonrasında hayatın sürdürülebilirliğini sağlana-
bilinmesi adına 2009 yılında Başbakanlık bünyesinde 
Afet ve Acil Durum Yönetimi Başkanlığı (AFAD) kurul-
du. Bugün İçişleri Bakanlığı bünyesinde faaliyetlerini 
yürütmekte olan AFAD yaklaşık 10 yıldır bölgesel afet 
lojistik depoları faaliyetlerini de sürdürmektedir. 

Deprem, sel, heyelan, çığ, hortum, teknolojik ve insan 
kaynaklı afetler, büyük yangınlar vb afetlerden sonra 
afetzedelerin barınma, sağlık ve iaşe gibi zorunlu ge-
reksinmelerini karşılamak üzere uygun görülen yerler-
de (afet lojistiği kapsamında) AFAD tarafından belirle-
nen 27 depo oluşturulmuştur. AFAD’ın bölgesel afet 
lojistik depolarından 25 tanesi konteyner deposudur. 
Konteyner depolarının içerisinde ise; çadır, battaniye, 
yatak, mutfak seti ve ısıtıcıdan oluşan 5 çeşit yardım 
malzemesi bulunmaktadır.

Bölgesel afet lojistik depoların kurulacağı yerler, böl-
gelerin afet riski (deprem, sel vb.), afetten etkilenebile-
cek nüfus, ortalama yıllık hasar görebilirlik oranı, altya-
pı, ulaşım yolları, maliyet, yardım malzemesi götürme 
süresi, kamu veya özel mülk, meteorolojik koşullar ve 

Yazar 
Dr. Öğr. Üyesi Burak KÜÇÜK
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Hatay, 

Deprem sonrası görüntüleri

zemin etüdü özellikleri dikkate alınarak belirlenmiştir. 
Bir afet anında ilk yardım malzemesi aracının 1 saat 
15 dakika, toplam malzeme gereksiniminin % 40’ının 
ilk 6 saat içinde, toplam malzeme gereksiniminin ta-
mamının ise 24 saat içinde depo/depolardan çıkması 
hedeflenmiştir. Ancak maalesef Maraş Depreminde bu 
hedefe ulaşılamadığı da görüldü.

Aslında AFAD ve afetlerde görevli kurum, kuruluş ve 
diğer paydaşların yetki, görev ve sorumlulukları stra-
tejik bir bakış açısı ile Türkiye Afet Müdahale Planı 
(TAMP) içerisinde ele alınmış olmasına rağmen ve tüm 
çalışmaların bu genel plan doğrultusunda yapılması 
gerektiği halde maalesef aksaklıklar yaşandığını göz-
lemledik. 

Afetlere müdahale faaliyetlerinin yüzde seksenini lo-
jistik faaliyetlerin oluşturduğu düşünüldüğünde afet 
lojistiği faaliyetlerinin önemi ortaya çıkmaktadır. Afet 
Lojistiği; afet öncesi hazırlık, afet müdahale süreci 
lojistik faaliyetleri ve afet müdahalesinden sonra yü-
rütülen lojistik faaliyetler olmak üzere üç aşamalı bir 
süreçten oluşmaktadır. 

Afet öncesi hazırlık aşamasında, afet ya da acil durum 
meydana gelmeden önce gerçekleştirilen sistem kur-
maya yönelik kapasite arttırıcı ve farkındalık yaratıcı 
faaliyetler olarak tanımlanabilir. Afet öncesinde yapılan 
hazırlıklar ve lojistik müdahale planları ihtiyaç duyula-
cak malzemelerin, ihtiyaç duyulacağı zamanda ve afet 
bölgesinde doğru yere ulaştırılmasını öngörmektedir. 
Bu planlar kapsamında yapılacak tedarikçi anlaşma-
larında firmaların kapasiteleri kadar, mali güçleri, de-
neyimleri, referansları ve güvenirlikleri gibi kriterlerin 
dikkate alınması gerekmektedir. Hazırlık çalışmalarının 
planlanması sürecinde, depo yönetimi, taşımacılık yö-
netimi, satın alma, raporlama ve insan kaynakları alan-
larının geliştirilmesi ve tatbikatlar ile bağış yönetimi 
önemli hale gelmektedir.

Müdahale aşaması, afet meydana geldikten sonra yü-
rütülen çalışmaları içermektedir. Arama kurtarma, acil 
sağlık müdahalesi, tahliye faaliyetleri, koruma, beslen-
me, barındırma, güvenlik ve psikolojik destek faaliyet-
lerinin ivedilikle ve gereken süre zarfında sağlanması 
için yapılan çalışmaları kapsamaktadır. Afet müdahale 
sürecindeki lojistik faaliyetler ise operasyonel faaliyet-
ler ağırlıklı olmak üzere; ön değerlendirme ve ihtiyaç 
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tespiti, lojistik eylem planı yapılması ve uygulanması, 
afetle müdahale sürecinin izlenmesi, değerlendirilmesi 
ve raporlanması olmak üzere üç faaliyetle gerçekleşti-
rilmelidir. 

Afet ve acil durumun gerçekleştiği bölgenin genel afet 
planı ve bölgeye sevk edilen öncü ekiplerin yapacağı 
ihtiyaç tespiti çerçevesinde talep edilen ya da sevkiyatı 
uygun görülen malzemenin hızla doğru yere ulaştırıl-
ması ve malzemeyi dağıtacak/insani yardımı gerçek-
leştirecek personelin bölgeye hızlı bir şekilde sevk edil-
mesi çok önemlidir. Bu süreçte yaşanacak gecikmeler 
afetzedelerin hayatına mal olabilmektedir. Bu yüzden 
müdahale aşamasının temel amaçları; mümkün olan 
en kısa sürede olabildiğince en fazla hayatı kurtarmak, 
kurtulan afetzedelerin ihtiyacı olan tıbbi desteğin sağ-
lanabilmesi, gıda/beslenme ve barınma ihtiyaçlarının 
karşılanması ve tüm bu hizmetlerin afetzedelerin gele-
cekte normal yaşamlarına dönebilmelerini temin eden 
yöntemler ve ilkeler ışığında uygulanması gerekmek-
tedir.

Müdahale faaliyetleri çoğunlukla kaotik ve entropik 
bir ortamda, hızlı bir şekilde alınması ve uygulanması 
gereken kararlar ile yürütülebildiği için alana yönlen-
dirilecek personelin ve kriz masasında bulunan perso-
nelin iyi eğitimli ve tecrübeli olmaları dolayısıyla liyakat 
sahibi olması önem taşımaktadır. Afetin türü ve şidde-
tine bağlı olarak kurtarma ekiplerinin en geç ilk 4 saat 
içerisinde ve 72 saati geçirmeden afet bölgesinde ilgili 
alanlarda faaliyet göstermeleri ve kurtarılan kişilere 
tıbbi ilkyardım, iaşe ve ibate (barınma) sağlama faali-
yetlerinin hemen başlaması hayati önem taşımaktadır. 

Müdahale süreci; kurtarma ekipleri, acil sağlık ekiple-
ri ve yaşam destek ekiplerinin çabalarını içermektedir. 
Bu ekiplerin afet anında ihtiyaç tespitini hızlı ve doğru 
biçimde yapmaları, afetzedeler, yerel makamlar, alan 
paydaşları ve ilgili kriz masası ile etkili ve nitelikli ile-
tişim kurmaları gerekmektedir. Afet müdahalesinde 
başarılı sonuçlara ulaşabilmek için; tecrübe ve hızlı, 
doğru bilgi edinmeye/bilgilendirmeye dayalı mutlak ve 
tekil bir otoritenin varlığı, tüm sistem ve paydaşların 
disiplinli ve koordine şekilde çalışması gerekmektedir.

Afet ve acil durumlarda gönüllü yapılanmanın ve yerel 
desteğin rolü çok önemli olsa da ihtiyaç duyulacak hiz-
metlerin tam anlamıyla sağlanabilmesinin afet önce-
si oluşturulan sistem içerisinde tam koordinasyon ve 
iş birliği halinde çalışan sürekli ve tecrübeli kadroların 
yapacağı çalışmalara dayalı olduğu söylenebilir. Geçici 
görevli ve afet/acil durum deneyiminden yoksun kad-
rolar ile hizmet sunmanın afet öncesi, sırası ve sonra-
sında yapılacak işlerin yoğunluğu ve çeşitliliğinden do-
layı etkin olmayabilmektedir. Afet gibi toplumun kendi 
kaynaklarıyla başa çıkamadığı yaşamsal önemdeki 
olaylara, geçici kurullar yoluyla ve sadece kamu kurum 

ve kuruluşlarının imkanlarıyla mücadele edilemeyeceği 
geçmiş deneyimlerle sabit olmakla birlikte Maraş dep-
reminde bir kez daha ortaya çıktı. 10 ili kapsayan dep-
remin etkilerinin çok büyük olması müdahale sürecini 
maalesef istenen seviyede olması için yeterli olmadı. 
Bu kapsamda da Türkiye’deki çeşitli belediyelerin des-
tekleri, AHBAP gibi sivil toplum kuruluşlarının, mahalle 
afet gönüllülerinin ve e-pazaryerlerinin de desteğiyle 
bu sürece katkı sağlamaya çalışıldı. 

Afetin yarattığı ilk yaraların sarılmasıyla birlikte iyileş-
tirme aşamasına geçilmesi gerekmektedir. Bu aşama-
da gözetilmesi gereken hedefler; afetzedelerin geçici 
ve daimî barınma, haberleşme, beslenme, ulaşım, ka-
nalizasyon, su ve elektrik gibi altyapı hizmetleri, sos-
yal aktiviteler, eğitim, çalışma ve ekonomik alanlardaki 
yaşamsal aktivitelerinin zaman içerisinde iyileştirilerek 
normal hayatlarının devamını sağlanması gerekmek-
tedir. 

Afet lojistiğinin son aşaması afet müdahalesinden he-
men sonra yürütülen lojistik faaliyetleri içermektedir. 
Bu kapsamda, olası afetlere yönelik planlama, afet 
bölgesindeki malzemelerin toplanması ve bakım fa-
aliyetleri yürütülmektedir. Ayrıca, afet çalışmalarının 
izlenmesi ve değerlendirilmesi, raporlanması da bu 
aşamada gerçekleştirilmektedir.

Afet lojistik planı çerçevesinde gerçekleştirilen faali-
yetlerin ardından özellikle afet lojistik depolarından 
afetzedelere ulaştırılan malzemelerin yerlerine yenile-
rin tedarik edilmesi süreciyle birlikte yerel ve bölgesel 
depolarda yer alan mevcut malzemelerin periyodik ba-
kım ve ihtiyaç duyulduğunda da onarım faaliyetlerinin 
devam etmesi gerekmektedir.

Afetin yaşandığı 10 ilde afetzedeler için yapımına baş-
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lanan toplu konutların tamamlanmasıyla birlikte geçi-
ci barınma merkezleri zaman içerisinde boşaltılmaya 
başlanacak ve böylece tersine lojistik faaliyetleri de 
başlayacaktır. Tersine lojistik faaliyetlerinde tekrar kul-
lanım imkanı olmayan ilk yardım malzemeleriyle birlik-
te afet zedelerin kullanmış oldukları malzemelerin geri 
dönüşüm sürecine dahil edilmesinin sağlanması ya da 
imha edilme süreci için tersine lojistik faaliyetleri ger-
çekleştirilecektir.

Afetin gerçekleşmesi sonrasında başlatılan arama 
kurtarma faaliyetlerinin tamamlanmasıyla birlikte afet 
bölgesinde kullanılmakta olan araç-gereç ve malze-
melerin temin edildikleri noktalara geri gönderilmesi 
içinde yine lojistik faaliyetler yürütülecektir.

Sonuç olarak Kahramanmaraş merkezli yaşanan ve 
toplamda 10 ili etkileyen deprem sonrasında da görül-
dü ki afet lojistiğinin gerçekleştiği ortam fazlasıyla be-
lirsizlik içermektedir. Bundan dolayı afet durumlarında 
sadece hazırlıklı olmanın yeterli olmayacağı bununla 
birlikte esnek bir çalışma yapısına da sahip olunması 
gerekmektedir. 

Afet lojistiği planlamaları, gerçek-
leşen afetin büyüklüğüne ve türü-
ne göre değişiklik gösterdiğinden 
dolayı etkilenen afetzedelere özgü 
olmalıdır. Yardım bölgelerine sevk 
edilen tüm hizmetlerde ve insani 
yardım malzemelerinin taşınma-
sında, hem kamu hem de özel sek-
tör ve sivil toplum kuruluşlarının 
bir arada hareket etmesiyle ihtiyaç 
duyulan yardımın çok daha hızlı ve 
etkin bir şekilde bölgeye ulaştırıl-
ması sağlanmalıdır. Afet lojistiğinin 
en büyük önemi, gönderilen yar-
dım malzemeleri ve gerçekleştiri-
len hizmetlerin yeniden derlenerek 
etkin ve kısa sürede halka teslim 
edilmesidir. Aksi takdirde toplanan 
yardımlar hiçbir anlam taşımaz. 
Kaldıki bu sürecin ilk başında yığın-
sal olmasından daha ziyade sürek-
lilik arz eden bir süreçle ve ihtiyaç 
duyulduğu kadarıyla sağlanma-
sı gerekmektedir. Toplanılan tüm 
malzemeler öncelikle bir depoda 
bir araya getirilmeli ve buradan 
düzenli ve sistemli bir şekilde ihti-
yaç sahiplerine ulaştırılması gerek-

mektedir. Afet lojistiği planlamaları 
olmadan gerçekleşen yardımlarda 
ise afet bölgelerinde genel olarak 
bir karmaşaya dönüşmektedir.

AFAD bünyesindeki TAMP afetler-
de ve acil durumlarda görev alacak 
olan tüm paydaşların yetki ve so-
rumluluklarını belirlemeli ve bunları 
uygulanabilir olduğundan da emin 
olması gerekmektedir. Bir müda-

hale planı olan TAMP çerçevesin-
de, yapılacak işlerin belirlenmesi 
ve kapsamlı olarak tanımlanması 
taktik düzeydeki sorumlu hizmet 
gruplarına bırakılmalı ve gerekti-
ğinde de emir beklemeksizin reak-
siyon gösterebilmelidir. 
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BM Gıda Hakkı Eski Özel Raportörü 
Kalifornia Üniversitesi Profesörü Hilal ELVER ile 
Gıda Güvenliği, İklim Değişikliği ve Gerçekler 
Üzerine Samimi Bir Röportaj 

Hukuk Fakültesinde eğitim görürken sizi gıda 
ve tarım alanına yönlendiren ne oldu?

21.yüzyılda tarım ve gıda alanında hiçbir bilgi-
ye sahip olmadan mezun olduk. Dahası insan 
haklarıyla ilgili de herhangi bir eğitim almadık. 
Bahsettiğim yıllar 1970’li yıllar. Bu alandaki 
bilgilerimiz; daha sonra akademik hayatımızda 
yaptığımız çalışmalarla edindiğimiz bilgilerdir. 
Gerçi sadece Türkiye’de değil, yurt dışında da 
1980 ve 1990’lı yıllarda bu konuda herhangi 
bir eğitim verildiğine ben rastlamadım. 

Yakın zamanda Bilimsel Komite üyeliğine seçil-
miş olduğunuz Dünya Gıda Güvenliği Komite-
si hakkında bize bilgi verebilir misiniz? Ne tür 
çalışmalar yapılıyor ve yapılması hedefleniyor?

Dünya Gıda Güvenliği Komitesi 2009 yılında 
kuruldu. Genel olarak küresel gıda sistemle-
rinde kriz başladığında Birleşmiş Milletler (BM) 
yetkilileri ve uluslararası kuruluşlar bu konuya 
önem vermeye başlarlar ve gündem haline 
getirirler. 1920’li yıllarda da böyle olmuştu. 
Dünya Tarım ve Gıda Örgütü’nün kurulması 
da İkinci Dünya Savaşı sırasında oldu. 2009 
yılında da gıdayla ilgili bir kriz sonrası Dünya 
Gıda Komitesi kuruldu. Önce 2006 yılında fi-
nansal bir kriz olarak başladı ve Türkiye’yi çok 
etkilemedi. Derken bu 2007 ve 2008 yılların-
da bir gıda krizine dönüştü. Aşırı yüksek gıda 
fiyatları, birçok gelişmekte olan ülkede politik 
dengesizliklere neden oldu. Bunun üzerine BM 
temsilcileri yeni bir bağımsız kurum oluştur-
mayı ve içerisinde her ülkeden temsilcilerin 
olmasını önerdiler. O zamana kadar karar me-
kanizmalarında ne sivil toplum örgütleri ne de 
özel sektörün herhangi bir katılımı yoktu. İşte 
bu nedenle Dünya Gıda Komitesi önemli bir 
boşluğu doldurmuş oldu. Ancak maalesef, gıda 
ve tarım alanındaki önemli devletler ve büyük 
şirketler yine de bu geniş grubu ellerinin altına 
almayı başardılar. Yani bu nedenle iyi ve önemli 

bir kurum aslında olması gereken bir kurum ve hâlâ 
devam ediyor. Fakat bazı sorunlarla devam ediyor. 
Çünkü her zaman bildiğiniz gibi kuvvet ve güç son 
derece önemli. Kim daha güçlüyse politik olarak ya 
da finansal olarak karar mekanizmalarına dahil edil-
meleri o kadar kolay oluyor. 

2009 yılında Dünya Gıda Komitesi kurulduğunda 
bütün BM kurumlarından temsilciler bu gruba dahil 
oldular. Ben de Gıda Hakkı Özel Raportörü olarak ko-
miteye dahil edildim. Özel raportörlük insan hakları 
komitesinin yaratmış olduğu bir pozisyondur. İnsan 
hakları açısından gıdanın önemini de dikkate alarak, 
özel raportörü de bu komiteye dahil ettiler. Uzmanlık 
alanlarına göre seçilen Özel Raportörler 6 yıl görev 
yaparlar. Benim görevim 2020 yılı mayıs-haziran 
ayında bitti. Bu görevim bittikten sonra, dünya ölçe-
ğinde BM tarafından uzmanlıklarına göre seçilen 12 
kişilik Yüksek Uzmanlar Komitesinin (High Level Pa-
nel of Experts) üyesi seçildim. Tarım ve gıdayla ilgili 
çeşitli uzmanların bulunduğu bu grupta ben de pa-
neldeki tek hukukçu olarak bu kurulun üyesi oldum. 
Bu panel, gıda ve beslenme güvencesi ile ilgili Dün-
ya Gıda Komitesinin çalışmalarında komiteye hangi 
alanlarda raporlar yazılmalı, çalışmalar yapılmalı ve 
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ülkelere öneriler getirilmeli gibi konu-
larda bazı öneri ve tavsiyeler getiriyo-
ruz. Komitede belirlenen öncelikli ko-
nular üzerine raporlar yazılıyor. Ondan 
sonra eğer oy birliği ile karar alınmış 
ise bu konuda ‘’Voluntary Guidelines’’ 
dediğimiz ihtiyari yönetmelikler yapı-
lıyor. İhtiyari yönetmelik; uluslararası 
hukuk sözleşmeleri kadar yasal zo-
runluluk getirmeyen ama önerilerin bir 
araya getirildiği bir hukuki doküman 
(yumuşak hukuk kuralı)  demek. Neden 
hukuk kuralı?  Çünkü bunlar devletler 
tarafından oy birliğiyle kabul ediliyor. 
Oy birliğiyle kabul ediyorlar ama bu 
oy birliğinin hiçbir devlete zorunlu bir 
yaptırım getirmesi söz konusu değil. 
Mesela en son raporlardan biri genç-
lerin tarıma nasıl dahil edilebilecekle-
ri, bir diğeri beslenme bozukluklarının 
nasıl çözümleneceği, daha önceki bir 
rapor iklim değişikliğiyle ilgili onun da 
öncesindeki bir rapor suyla ilgiliydi. 
Yani birçok önemli konuda uzmanlar 
tarafında bilimsel raporlar yazılıyor. 
Önümüzdeki sene yazılacak olan ra-
por kentlerin gıda politikalarına etkileri 
olacak. Bu konuyu 2021 yılında İstan-
bul Büyükşehir Belediyesi ile İstanbul 
için rapor haline getirmiştik. 
 
Pandemi sonrasında yaşanan te-
darik zinciri sorunları neticesinde 
’gıda milliyetçiliği’ kavramı giderek 
güç kazandı. Buna ek olarak Ukray-
na-Rusya savaşı tarım ürünleri ti-
caretine büyük darbe vurdu.  Gıdaya 
erişim noktasında zorluk yaşayan 
ülkeler bu süreçte daha da zorlanı-
yorlar. Uluslararası örgütler bu gibi 
krizlerde daha etkin nasıl rol alabilir-
ler? Eklemek isteriz, firmalar ve va-
tandaşlar olarak biz bu krizi çözmek 
adına neler yapabiliriz? 

Herkes gıda tedarik zincirlerinin son 
derece kuvvetli ve dünyanın her ta-
rafından istediğimiz gibi gıda temin 

etmenin söz konusu olduğuna inanı-
yordu. Bu, ülke içinde çok maliyetli bir 
üretim yerine dışarıdan ucuza alınması 
gerektiğine dayanan küreselleşmenin 
getirdiği bir sistemdi. Pandemi küre-
selleşmenin getirdiği bu sistemin kriz 
anlarında yararlı olmadığını bize güzel-
ce öğretti. Pandemi sırasında özellikle 
Avrupa’da ve Amerika’da çok sorun ya-
şandı. Çünkü orada dışa yönelik uzun 
gıda zincirleri söz konusu. Bu nedenle 
ülkeler yavaş yavaş “Acaba milli tarım 
sistemimize, milli gıda sistemimize 
dönmenin faydası nedir?’’ biçiminde 
düşünmeye başladılar. Bildiğiniz gibi 
Ukrayna savaşında da Ukrayna ve 
Rusya’nın tahıl ve gübre ihracatındaki 
önemi nedeniyle, büyük fiyat artışları 
yaşandı.  Bunun üzerine, tahıl ihraca-
tı yapan ülkeler ileride iç pazarda gıda 
eksikliği olmasın diye ihracat kısıtla-
malarına gittiler. Aynı şeyi pandemi 
zamanında da gördük. Bu Dünya Gıda 
Örgütü’nü çok endişelendirdi. Çünkü 
Dünya Gıda Örgütü’nün isteği küresel 
tedarik zincirlerinin devam etmesi. Bu 
açıdan ülkelere birtakım önerilerde bu-
lunuldu; ihracatınızı kısıtlamayın, ge-
reğinden fazla depolama yapmayın ve 
ne kadar depolama yaptığınızı bilelim 
şeklinde. Bir de gıda depolamasında 
açıklık söz konusu değil. Hangi ülkenin 
elinde ne olduğunu bilmiyoruz. Bu du-
rumda mesela buğday rekoltesinin ya 
da buğday depolanmasının Türkiye’de 
ne kadar ton olduğunu ya da Hindis-
tan’da ya da Çin’de ne durumda oldu-
ğunu bilmiyoruz. Bu durumda Dünya 
Gıda Örgütü biraz daha açıklık geti-
rilmesinin önemli olduğu konusunda 
söylemler geliştirdi ama bu durum 
dünya ticaretini çok etkilediği için ülke-
ler daha milliyetçi davranmaya başla-
dılar. Gıda milliyetçiliğin de önemli olan 
önce kendi halkımızı koruyalım ondan 
sonra ticarete geçelim biçimindeki fi-
kirden ileri geliyor. Yavaş yavaş artık 
herkesin tahıl üretimin geri döndür-
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meye çalıştığını görüyoruz.  Çünkü 
tahıl dünyanın en önemli ürünlerin-
den bir tanesi hem doğrudan ola-
rak hem de dolaylı olarak işlenmiş 
gıdalarda tahılların önemi ortaya 
çıktı. Bir de tahıl aslında gereğinden 
fazla üretiliyor ve gereğinden fazla 
tüketiliyor. Bu da bir sorun olabilir 
ve beslenme problemleri ortaya çı-
kabilir. Yani gıda sistemlerinde bir 
alana karar verdiğiniz zaman diğer 
alanı bozabiliyorsunuz. Bu yüzden 
bütüncül bir yaklaşımla çözmek çok 
önemli.
 
Pandemi çok ciddi bir krizdi ve za-
ten tüm sektörlerde olduğu gibi 
tedarik zincirinde ve tarımda da 
büyük bir kırılmaya yol açtı. Peki 
ben şunu merak ediyorum, sizin 
katıldığınız bilimsel toplantılarda 
ya da komitelerde eğer pandemi 
olmasaydı yine böyle bir milli-
yetçiliğin ya da tarıma geri dönü-
şün; yani aslında gelişmiş ülkeler 
tarafında ikincilleştirilmiş, hatta 
üçüncülleştirilmiş tarım sektörü-
nün tekrar canlanacağını düşünü-
yor muydunuz? Yani bununla ilgili 
emareler var mıydı yoksa pande-
mi dünyanın sonu geliyor gibi bir 
şey mi yarattı insanlarda? 

Yok, hayır. Bu dediğinizi biz za-
ten çok iyi biliyorduk. Son on yıllık 
akademik yazılara ya da komite 
toplantılarına bakarsanız bu konu 
zaten hep gündemdeydi. Yani ye-
rel gıda sistemlerini tekrar önem-
semek, hatta yok olduysa yeniden 
geliştirmek. Özellikle Orta Doğu ve 
Afrika ülkelerinde bu konu çok gün-
demde. Birçok ülkede hem ithalata 
yönelik hem de yerel ürüne dayalı 
sistemler mevcut. İthalat ile ihracat 
arasındaki denge çok önemli.  Özel-
likle küreselleşmenin getirdiği bü-
yük şirketlerin ve gıda ihracatında 
önemli ülkelerin baskın hareketle-
rine karşı yerelde ciddi alternatifler 
oluştu. Mesela ‘La Via Campesina’ 
dediğimiz belki sizin de bildiğiniz bir 

evrensel bir sivil toplum örgütü var. 
Daha çok kırsal kesimde yaşayan-
ların tarımla uğraşanların geliştir-
diği bir sosyal ağ. Bunlar zaten gıda 
sisteminin küreselleşmesine ve dış 
ticarete bağımlı olmasına karşılardı. 
O nedenle böyle bir hareket zaten 
vardı. Artık Fransa ve Almanya di-
yor ki; “o zaman biz kendi kendimi-
zi de yetebilirmişiz örneğin neden 
x meyvesini Fas’tan alıyoruz” gibi 
tartışmalar başladı. Dünyanın hiç-
bir yerinde pandemiden önce böyle 
bir şey yoktu, ancak pandemi gıda 
sistemlerindeki bütün yanlışları bir 
araya getirdi ve gözümüzün önü-
ne koydu. Ukrayna savaşında da 
aynı şekilde oldu. Mesela Ukrayna 
savaşında önce tahıl ticaretinin tek 
elden yönetildiğini birçok kişi bilmi-
yordu. Bilse bile bunu önemsemi-
yorlardı ama Ukrayna savaşından 
sonra Karadeniz’in ne kadar önemli 
olduğu ortaya çıktı. Biz Karadeniz 
bölgesinin tahıl ve gıda ticaretinin 
%40 veya %50’sini elinde tuttuğu-
nu bilmiyorduk. Böylece Türkiye’nin 
önemi de birdenbire ortaya çıktı. 
Bildiğiniz gibi tahıl koridorları ku-
ruldu ve tahılın 3-4 şirketin elinde 
olduğunu gördük. Mesela Cargill 
şirketi bütün tahıl tedarik zincirini 
elinde tutan bir şirket. Çünkü bu 
çok pahalı bir yatırım. Çok pahalı bir 
yatırım olduğu için büyük şirketle-
re ihtiyaç var. Cargill de büyük bir 
şirket olarak bunu elinde tutmuş 
ve pandemi sırasında Cargill daha 
da zenginleşip trilyoner şirketler 
arasına girdi. Çünkü lojistik onların 
elinde, gemiler onların elinde, bü-
yük depolar onların elinde. Bütün 
bu sistemi onlar kurmuş vaziyette. 
Hatta savaş olduğu sırada Amerika 
Birleşik Devletleri (ABD), Rusya’ya 
karşı bir ambargo uyguladı. Rusya 
artık hiçbir malı hiçbir yerden ala-
mayacak. Ama Cargill’i buna dahil 
etmiyoruz dediler. Çünkü Cargill bir 
Amerikan şirketi olarak Rus tahılı-
nı dünyaya taşıyan bir şirket. Şimdi 
buradan da şunu anlıyoruz, jeopoli-

tik çok önemli. Yani ne kadar birbir-
leriyle savaş haline girseler bile ta-
rım ve gıda konusunda birbirimize 
ne kadar bağlı olduğumuzu böylece 
öğrendik.  

Birleşmiş Milletler Gıda Prog-
ramı Direktörü David Beasley’in 
2021’in sonlarında dünyadaki aç-
lığın sona erdirilmesine dair bir 
açıklaması olmuştu. Sizce de Elon 
Musk’ın servetinin %2’si dünyada-
ki açlığı bitirebilir mi? 

İlk olarak Elon Musk’ı pek sevme-
diğimi söylemek isterim. David 
Beasley’e gelecek olursak, çok ba-
şarılı bir lider. Onu kişisel olarak da 
tanıyorum, gıda hakkı özel rapor-
törü olduğum sırada birlikte birta-
kım çalışmalar yaptık. Dünya Gıda 
Programı, ABD’nin elinde olan bir 
program. Çünkü ABD bütün ihtiyaç 
fazlası tarımını bununla dünyaya 
aktarıyor. Bazen bunu hibe olarak 
yapıyor, bazen ise ticari yapıyor. 
Yani burada Dünya Gıda Progra-
mı’nın problemine girmeyelim ama 
bu örgüt önemli bir Amerikan sis-
temi. David Beasley’de burada çok 
iyi işler yaptı. Çünkü Beasley dini 
inançları nedeniyle aslında açlı-
ğa karşı mücadele veren bir lider. 
David Beasley’in bütün derdi Afri-
ka’daki açlığı sona erdirmek ancak 
bu konuyla uğraşanlar bilir; dünya-
da bir açlık varsa bunun sebebi az 
üretimden değil ekonomik olarak 
bu gıdaya erişimin mümkün ola-
mamasından geliyor. Bir de ülkele-
rin yavaş yavaş kendi üretimlerini 
bırakıp dışa bağımlı hale gelmele-
rinden kaynaklanıyor. Bu nedenle 
Elon Musk’ın vereceği milyarlarla 
bunun düzelmesi söz konusu değil. 
Yapısal bir değişim gerekiyor.  

İnsani yardımlarda her zaman ek-
siklik var. Çünkü şu anda Pandemi-
den, iklim değişikliğinden, kurak-
lıktan ve sel baskınlarından dolayı 
dünyada yardıma muhtaç milyon-
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larca insan var. Şimdi bunlara Elon Musk’ın verdiği mil-
yarlarla 6 ay gibi bir süre yardımı devam ettirebilirsiniz. 
Ama bu sorunu çözmeye yetmiyor. O nedenle onun ve-
receği milyarlarla belki bir şeyler yapılabilir. Ayrıca açlık 
sorunu çok büyük, hangi ülkelere ver bölgelere öncelik 
vereceksiniz? Burada bir karar vermeniz gerekiyor. Uk-
raynalılara mı vereceksiniz yoksa Sahra altında kim-
senin adını duymadığı Afrikalılara mı vereceksiniz. Bu-
rada bir karar mekanizması söz konusu. O nedenle bu 
tartışma son derece manasız. 

Sizce yardım programlarıyla kalkınma sağlanabilir mi?
 
Güzel bir konuya geldik. Yardım programlarıyla kalkın-
manın sağlanamayacağını artık uluslararası örgütler 
de anladılar. Onların da gözleri açıldı. Dünya Bankası 
yavaş yavaş “tarımın önemli olmadığını, bunun yeri-
ne sanayiye ve teknolojiye yönelmek gerektiği ve ge-
rekirse gıdayı dışarıdan alırsınız” politikasını bile terk 
etmeye başladı. Çünkü gıda ve tarımın özellikle önü-
müzdeki yüzyılda belirsizliklerin çoğaldığı bir dönem-

de milli olarak korunması gerektiğini anladıkları için 
gıda yardımlarının sadece yardım olarak değil; acil bir 
durumda yardım, ardından kalkınmayla ilgili ve eğer 
savaş zamanı varsa bu barış görüşmeleriyle birlikte 
hareket edilmesi gerektiği konusunda politikalar yap-
maya başladılar. Her ne kadar artık BM Gıda ve Tarım 
Örgütlerinin sadece yardım değil, kalkınmaya yönelik 
politikalara da geliştirmeleri gerekir diye raporlar ya-
zıyorlarsa da bu konuda para toplamak son derece zor. 
Hatta bir de “Preventive measures” dediğimiz önleyici 

tedbirler söz konusu, önleyici tedbirlerin de mümkün 
olduğu kadar bütçelere dahil edilmesi lazım. Kimse 
önleyici tedbirler için bütçeye para vermiyor. Özellikle 
gelişmiş ülkeler. Çünkü politik olarak onlara bir getirisi 
yok. Yani görünür bir yardım yapmaktan yanalar an-
cak görünmeyen tarafta olan ve önemli olan yardımlar 
ikinci planda kalıyor.

Maalesef, eğer sürdürülebilir kalkınma planları prog-
ramları yapılacaksa; bunların kârı etkilemeyecek prog-
ramlar olması lazım. Yani bir şey yaparken mutlaka 
şirketlerin kârını düşünmemiz gerekiyor. Bunu düşün-
mediğinizde mesela iklim değişikliği politikalarında ye-
şile dönüş ve temiz teknoloji gibi projeler eğer şirketle-
re kar getirmezse hiçbir şirket bunun üzerinde durmaz. 
Yani mümkün olduğu kadar ekonomide etkili bir politi-
ka olmalı ki ekolojiyi de devamında koruyabilelim. 
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Sürdürülebilir yaşam felsefesi-
nin toplum bilincinde oluşturmayı 
amaçladığı iyileştirmeler nelerdir? 

10 sene öncesinden daha fazla bi-
linçliyiz. Ama bilinçlilik araştırmalar 
ve raporlarla ya da şirketlerin sür-
dürülebilirlik politikalarını topluma 
göstermeleriyle ortaya çıkmıyor. 
Ancak ortaya çıkan krizlerle birlikte 
birtakım bilinçlere sahip oluyoruz. 
Pandemi kriziyle veya orman yan-
gınlarıyla ortaya çıkan bilinç son 
derece önemli. Hiçbir zaman biz-
lere direkt olarak etki yapmayan 
bir sorun üzerinde düşünmüyoruz. 
İnsan yapısı bunu gerektiriyor ma-
alesef. O nedenle toplum bilinçlerin 
de en önemli şey krizlerin ortaya 
çıktığı anda bunu kullanarak bilinç-
leri daha fazla bireysel sorumluluk-
tan toplumsal sorumluluğa doğru 
götürmek. 

Sera gazlarının yükselmesi nede-
niyle hepimiz toplu taşıma araç-
larıyla işimize gidelim diye bir dü-

şünce ortaya çıkabilir. Toplu taşıma 
araçları Türkiye’de önemli. Tamam, 
bunu biraz kullanabilirsiniz ama 
Amerika’da toplu taşıma aracı diye 
bir şey var mı? Yok böyle bir şey. 
Eğer arabanız yoksa işe bile gide-
mezsiniz, aç kalırsınız. Yani sistem 
bireysel yaşama uygun bir şekil-
de geliştirilmiş. Gelişmiş ülkelerde 
bunu değiştirmek son derece zor. 
Gelişmekte olan ülkelerde ise daha 
kolay. Biz daha rahat bu toplum bi-
lincine gidebiliriz. Çünkü bizler Tür-
kiye olarak hâlâ birlikte yaşamayı 
bilen bir topluluk olarak devam 
ediyoruz. Ama gelişmiş ülkelerde 
bu yavaş yavaş kaybolmuş durum-
da. O nedenle toplum bilinci derken 
gelişmekte olan ülkelerle gelişmiş 
ülkeler arasında büyük farklara var. 
Onlar için önemli olan elektrikli ta-
şıma sistemleri. Örneğin 4 kişilik 
bir ailenin 4 arabası varsa bunlar 
elektrikli araba olmalı, onların top-
lum bilinci bundan ibaret. 
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Bilindiği üzere sadece bir fabri-
kanın dünyaya verdiği zarar bile 
yüzlerce insanın ömrü boyunca 
verebileceğinden çok daha fazla. 
Bu durumda sürdürülebilirlik ve 
daha yaşanabilir bir gelecek için 
büyük şirketlerin bireylere yöne-
lik çözüm kampanyaları sunması 
ne derecede gerçekçi? Yoksa çoğu 
firma bu tarz kampanyaları sade-
ce çevre dostu marka imajı yarat-
mak için mi yapıyor?

Genel olarak bu sürdürülebilir kal-
kınmayla ilgili politikalar hep ihtiyari 
politikalar. Yani hiç kimse bunun bir 
yaptırımı olduğunu düşünmüyor. 
Yaptırımı olmayan politikaların so-
nuç doğurmasının imkânsız oldu-
ğunu gördük, görüyoruz ama bunu 
değiştiremiyoruz. Çünkü ekonomik 
ve politik sistem bunu değiştirme-
mizi engelliyor. O nedenle şirket-
ler, ekonominin her sektöründe; 
gıda sektörü, ulaşım sektörü, enerji 
sektörü vb. tekelleşmeye gidiyorlar. 
Tekelleşmeye gitmekle çok ciddi 
bir kuvveti ellerine almış durum-
dalar. Bu kuvvetle dünyadaki “re-
gülasyonları” yani yönetmelikleri 
değiştirme imkanına sahipler. Yani 
masada kim oturuyorsa ona göre 
yönetmelik yapılıyor. O nedenle 
özel sektörün şu anda dünyadaki 
kuvvetini düşünürsek bizim sürdü-
rülebilirlik konusunda onların dışın-
da yapmamız gerekenleri ortaya çı-
karmak için çok kuvvetli bir devlete 
ihtiyacımız var. Kuvvetli devlet de-
diğimiz zaman Amerika’da hemen: 
, “sizler komünist misiniz?” diyorlar. 
Onların anladıkları bu şekilde, çün-
kü bağımsız ve özgür bireysel sis-
tem kamu yararını ve sosyal devleti 
engelliyor. Ancak yeni bir toplumsal 
bilincin gelmesi lazım. Yani sadece 
sürdürülebilirlik konusunda değil 
de her konuda. 

Şirketlerin bu kadar kuvvetli oldu-
ğu bir ortamda bizim sürdürülebilir 
kalkınmayla ilgili ciddi bir gelişmey-
le 2030 yılına kadar bu 17 hedefe 
ulaşmamız mümkün değil. Günü-
müzde gördüğünüz gibi açlık da 
çok yükselmiş durumda. Mesela 
bu sürdürülebilir kalkınmanın ikinci 

amacına bakarsanız açlığı 2030 yı-
lında bitirmek. Böyle bir şey söz ko-
nusu olmadığı gibi dünyadaki açlık 
artmaya devam ediyor. Aynı şekilde 
diğer alanlarda da şirketleri yasal 
zorunlulukla kontrol edemezsek 
bizim hiçbir konuda sürdürülebilir 
kalkınma hedeflerine ulaşmamız 
söz konusu değil. 

Kısaca, hiçbir şekilde ihtiyari yönet-
meliklerle bir yere varamayız. An-
cak devlet gücüyle, yaptırımla özel 
sektörü kontrol altına alırsak hem 
milli hem de uluslararası alanda  
ilerleyebiliriz. Lakin bu uluslararası 
alanda imkânsız ya da son dere-
ce zor. Bazı ülkeler sosyal devlete 
ulaşmada biraz daha ileri gitmiş 
durumdalar; ama şu anda zaten 
küresel bir dünyada yaşadığımız, 
küresel ekonomiye çok bağlı oldu-
ğumuz için ve iklim değişikliği poli-
tikaları küresel iş birliği gerektirdiği 
için bu sistemin bir parçası olarak 
maalesef sorunları çözemiyor ve 
tehlikeli bir yola doğru gidiyoruz. 

Sürdürülebilirlik hakkında oku-
duğumuz zaman bunların aslında 
toplum bilinci ya da kolektif bilinç 
olmasından bahsediyoruz. Yani 
mesela Amerika’da, İngiltere’de, 
Çin’de veya Türkiye’de halkların 
bilinçli olması yeterli değil. Küre-
sel bir bilinç olması gerekiyor gibi 
hissediyoruz. Çünkü örneğin Tür-
kiye’de istediğiniz kadar sürdürü-
lebilirlik ile ilgili çevreyle ilgili bir 
şeyler yapın ama dünyanın baş-
ka bir yerinde atmosferi kirleten, 
suyu kirleten, doğayı kirleten ya 
aynı atmosferi paylaştığımız fark-
lı ülkeler var. Bunlar aynı bilince 
sahip olmadığında aslında hepi-
miz felakete sürüklenmiş oluyo-
ruz. Yani biri veya birileri bir şey 
yaparken diğerlerinin yapmıyor 
oluşu, dünyayı felakete sürüklü-
yorlar gibi gözüküyor. Bu konuda 
siz ne düşünüyorsunuz? Mesela 
her yıl COP’lar düzenleniyor ve 
bunlara jetleriyle gidiyorlar. Yani 
iklim değişikliğini ve iklim krizi-
ni tartışmak için jetleriyle oraya 
gidiyorlar ama firmalara “lütfen 

sürdürülebilir ve geri dönüştü-
rülebilir pipetler” üretin diyorlar. 
Siz ne düşünüyorsunuz bu durum 
hakkında? 

Şöyle, ben COP’lara yıllarca gittim. 
Türk komitesinin de içindeydim. 
COP’lara gelecek olursak nasıl iklim 
değişikliğini durduramayacağımızı 
gösteren çok güzel örnekler. Bun-
lara bakınca iklim krizini çözmek 
acaba mümkün mü? diye sorar-
sak,  cevap hayır, biz global ölçek-
te bu sorunu asla çözemeyeceğiz, 
bu mümkün değil. Dediğiniz gibi 
gelişmiş ülkelerin yöneticileri ve 
büyük şirketler özel jetleriyle ge-
liyorlar. COP’larda ülkelerin girdiği 
mavi bölge var ve şirketlerin girdiği 
yeşil bölge var. Orada ne yaptıkla-
rını gördüğünüz zaman zaten artık 
dünyanın iklim değişikliğine cevap 
veremeyeceğine çok rahat anlı-
yorsunuz. Şimdi gelişmekte olan 
ve gelişmiş ülkelerin sorunları ve 
öncelikleri birbirlerinden çok farklı. 
Bu 1970’li yıllardan beri dünyanın 
gündeminde.  Bu nedenle çözüm-
leri bir araya getirmeniz mümkün 
değil. Ya da çok yavaş ilerleyen bir 
sistem. Bu nedenle bu küresel bir 
bilincin ortaya çıkması son derece 
önemli. 

Çok ciddi bir krizle karşı karşıya ge-
leceğiz. Diyeceksiniz ki biz bu so-
runlarla ilgili çalışmalar yapıyoruz 
ama bazı ülkeler hiçbir şey yapmı-
yor. Ne yazık ki hiçbir ülke bu ko-
nuda çalışmıyor.  Çünkü bu konuda 
194 ülke hakkında raporlar var, biri 
dahi üzerine düşeni yapmıyor. Ra-
porlarda yalan söylüyorlar. Birçok 
biçimde manipülasyon yapıyorlar. 
Bu durumda nereye gidiyoruz? Bil-
miyorum, yani çok ciddi sorunlarla 
karşı karşıya kalacağımız muhak-
kak.

Herkes bireysel olarak elinden ge-
leni yapmalı. Ayrıca biz sera gaz-
larını azaltacağız diye uğraşırsak 
eksik kalır. Bu yanlış. İklim krizinin 
başka etkilerine de bakmamız ge-
rekiyor. Sera gazlarını indiremedi-
ğimiz muhakkak ama farklı neler 
yapabiliriz? Yavaş yavaş yeni bir 
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hayat tarzına nasıl dönebileceğimi-
zi düşünmemiz lazım ve bunu ye-
relde herkes yapmalı. Her şeyden 
önce iklim değişikliği daha geniş ele 
alınması gereken bir konu. Müm-
kün olduğu kadar bütüncül yak-
laşmamız gerekiyor. Örneğin aşırı 
üretimlerin dünyadaki açlığa etkisi 
olmadığı gibi iklim değişikliği içinde 
ciddi sorunlar getirdiğini görüyo-
ruz. O zaman ne yapacağız? Doğru 
politikalar ve uygulamalarla diğer 
sektörlere de bakmamız gereke-
cek. Yani daha bütüncül ve milli po-
litikaları geliştirebiliriz. “Maalesef 
dünya bunu yapmıyor, biz yapsak 
ne olacak?” düşüncesine girmeme-
miz gerekiyor. 

Türkiye gibi ülkelerde çok alterna-
tifli tarım politikalarının gerçek-
leştirilmesinin çok önemli oldu-
ğunu söylüyorsunuz sizce Türkiye 
tarımda dışa bağımlı mı? Özellikle 
tarım ürünlerine bağlamında Tür-
kiye’nin kendi kendine yetebilme 
potansiyeli bulunuyor mu?

Cevap hem evet hem hayır. Türki-
ye tarım açısından tamamen dışa 
bağımlı bir ülke değil. Şimdi BM’nin 
raporlarına bakarsanız gıda ihraca-
tımız %50 ithalatımız %50. Bunu bir 
şekilde dengeledik. Ama bazı sek-
törlerde bu maalesef dengelenme-
miş. Bildiğiniz gibi bunlar arasında 
en önemli sektör yem. Yemlerde 
ve gübrede dışa bağımlıyız. Şimdi 
yeme bakarsanız bütün et ve süt 
mamullerini yurt dışına bağımlı 
olarak devam ettirmek zorunda ol-
duğumuzu görüyoruz. Aynı şekilde 
neden gübreye bu kadar bağımlı-
yız? Yavaş yavaş bu gübre bağımlı-
lığından da kurtulmamız gerekiyor. 
Bu arada ben kimyasal gübreden 
bahsediyorum, doğal gübreden 
değil. Şimdi bu nedenle Türkiye’nin 
tarım ekolojisi dediğimiz, herkesin 
yazdığı ve bildiği politikalara daha 
hızlı bir şekilde geçmesi gerekiyor. 
Buna geçmek için de devletin yar-
dımına ihtiyacımız var. Yani devlet 
tarım ekolojisi yapan ciddi bir poli-
tika ile ortaya çıkması lazım. Onun 
yerine aşırı üretim yapan ve milyar-
larca hektarı olan şirketlerle çözüm 

aranmamalı.  Bunu yapmak içinde 
bütüncül bir anlayışa ihtiyacı var. 
Yani Türkiye’nin neresinde, nasıl 
tarım yapılır? İklime, suya, toprağa 
rüzgâra ve yağmura göre bunun 
büyük bir planının yapılması lazım. 
Bu konuda bütün sektörlerin bir 
araya gelerek oturup çalışması ge-
rekiyor. Yani Sağlık Bakanlığı’nın bu 
konuya beslenme açısından; Çevre 
Bakanlığı’nın iklime ne kadar etkisi 
olur, suyu ne kadar kirletir, toprağı 
ne kadar yok eder? diye bakması 
gerekiyor. Diğer yandan Tarım Ba-
kanlığı acaba nerede, ne kadar üre-
tebiliriz ki insanlar kendi kendine 
yeterek ve mutlu olarak kentlerden 
kırsala geri dönsünler. Yani birbirle-
rine çok bağlantılı konular aslında. 
Mesela kadınların ve çocukların du-
rumu son derece önemli. Türkiye’de 
kadınların hiçbir para almadan top-
rakta çalıştığını çok iyi biliyoruz. Ar-
tık o sistemin gitmesi lazım. Sosyal 
güvenlik dediğimiz sistemin daha 
geniş olması gerekiyor. Yani çiftçi-
lerin hepsinin, bütün ailenin sade-
ce çiftçi olarak değil, kadınların ve 
çocukların da sosyal güvenceleri 
olmalı ki toprakta kalsınlar. Buna 
ek olarak ürettiklerini de satabilme 
imkânı olsun. Peki bizimkiler ne ya-
pıyor? Örneğin önümüzdeki sene 
domates çok iyi hasılat yaptı. Hadi 
hepimiz domates ekelim, sonra 
bundan kaynaklı çok fazla domates 
ekildiği için domates fiyatları düşü-
yor. Yani önümüzdeki sene derken 
1-2 yıl değil, önümüzdeki 15-20 
veya 30 seneyi düşünürsek hem 
çiftçi hem de devlet önünü görecek. 
Devletin bu konuda çok önemli bir 
sorumluluğu var. Devletin görevle-
rini ortaya koymadan hiçbir sorunu 
halletmemiz mümkün değil. Bunun 
için de elbette ciddi bir bütçenin ay-
rılması gerekiyor, bu konu son de-
rece önemli. 

Afrika’nın sadece tarıma elverişli 
topraklarının ufak bir yüzdesiyle 
dahi dünyadaki açlığı bitireceğimi-
zi biliyoruz. Uluslararası örgütler 
bu anlamda bir çalışma yürütüyor-
lar mı? Yürütmeyi hedefliyorlar mı 
yoksa dediğiniz gibi sadece yaptı-
rımlarla mı bu çözülebilecek? 

Şöyle, Afrika’da Agra diye bir kuru-
luş var, gıdada çok önemli yatırım-
ları olan Bill Gates Vakfı tarafın-
dan kuruldu. Bütün teknolojileri bir 
araya getirelim; çok yüksek üretim 
yapalım, Afrika’yı da kurtaralım, 
dünyayı da kurtaralım biçiminde Bill 
Gates’in iddiaları var. Bill Gates’in 
iddiaları sadece teknolojiye yöne-
lik. Yani teknolojinin bütün sorun-
ları çözeceğine dair kafasında bir 
düşünce var. Vakfın çok da büyük 
finansal gücü var, o nedenle istediği 
gibi istediği yerde yatırım yapıyor. 
Belki bunları iyi düşüncelerle yapı-
yordur. Yani kötü düşüncelerle para 
kazanacağım diye değil, bunun artık 
parayla ilgisi olmadığını düşünüyo-
rum.  Onun istediği böyle bir sorunu 
çözdük diyebilmek. Ama bunun için 
de sadece teknoloji tarafından ba-
kan bir anlayışa sahip durumda. 

6-7 senedir bu sistem çalışıyor an-
cak fazla bir faydası olmadı. Yani ne 
üretimi yükseltebildiler ne de ora-
daki insanların hayat standartlarını 
yükseltebildiler. Demek ki sadece 
teknolojiyle dışarıdan getirmek-
le düzelmiyor. Yerel halkın sözünü 
dinlemek, birlikte yapmak önemli 
ve orada yaşayanları karar meka-
nizmasını dahil etmek önemli. Bu-
rada diyorlar ki, “İnsan hakkıyla sen 
açlığı durdurabilir misin?” Tabii ki 
durduramazsın ama insan hakkıyla 
insanları dinlemeyi öğreneceksin, 
dinleyeceksin, karar mekanizma-
sına onları da katacaksın. Yanlış 
bir karar verilmişse kişilerin ada-
lete gitmesini sağlayacaksın. Aynı 
zamanda da en zor durumda olanı 
en önce koruyacaksın. Şimdi bütün 
bunları yaparsanız o zaman hem 
Bill Gates’in yaptığı projelerde hem 
de her türlü yatırımda daha sağlıklı 
sonuçlar elde edilebilir. Bütün dü-
şüncemiz bunları anlatmak, yapın 
da yaparken işte bunlara bakın, in-
sanları dinleyen insanları da koyun. 
Eşitsizlik yapmayın, her toplumda 
kim orada yaşıyorsa herkesi hesa-
ba katın. Ve yaptığınız her şeyi açık 
açık gösterin. Açıklık ve şeffaflık ol-
madıkça bunu anlamak ve önlemek 
son derece imkânsız. 
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Benzerlik ve farklılıkların neler ol-
duğunu düşünüyorsunuz?

Şimdi sürdürülebilir kavramını her 
yere kullanacağımızı daha önce 
söyledik. Endüstriyel tarımı da 
sürdürülebilir biçiminde reklam 
edebilirsiniz. Agro ekolojiyi de sür-
dürülebilir olarak gösterebilirsiniz. 
Burada sürdürülebilirlik kavramının 
ben çok uygun olmadığını düşünü-
yorum. Endüstriyel tarım demek 
çok büyük arazilerde monokül-
tür dediğimiz; milyonlarca hektar 
arazide sadece hayvan yemi, Ar-
jantin’in, Brezilya’nın yaptığı gibi 
milyonlarca hektar arazide sadece 
buğday üretiminin yapılmasıdır. Bi-
zim burada üretimi arttırmamız söz 
konusu ve bu mümkün. Üretim 5-6 
sene boyunca artıyor. Ondan sonra 
toprak yoruluyor çünkü çok fazla 
gübre kullanmaları lazım. Hastalık-
lar oluyor, gübre ilaçları kullanma-
ları gerekiyor. Bunların dışında gö-
rüyorsunuz ki işte sular kirleniyor. 
5-10 sene sonra artık toprak ve-
rimsizleşiyor. Kuru toprağa bırakıp 
başka bir yere gitmeniz gerekiyor. 
Burada bir sürdürülebilirlik asla söz 
konusu değildir. Şimdi bunun yerine 
İklim-Akıllı Tarım (Climate-Smart 
Agriculture) dediğimiz bir konsept 
geliştirdiler. Baktığınız zaman yine 
büyük ölçekleri görüyorsunuz. Bü-
yük ölçekteki üretimler aslında sür-
dürülebilir değil. İsterseniz başka 
bir ad koyun fark etmez. Mühim 
olan toprağı ne kadar zorluyorsu-
nuz? Agro ekoloji de tek üretim yok, 
buğday yaparken yanına yem bitki-
si de koyabilirsiniz. Yem bitkisi ya-
nında sebzeleri, meyveleri, ağaçları 
koyuyorsunuz. Bunların birbirine 
ekolojik yardımları var. Bu yardım-
ları koyduğunuz zaman çok faz-
la ürün elde edemiyorsunuz ama 
uzun dönemli ürüne sahip oluyor-
sunuz. Monokültür ile arasında fark 
bundan kaynaklanıyor.

Sizce küresel gıda krizinde en kri-
tik ülkeler hangileri? 

Bildiğiniz gibi küresel gıda krizinde 
en kritik ülkeler; kendi kendine ye-
temeyen, gıda sektöründe dışa ba-

ğımlı olan, iklim değişikliğinden çok 
etkilenen ve de politik çalkantıların 
içinde olan ülkelerdir. Bunlar büyük 
ölçüde Sahra Afrika’sında, Latin 
Amerika’da, Güney Asya’da da bu-
lunan ülkeler. Mesela Afganistan şu 
anda çok ciddi bir açlık kriziyle karşı 
karşıya. Çünkü çok uzun dönemli 
savaş ülkeyi mahvetmiş durumda. 
Bunun üzerine bir de kuraklık gel-
diği zaman orada çok ciddi gıda gü-
vencesizliği söz konusudur. Yani bu 
saydığım konularda; dışa bağımlılık, 
iklim değişikliği, savaşlar, ekonomik 
çalkantılar, bunların hepsinin bir 
arada olduğu yerler çok kötü du-
rumda. Kuzey Sudan bunlardan bir 
tanesi. Yemen, Sudan, Kuzey Su-
dan ve Kuzey Nijerya’nın yanında 
yakınlarda ortaya çıkan Madagas-
kar da var. Çünkü iklim değişikliği 
yüzünden sorunlar var. Bu sorun-
lardan bir ikisi bir araya geldiği za-
man ciddi bir açlık başlıyor. Açlığın 
da dereceleri var. Beş derecesi var. 
Biz üç, dört ve beşe bakıyoruz. Be-
şinci derece kıtlık yani insanların 
açlıktan ölmelerinin öncesine denk 
geliyor. Suriye’de hem kuraklıktan 
hem savaştan sorun var. Lübnan’da 
şu anda geçen seneden beri orta-
ya çıkan ekonomik kriz ve de politik 
çalkantılar şu anda ciddi bir krizle 
karşı karşıya geldiklerini gösteriyor. 
Türkiye’de kriz var mı? Türkiye’de şu 
anda sadece fiyat artışlarından do-
layı bir kriz var. Bunu düzelttiğimiz 
takdirde Türkiye’de gıda krizi bizi şu 
anda çok ciddi bir şekilde etkileye-
cek durumda değil. Tabii bunu söy-
lemek yapmaktan çok daha kolay. 

Küresel ısınma, iklim krizi ve bun-
ların tarım gıda alanlarında yol 
açtığı sorunlar hakkında ne düşü-
nüyorsunuz? Sizce küresel ısın-
manın önüne geçebilmek için çok 
mu geç kaldık? 

Evet geç kaldığımızı söyleyebilirim 
ama yolun neresinden dönersek 
kârdır diye bitirelim. Mümkün ol-
duğu kadar yapılabilir. Bazı şeyle-
ri tabii yapmamız mümkün değil. 
Mümkün olmadığı, yani iklimin el 
vermediği yerlerde alternatif bir 
yaşam tarzları kurmamız gerek-
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tiğini biliyoruz. BM alanında iklim 
değişikliğinin gıdaya olan etkisi hep 
söylendi ama 2007 yılına kadar bu 
konuda hiçbir şey yapılmadı. O sı-
ralarda ben COP’lara gidiyordum. 
2007 ye kadar gıdayla ilgili hiçbir 
toplantıya tarım bakanlığı gelmezdi 
bile COP’lara. Çünkü ne alakası var 
diye düşünülürdü. 

İklim değişikliği politikalarının sap-
tanmasında IPCC dediğimiz iklim 
değişikliğiyle ilgili raporlar yazan 
önemli bir bilimsel komite var. Onlar 
bu durumu fark ettikleri için yavaş 
yavaş üstüne düşmeye başladılar. 
Özellikle 2007 gıda krizinden sonra 
iklim değişikliğiyle gıdanın son de-
rece bağlantılı olduğu ortaya çıktı. 
Ondan önce fazla ses çıkmıyordu. 
Fazla bir ses çıkmamasının sebebi 
de şuydu: iklim değişikliği sözleş-
mesinde bir madde vardır. İklim de-
ğişikliği sözleşmesi 1990-1991 de 
yapılmıştır. O zaman iklim değişikli-
ğiyle ilgili politikalar yapılırken gıda 
güvenliğini etkilememesi gerektiği 
sözleşmede yer almıştı. Yani her 
türlü adaptasyon ve mitigasyonda 
gıda güvenliğini etkileyecek hiçbir 
şey yapmayacaksınız. Yani büyük 
bir endüstriyel gıda sistemi varsa 
buna dokunmayacaksınız. Çünkü 
gıda güvenliği çok önemli. Bu as-
lında çok çok yanlış. Bu yanlıştan 
dolayı yavaş yavaş gıdadaki büyük 
endüstriyel üretim güçleri iklimi çok 
etkiler bir hale geldi. Çünkü üretim 
modelleri fosil yakıt bağımlısı ve 
karbondioksit çıkarıyorlar. Me-
tan gazı hayvancılıkta son derece 
önemli ama metan gazını çabuk 
düzeltmek mümkün. Karbondiok-

siti düzeltmek için daha uzun süre 
gerekiyor.
Bütün bu nedenlerle tarım sektö-
rüne büyük ölçüde uzun yıllar do-
kunulmadı. Şu anda tarım sektörü 
yeni bir ivmeyle biz bu sorunları 
çözebiliriz biçiminde birtakım pra-
tik çözümlerle geliyorlar. Mesela 
Karbon Depolama (Carbon Sequ-
estration) dediğimiz karbonu top-
rak altına gömme biçiminde bir-
takım teknolojiler ya da bazı tarım 
alanlarında sadece belli bir üretim 
yaparak orada karbondioksit den-
gelemesini yapmak gibi uygulama-
lar yapılıyor. Yani tarımın birtakım 
faydaları olabilir ama bu faydaları 
olan politikalara da dikkatli bak-
mak lazım. Buradan çıkaracağımız 
sonuç: iklim politikaları, gıda politi-
kalarıyla ayrı çözülemez ya da gıda 
politikaları, iklim politikalarıyla ayrı 
çözülemez, mümkün değil. İkisinin 
birlikte düşünülmesi lazım. 

Tarım alanında kooperatifleşme-
nin ve birlikte hareket etmenin 
çok önemli olduğunu biliyoruz. 
Türkiye’de çok uygulanmayan bu 
uygulama için ne gibi adımlar izle-
nebilir, bu konuda iyi örneklerimiz 
var mı? 

Permakültür dünyanın her tarafın-
da uygulanan alternatif bir sistem. 
Kesinlikle kötü değil ama nereye 
kadar gidecek, ne yapacaklar? Onun 
için uzun dönemde bakmak gerekir. 
Son yıllarda İstanbul’daki büyük iş 
adamlarının emekli olduktan sonra 
yapmak istedikleri bir durum olarak 
seyrediyoruz. İyi sonuçları olabi-

lir. Gençler de gidiyor. Çünkü artık 
büyükşehirde yaşamaktan bıkmış-
lar. Biliyorsunuz insanlar mutlu 
değil, işsizlik var. Benim dedemin 
Sinop’ta bir arazisi vardı gideyim 
şuna bir bakayım diyenler var ve bu 
kötü bir şey değil, sadece bir alter-
natif. Zaten dünyanın her tarafında 
bu oluyor. Devletlerin bunları hem 
korumaları hem de biraz kontrol 
altına da almaları lazım. Tamamen 
bırakıp bu bir sivil toplum örgütü-
dür şeklinde olmuyor.  Ben galiba 
biraz fazla devletçiyim ama sebebi 
de şu: Kontrolü elinizden bıraktı-
ğınız zaman yanlış şeyler olabili-
yor. Dünyanın birçok yerinde Tarım 
ekoloji (Agro-ekoloji)  uygulanıyor 
ve bunların başarılı olduklarını gö-
rüyoruz. Ama BM mesela FAO’ya 
gittiğiniz zaman tarım ekoloji des-
tekleyen çok az proje var. Herkes 
endüstriyel tarıma yöneliyor. Çün-
kü üretimin fazlalaştırılmasına gi-
diyor. Yani bu anlayış hâlâ en küre-
selden en küçüğe kadar değişmiş 
değil. Yani Türkiye’de Tarım ekolo-
jiyi kim savunur, bunlara kim para 
verir bilmiyorum. Kooperatifleşme 
de aynı şekilde. Avrupa’da mesela 
Polonya’da kooperatifleşmeye çok 
karşılar. Sebebi ne? Çünkü onla-
ra komünist dönemini hatırlatıyor 
yani o yüzden “Bize kooperatifleş-
me demeyin. Biz kendi kendimize 
yapacağız” diyorlar şimdi. Genetik 
olarak kooperatifleşme istemiyor-
lar. Amerika’da böyle bir şey yok. 
Eğer çiftçi iseniz küçük çiftçiler 
100 hektardan bahsediyorlar. Tür-
kiye’de 100 hektar çok büyük bir 
toprak çok büyük bir alan. Her şey 



Sayı #8 —  2023 s/27
—

yere göre değişiyor. Kooperatif-
leşme konusunda Türkiye’deki ya-
saların biraz değişmesi lazım. Ko-
operatifleşmede biz daha çok en 
son tüketim kooperatifleşmesine 
yönelik sistemlerle yürüyoruz. Bu-
nun yeni bir şekilde düzenlenmesi 
lazım. Dünyada kooperatifleşmeye 
yönelik çok hareketler var. 

Türkiye’de var mı bilmiyorum. Önce 
yasaların değişmesi gerekiyor ben-
ce. Yani topraktan tabağa dediği-
miz bu büyük üretim zincirini kap-
sayacak bir kooperatifleşme daha 
yararlı olabilir. Bir yerden de baş-
lamak lazım. Mesela Fransa’da ve 
İtalya’da şöyle sistemler yapılmış, 
özellikle İtalya’daki çok ilginç. İtal-
ya’da mafya şu anda tarımla ilgile-
niyor. Çünkü en çok para orada var. 
Artık uyuşturucu satmak yerine 
tarım topraklarını alıyorlar. Bunlar 
tabii çok yasa dışı şeyler. Mafyanın 
elinde olan toprakları devlet on-
ların elinden alarak yapılandırarak 
gençlere veriyor ve onların orada 
çalışmaları için gerekli parayı da ve-
riyorlar. Çok büyük alanlarda maf-
yadan arta kalan topraklarda üre-
time başlıyorlar. Mesela Türkiye’de 
eminim devletin sahip olduğu hiçbir 
şeyin yapılmadığı çok büyük tarım 
toprakları vardır. Ya da belki özel 
mülkiyeti tabii ki dokunmak gerek-
mez ama özel mülkiyet sahiplerini 
özendirmek mümkündür. Bu alan-
daki çalışmalar tabii ki desteklen-
mesi gerekir. Bu tur faaliyetlerin 
devamlı olması gerekir.  5-10 sene 
sonra ne olacağını bilmiyoruz. Ada-

mın canı sıkılır onu bırakır ama bel-
ki de sisteme dönüştürülürse biri 
gider biri gelir. Evet, böyle şeyler 
çok var Türkiye’de. Dünyada da çok 
fazla. Yavaş yavaş bir şeyler olacak 
tabii ki. Adım adım yani aslında bir 
yerden başlamak lazım. Eğer baş-
lanacak ise  aşağıdan başlayacaksı-
nız, yani yerelden. Yukarıda bir şey 
olmuyor çünkü. 

Biz öğrenciler olarak nelere katı-
labiliriz? STK’lar var. Gönüllülük 
çalışmaları var ama bunlar dışın-
da sizin tavsiye ettiğiniz neler var? 

Sivil toplum örgütlerine katılabilir-
siniz. Aslında Marmara Bölgesi be-
lediyelerinin çok güzel programları 
var. Yani ben onların yaptıkları bir-
kaç programa katıldım. Bence on-
larla temasa geçmenizde çok büyük 
fayda var. Bir yerde onlarla çalış-
manızın size bir platform sağlama-
sı gerektiğini düşünüyorum çünkü 
kendi kendinize bir şey yapmak çok 
zor. Bu konuda en iyisi belediyeler-
le yapmak, onlarla çalışmak. Çünkü 
toluma yakın ve de aktifler. 

Tarım ve tarım teknolojileri ala-
nında ne tür eksikler olduğunu 
düşünüyorsunuz? Tarımı geliştir-
mek anlamında, sürdürülebilirlik 
alanında veya iklim krizi karşısın-
da ne tür çalışmalar yapılabilir?

Şu anda tarımda teknoloji dediği-
miz zaman dijitalleşmeden bahse-
diyoruz. Dronelar nasıl kullanılacak, 
telefonlarla çiftçilere ne bilgiler 

verilecek, toprağın durumu, iklim 
değişikliğiyle ilgili konularda çiftçi-
lere nasıl yardım edilecek? Bunun 
için de veri toplamak ve bu verileri 
yorumlamak lazım. Bunlar teknik 
olarak bilgi gerektiriyor. Veriyi top-
larsın da yorumlaması çok zordur. 
Onun için ona göre programların 
yapılması lazım. Bence sizin de 
derhal Tübitak ile iletişime geçme-
niz lazım. Çünkü bunlar şu anda 
dünyada konuşulan şeyler. Veri şir-
ketleri tarım şirketleriyle birleşiyor 
şu anda. Mesela görüyorsunuz Bill 
Gates, Microsoft’taki bütün sis-
temini tarımda kullanmaya çalışı-
yor, işte Amazon’un sahibi büyük 
süpermarket zincirlerini satın aldı. 
Yani dijital ve de bilgi toplamanın 
tarımla birleştiği bir noktaya gel-
dik. Şu anda yapabileceğiniz en gü-
zel şey burada dijitalleşme ve veri 
toplama konusuna odaklanmanız. 
Bunun için de tabii çok teknik bil-
giye ve de belli bir kaynağa ihtiya-
cınız var. Onun için bence böyle bir 
projeyle gelmenizde yarar var. Yani 
toprağın kalitesini, suyun kalitesini 
ölçmek; buna göre havanın da du-
rumuna göre burada en optimum 
hangi üretim yapılmalıdır ve nasıl 
yapılmalıdır biçimindeki bilgileri bir 
araya getirmeniz de çok yararlı. 
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On the Maraş Earthquake with Professor Anke FRIEDRICH, 
Head of the Geology Department at the 
Ludwig Maximilian University Munich and one of 
the world’s leading earthquake scientists

We want to ask you one of the 
questions asked of every profes-
sional group, one time you said 
that “I want to thank my former 
G&G faculty advisors for provid-
ing countless opportunities for 
helping me pursue my passion 
as I grew from a skier to a geol-
ogist.”.  Can you tell us why you 
chose the field of geology?  You 
have received the 2022 GSA In-
ternational Distinguished Career 
Award.  What do you think is the 
feature that makes you stand out 
in winning this award?

Okay, I see you’ve done your 
homework. So first of all, let me 
explain how I got into geology. My 
family has a background in hiking, 
outdoor sports, and skiing. So my 
parents took me to outdoor places, 
and I already enjoyed the moun-
tains. When Mount Saint Helens 
erupted in 1980, I was fascinated 
by this phenomenon. My geogra-
phy teacher gave me an opportu-

nity to present the topic in class. 
Later in high school, I minored in 
geology, and I was fortunate to 
have a teacher who really ignit-
ed my passion for the subject. If 
he had taught me biology, I might 
have become a biologist. But he 
took us on a geological excursion 
to the mountains, and I realized 
that you can do science while being 
outside. I also realized that you can 
learn more than the teacher knows 
by using the library.

Having the right setting and the 
right teachers is crucial. Then, with 
an unusual opportunity, I moved to 
the University of Utah in the United 
States on a ski racing scholarship. 
I was a Bachelor student in geolo-
gy, and once again, I was in an en-
vironment that was really positive. 
The professors were great role 
models and extremely supportive 
of their students. They provided 
countless opportunities, such as 
paying for trips. One time, I got to 
fly to the East Coast as an under-
graduate student to participate in a 
Women in Geoscience conference. 
I even saw that it was possible for 
a woman to be a normal scientist 
like everybody else, which I did not 
necessarily get before in Germany. 
Professors back in Germany had 
told us that geology was not for 
women. That was in 1985.

I remember my first day of study-
ing ¬— we call it “O-Phase” in 
Germany. The professor said, ‘This 
is what you will encounter in the 
course of your studies. Now, let’s 
turn to the women’s issue.’ He said 
that females normally do not pay 
attention, they are needy, and so 
on. He also said that they should 

not be taking the few precious lab-
oratory spots that are reserved for 
male students because males are 
the ones who will be exerting the 
profession. We, females, would 
only be there to find a husband. He 
also suggested that there would be 
easier programs to study than ge-
ology. We were flabbergasted.
This raised our curiosity and thrive 
even more, and we did not see that 
we couldn’t do this. The rest is a lot 
of hard work, dedication, and per-
severance. 

About the earthquake. Today, sys-
tems are being developed that 
measure the first propagating 
P waves of the earthquake and 
warn people before the destructi-
ve S waves arrive.  These systems 
give people the chance to escape 
seconds ago.  Do you think it al-
lows enough time to take preca-
utions and escape in a situation 
where even seconds matter?  How 
can a system be created that can 
give advance notice?

Yes, that’s a very important ques-
tion. The time between these ar-
rivals is not very long, and we do 
know that warning systems can 
help shut down equipment like gas 
pipes to prevent fires from happen-
ing, as shaking typically starts fires. 
However, I doubt that these warn-
ing systems can really help people 
with just a few seconds of warning. 
That’s not the direct field of my re-
search, but it’s common sense that 
a few seconds are not going to be 
enough to save the population un-
less the building infrastructure also 
helps by not collapsing. 

The millions of people living in 
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multi-story buildings will not benefit from such 
warning systems, unless these buildings are earth-
quake-resistant. If engineers conclude that a building 
would collapse in an earthquake, then this warning 
technology will not help either, because the time is too 
short for a person to escape before a building collaps-
es.

Experiencing an earthquake is not fun, especially if it’s 
a large one. The last one to two minutes of an earth-
quake must be terrifying for anyone who is unable to 
get out of their house. Therefore, it’s essential to build 
earthquake-resistant buildings. It’s probably impossi-
ble to build earthquake-safe buildings that do not get 
damaged at all, but as long as they do not collapse, it’s 
a start for people.

As a result of plate movements, certain energy accu-
mulates in the compressed layers. What can we do 
with today’s technology to reduce this accumulated 
energy?

Nothing. Plate motions are a natural process, driven 
by mantle convection. This process cannot be stopped, 
nor changed. We can only take precautionary mea-
sures. We previously discussed the use of technology 
to alert people about earthquakes and concluded that 
while it may help some individuals, it is not a solution 
for everyone. We then touched upon the importance of 
constructing earthquake-resistant buildings. Another 
viable solution is to change the location of where they 
are built. Before this can be done, the ground must 
be examined to rule out that such developments are 
once more built on earthquake-prone fault zones. It’s 
worth noting that Turkey is located in a tectonically ac-
tive area with numerous fault zones. The two largest 
fault zones form the boundaries of the Anatolian plate, 
which moves westwards because of long-lasting and 
steady convection within the Earth. But near the sur-
face, the rocks are colder and the motion along the 
plate boundaries is less steady. It occurs only along 
faults, which are vertically oriented planes of weak-
ness, by frictional sliding. An earthquake occurs as 
slip along the fault when the friction is overcome. Just 
like rubbing your hands together creates friction and 
warmth, the same principle applies to earthquakes. 
The slip can reach several meters in a single earth-
quake and for tens to hundreds of kilometers along 
the fault. The faults that cause earthquakes already 
exist, which is why we can identify them by geological 
mapping. These faults shape the topography, create 
mountains, and direct the flow of rivers. Therefore, 
earthquakes only occur in specific locations, but at 
seemingly random times. This is an important topic, 
because we cannot predict when they will happen. 
Major earthquakes do not have precursors that could 
be measured instrumentally. However, if we zoom out Turkey, Hatay Earthquake 
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and take a broader perspective, we 
can see the geological behavior of 
active faults even from a distance 
in space or time.

Buildings are constructed to last for 
a generation or two, but demand 
changes and people renovate or 
build new structures after a cou-
ple of generations. If the lifetime 
of a building is around 50 to 100 
years, I strongly believe that this is 
the time scale at which we should 
focus on earthquake forecasting. 
Let’s come back to the fault for a 
moment. Understanding the fault’s 

future behavior is important be-
cause major earthquakes are rare 
and extreme events. At the same 
location along a fault, they may 
happen only once in 200, 400, 
or even in less than 1000 years. 
But they will recur as long as the 
plates are moving. Therefore, with 
earthquakes, it’s necessary to plan 
at least on a 50 to 100-year time 
scale. It is a problem that many 
segments along active faults are 

not yet listed in the seismic cata-
logs, just because these locations 
have not experienced a large earth-
quake recently. We are dealing with 
extreme and rare events.  Seismic 
catalogs containing instrumentally 
recorded earthquakes only for the 
last 50 or 100 years are not suffi-
cient. In Turkey, we often deal with 
such rare earthquakes, like the re-
cent one along the East Anatolian 
fault, which repeats only every 500 
to 1000 years, depending on the 
magnitude. And, the recurrence of 
large earthquakes can be even lon-
ger, making it challenging to make 

predictions based solely on seismic 
catalogs. For example, in the Basin 
and Range province of the western 
United States, that I’ve studied for 
many years, some faults have only 
experienced large earthquakes 
once in 50 000 years. The ques-
tion of whether we should relocate 
to other places due to earthquake 
risks is an important one, but it’s 
not an easy decision to make. 
Rushing to relocate without know-

ing the exact location of the fault 
can be risky. That’s why geologists 
in Turkey are currently out in the 
field, studying the damage related 
to the Maras earthquake to deter-
mine where the ruptures occurred. 
This work is important because the 
evidence of an earthquake can be 
lost if not documented quickly. For 
example, a ruptured fault can leave 
a trace in agricultural fields, but the 
evidence will disappear once the 
farmer plows it away. Paleoseis-
mology and geology are the fields 
that allow us to look for evidence of 
earthquakes in the past and iden-

tify where the faults occur. With 
this knowledge, people can make 
informed decisions about how to 
build earthquake-resistant struc-
tures. Unfortunately, some places, 
like Antakya and Adana, are sitting 
in sedimentary basins where sev-
eral fault lines come together. The 
frequency of large earthquakes is 
even higher in these areas, mak-
ing them particularly vulnerable. 
Historic Seismology is a type of re-
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search that studies church records 
and other written documents to 
understand how many times, and 
when, these cities have been de-
stroyed in the past.

So, in conclusion, relocating to oth-
er places is not always the best 
solution. It’s important to have ac-
curate information about the fault 
lines and use that information to 
build structures that can withstand 
earthquakes. The work of geol-
ogists in the field is essential to 
gather this information and protect 
people from future earthquakes.

The problem is that we have to 
know that but we do not get any 
precautions for this. This is so 
dangerous to live there. And also 
especially default area but we 
do not want to move somewhere 
else. Especially in Istanbul, there 
will be a devastating earthquake. 
I guess it is forecast, but when it 
happened, we say why do we live 
there? Why we were living there, 
but we do not get any precautions 
for that. We do not want to think 
about it and especially as you say, 
there were many earthquakes as 
you said in Antakya, and destro-
yed many times in history. Why 
we did not change the location? 

I think it’s important to understand 
human behavior when it comes to 
natural disasters. For example, in 
Germany, we have a lot of flooding, 
but people still want to settle in the 
same areas even after experienc-
ing the devastation of floods. This 
is because people are attached to 
the land where they live, and it’s 
all they know. Education is crucial 
here to understand that earth-
quakes are a normal part of a dy-
namic planet, but unfortunately, 
it’s not taught in schools in Germa-
ny. This is why I agreed to come to 
this conference, to educate people 
and inform them about the impor-
tance of geology. After the earth-
quake in Maraş, it’s important for 
people to understand why earth-
quakes happen, so they can cope 

better with their trauma and the 
aftermath. It’s also crucial to study 
historical seismology to distinguish 
whether an event was really hap-
pening or exaggerated. This is why 
we need geologists and historians 
to study the scientific evidence 
directly. In addition, Antakya has 
been destroyed repeatedly in the 
last 2000 years, which is a major 
concern. Some colleagues say that 
this earthquake came unexpected-
ly, but on the time scale at which 
we should look, it did not come 
unexpectedly. We need to under-
stand that earthquakes are a natu-
ral phenomenon, and we should be 
prepared for them.

Can you explain the working prin-
ciple of the seismic isolation sys-
tem, which is known to minimize 
earthquake damage in buildings?  
To what extent can preventive te-
chnologies like this be effective?

Oh, that is another good question. 
So this base isolation means that a 
house or an infrastructure, or often 
also a pipeline, is detached from 
the substrates on which it is built. 
Normally a house has a founda-
tion and it is solidly anchored, but 
in this case, actually, the house sits 
on some rolling balls, and when an 
earthquake strikes, the ground will 
be moving and shaking, but be-
cause of inertia, the house above 
it will more or less just stay where 
it is and the ground will move un-
derneath. This system is used for 
gas and petroleum pipelines in 
Alaska, for example, where it has 
withstood one of the recent large 
earthquakes. And it gets used in 
Japan, but it is also an expensive 
technology that probably also is 
not suitable for every person’s 
house. There are some cheaper 
ways, which involve retrofitting of 
houses. Retrofitting means to add 
strong materials, such as rebar, 
to walls and pillars to prevent the 
walls from shearing.  There are also 
some fairly affordable ways to do 
this. For example, the non-profit 
organization GeoHazards Inter-

national specializes on retrofitting 
critical public infrastruture such 
as school buildings.   This orga-
nization helped to retrofit school 
buildings in Nepal using cheap ma-
terials. When the 2015 M7.8 Nepal 
earthquake struck, none of the ret-
rofitted schools collapsed, where-
as thousands of others did. So, 
retrofitting is one affordable key 
solution, a simple technology that 
can be applied fairly fast. Success-
ful earthquake damage prevention 
should to be something that can be 
done by every house owner with 
little instruction and a small wallet. 

As you know, it has been stated 
that a big earthquake is expected 
in Istanbul for a long time.  What 
can we do to reduce the damage to 
Istanbul and the surrounding pro-
vinces in a possible earthquake?  

As a German geologist, I am not fa-
miliar with the local infrastructure, 
but it is important to acknowledge 
the risks for those living near ma-
jor fault zones, as Istanbul is lo-
cated along the North Anatolian 
fault system, especially in case 
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building are not earthquake-resis-
tant. Large earthquakes are likely 
to occur here because this fault 
system is active, although it is im-
possible to predict when the next 
one will occur. The key is to avoid 
panicking and take precautionary 
measures to prepare for potential 
disasters. One important step is for 
engineers to evaluate the safety of 
buildings and for new buildings to 
be constructed according to estab-
lished building codes. Engineers 
are experts in building safety and 
should be consulted about these 
codes. It is extremely important for 
every family, for every unit of peo-
ple, to discuss what to do in case of 
the “big one”, to have a plan: what 
would you do if it would happen 
now? Should you duck and cover or 
run out of a building? How would 
you decide? It depends on the 
building’s quality. It should be com-
mon practice once a month, or at 
least once year, to role-play earth-
quake scenarios. This is routin-
ly done in California and in Japan.  
There are guidelines of how to “live 
in earthquake country” or “putting 
down roots in earthquake country.”  
Everyone needs to understand that 
earthquakes are a normal part of a 
dynamic planet and they will ocur 
over and over again, as they have 
in the past. 

Disaster prevention is the best 
measure and it will make a dif-
ference whether an earthquake 
comes unexpected or whether 
people immediately understand 
what is happening.  Mass panic is 
not a solution. Stay calm but pre-
pare for the big one. 

You propose, together with your 
colleagues, to establish a large 
earthquake research infrastruc-
ture and observatory.  Why is 
such an organization and plan-
ning needed on a global scale?

Yes, following a major earthquake, 
rapid international emergengy re-
sponse is critical to save lives. Be-
cause large earthquakes rupture a 
fault over several hundreds of kilo-
meters, rescue teams are at a limit. 
Local emergency response leaders 
will need to decide where to send 
help first and the surviving peo-
ple will wonder when, or whether, 
they can return to their houses as 
aftershocks further shake build-
ings. Understanding the full extent 
of a disaster as soon as possible is 
obviously important. This is where 
scientists can help. Seismologists 
know immediately where the main 
shock occured and such infor-
mation is publically available, for 
example on the wvebpage of the 
United States Geological Survey. 
In addition, people with computer 
access are asked to fill out a “Did-

you-feel-it”-report. As explained 
above, dozens of geologists are 
needed in the disaster area to map 
the ground ruptures before they 
get wiped out. This puts a single 
country to a limit. 

Also, if each country manages 
seismological and geological data 
in its own way, neighboring coun-
tries and scientists have difficulty 
accessing critical information due 
to language or infrastructure bar-
riers. This hampers the recogni-
tion of any region that is prone to 
experience a large earthquake in 
the near future. While there are no 
seismic precursors, the absence of 
seismicity in combination with oth-
er criteria, such as active deforma-
tion measured by space-geodesy 
or the morphological inventory of 
faults, should be a serious criterion 
to identify additional regions prone 
to experience large earthquakes 
in the near future. The longer the 
time since the last earthquake, the 
more overdue the next one might 
be.  The Earth is a dynamic planet 
and earthquakes and faulting do 
not stop at political borders. We 
need to collaborate internationally 
to improve the knowledge about 
the inventory of active faults on a 
global scale. 
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AKUT’un İlk Kadın 
Yönetim Kurulu Başkanı 
Zeynep Yosun AKVERDİ 
ile Zor Zamanlarda 
Arama ve Kurtarma

23 yıldır AKUT’ta gönüllü çalışmalarınızın ar-
dından derneğin ilk kadın başkanı olarak başa 
geçtiniz. Başkanlığa aday olmaya nasıl ka-
rar verdiniz, bu konudaki hisleriniz nelerdir? 
AKUT’a başvururken bir gün üst yönetimde 
yetkili olmak hedeflerinizin arasında mıydı? Bir 
AKUT başkanında aranan özellikler nelerdir? 
Başkan olarak ilerisi için hedefleriniz ve çalış-
malarınızdan bahseder misiniz?

Aslında böyle bir idari hedefim hiç yoktu. 23 yıl 
önce muhtemelen sizlerden biraz büyüktüm. 
O zaman bildiğim bir şey vardı ve bunu afette 
kullanabileceğimi hissediyordum. AKUT’u da ta-
nıyordum. Dağcı arkadaşlarım AKUT’un ilk za-
manlarında da kurtarma çalışmaları yapıyordu. 
Daha sonra Ceyhan depreminde çalışmışlardı. 
Benim de köpekler üzerine biraz bilgim vardı ve 
bu işi AKUT’ta yapabileceğimi düşündüm. Yolum 
o şekilde kesişti. Dolayısıyla hayır, hiçbir şekilde 
Yönetim Kurulu Başkanı olmak, yönetmek gibi bir 
düşüncem ve planım yoktu. Amacım bu bilgiyi ak-
tarabilmek ve köpek yetiştirebilmekti. 

Ayrıca herhangi bir organizasyonun başında ol-
mak için insanların o yetkiyi size veriyor olması 
gerekiyor. Bunun altında da yatan özellikler ola-
rak güvenilirlik ve iletişim yeteneği gibi özellikler 
sayılabilir. Ek olarak şunu söylemem lazım; he-
pimiz gönüllüyüz. Akut 3000’e yakın gönüllüsü 
olan bir dernek, 30 bölgede, il ve ilçede ekibimiz 
var. İçimizde her kesimden insan var; her yaştan, 
meslekten, dinden, dilden ve ırktan ne ararsanız 
bu çeşitliliğin olduğu bir kurum. Dolayısıyla biz 
de bu kurumun başına gelirken bir politikacı ya 
da başka bir kurumsal şirkette olan özelliklerden 
belki farklı olarak biraz deneyim ve az önce de 
söylediğim gibi iletişim gibi özelliklere bakıldığını 

düşünüyorum. Tabii ki bilgi de önemli ama bu konuda 
da söylenmesi gereken bir şey var. AKUT’un başkanı 
olarak AKUT’un yaptığı her operasyon konusunda bilgi 
sahibiyim ama tüm konularda uzman olmak zorunda 
değilim. Yönetim kurulunun görevi, AKUT’un ileriye 
dönük planlamalarını yapmak, mevcut işleyişini sağ-
lamak, kaynaklarını doğru yönlendirmek, mali ve idari 
sorumlulukları yerine getirmek gibidir. Mesela ara-
ma operasyon zamanında biz acil durum yönetimi-
ne geçeriz. Yani deprem olduğunda örneğin 6 Şubat 
depremlerinden örnek verecek olursak, ben şahsen 
AKUT’a direkt kendi yaptığım iş olan köpekle arama 
grubu arama personeli olarak sahaya indim.

Orada Yönetim Kurulu Başkanı olarak bir temsili yet-
kiniz var ama bu kararların alış sürecinde bir yetkim 
yoktu. Bizim afet durumunda acil durum yönetimine 
geçeriz, acil durum yöneticisi ve onun altında çalışan 
ekip bütün operasyonu yönetir. Operasyon sonlandı-
ğında biz normal halimize geri döneriz. Dolayısıyla en-
kaz bilgim var, arama köpeği konusunda bilgim var ve 
kurtarma nasıl yapılır bilmekle birlikte bu işlerin eğiti-
mini almadım ve hiçbir zaman da enkaz üzerinde bir 
canlıyı çıkaran ekipte de bulunmadım. Ben kurtarma 
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personeli hiç olmadım. Arama per-
soneliyim, idari yönetmekle ope-
rasyonları yönetmek farklı şeyler. 

99’dan beri farklı birimlerde çalışıp 
kendinizi en çok köpek ekibinde 
yararlı hissetmenize sebep olan 
nedir? ABD’nin AFAD’ı sayılan FE-
MA’nın köpek eğitmenleriyle yap-
tığınız görüşmelerde edindiğiniz 
deneyimlerden bahseder misiniz?

Benim AKUT’a girişim zaten köpek 
üzerineydi. AKUT’un bir organizas-
yon yapısı var ve kendi içinde ayrı 
birimler var. Mesela basın birimi-
miz var, onun farklı bölümleri var. 
Eğitim bölümü, kurumsal iletişim 
var. Ayrı bölümlerde çalışan fark-
lı uzmanlıkları olan arkadaşlar var. 
Farklı bölümlerde köpekli arama-
ya girdikten sonra destek verdim. 
Ama köpekli arama alanında çok az 
gönüllümüz olduğu için bu alanda 
odaklanıp kalmaya devam etmek 
daha mantıklıydı. Dolayısıyla za-
ten gönüllü olduğumuz için kendi 
iş hayatımızın dışında kalan vakti-
mizi ayırdığımız için zamanımı kö-
peklerimi grubuna kanalize etmek 
hem benim için hem de kurum 
içinde daha uygundu. Amerika’nın 
FEMA’sı bizim hayatımıza 99 dep-
reminden hemen sonra girdi. Doğ-
ruyu söylemek gerekirse biz yeni 
kurulan bir köpekle arama gru-
buyduk. Ancak bunu asker, polis ya 
da itfaiye gibi bazı başka kurumlar 
yapmakla birlikte Türkiye’de net bir 
yapı, standart ve eğitim dokümanı 
yoktu. Dolayısıyla biz hemen yurt 
dışına baktık ve bu kaynakları tara-
dık. Yurt dışında nasıl yetiştiriliyor 
bu köpekler? Bununla ilgili kitaplar 
edindik, onları gönüllü çevirmen-
lere çevirttik. O zamanlar bugün 
gibi değildi; bu kadar online kay-
nak yoktu. Bu birikimi edinip diğer 
kurumlardan da arkadaşlarla bir 
araya gelip çoğaltmaya çalıştık, kö-
pekleri yetiştirmeye başladık. FE-
MA’nın bir sistemi var Amerika’da. 
Şu an bizim AFAD’ın yaptığı gibi bir 
sınav sistemi, köpekleri belirli sevi-
yelerde sınav yapıyorlar ve o sevi-
yeyi geçtikten sonra operasyonda 
kullanabiliyorsunuz. Biz o gün bunu 

gördük ve bu standardı aldık. Oku-
duk, çevirdik ve anlamaya çalıştık. 
FEMA’da çalışan ve bu sınavlarda 
hakemlik yapan üç gönüllü de Tür-
kiye’ye gelerek bize gönüllü olarak 
bu sistemi anlattı. Köpeklerimize 
sınav yaptılar. O dönemde çok de-
neyim edindik tabii ki. Çünkü onlar 
hem Amerika’da olan sistemin olu-
şum sürecinde edindikleri deneyimi 
aktardılar hem de daha önce çok 
köpek yetiştirdikleri için hangi kö-
pekle nasıl çözümlere ulaşabilece-
ğimiz konusunda bize bilgi aktardı-
lar. Ve en önemlisi de bir sınavın ne 
kadar önemli olduğunu gösterdiler. 
Bunu da şu şekilde açıklayabilirim: 
Bir deprem olduğunda diyelim, 
operasyona giden köpeğin herhan-
gi birinin yanında bir köpekle gelip 
benim köpeğim canlı insan arıyor 
buluyor dediğinde buna nasıl gü-
veneceksiniz? Size bir belge gös-

termesi gerekiyor. Ehliyet gibi dü-
şünün, araba kullanabilirim diyen 
herkese arabanızı verir misiniz? O 
kişinin bir kurum tarafından, yetkili 
bir merci tarafından herkes için eşit 
seviyede sayılacak bir sınav siste-
miyle test edilmesi ve o testi geç-
miş olması gerekli. Biz bunun yurt 
dışında yapıldığını görünce hemen 
bu sistemin AFAD içinde entegre 
olmasına katkıda bulunduk. O dö-
nem çalıştaylar düzenlendi. Bizim 
gibi sivil toplum kuruluşlarında ça-
lışan köpek yetiştiricisi arkadaşlar 
ve diğer devlet kurumlarında ça-
lışan arkadaşlar hepimiz bir araya 
geldik. Bu Türkiye’nin standardının 
yazılmasına katkıda bulundu. Şu 
anda da zaten çok uzun zamandır 
bu standartlar kapsamında sınav-
lar yapılıyor. Köpeklerimizi bu sı-
navlara sokuyoruz. İki yılda bir ser-
tifikalarını onaylatmanız gerekiyor. 
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Yani iki yıl önce sınavdan geçmiş bir 
köpeğin iki yıl sonra mutlaka tek-
rar operasyona gidebilir olduğunu 
kanıtlaması gerekiyor. Bir de şöyle 
bir şey var, bu sertifika sadece kö-
peği değil, köpeğe ve onun birlikte 
çalıştığı arama personeli sahibine 
veriliyor. Yani benim köpeğimle ben 
sınavı geçiyorum ama bir deprem 
olduğunda başka bir arkadaşım 
köpeğimi alıp operasyonda çalışa-
mıyor. Çünkü o bir takım çalışması. 
Dolayısıyla ekibe verilen bir serti-
fika. Dediğim gibi bu deneyim çok 
önemliydi. Yani bize yaptıkları sınav 
çok zorlu bir sınavdı. 2001 yılında o 
dönem AKUT’ta olan köpeklerimiz 
şu an hayatta bile değil ama başa-
rılı oldular ve gerçekten de en azın-
dan bu standart ve sınav sistemini 
oturtmamızı sağladılar. 

Hayat kurtarmayı misyon edinmiş 
bir dernek olarak küresel ısınma 
gibi bir afete karşı AKUT Küre-
sel Isınma Komitesi adıyla bölüm 
oluşturdunuz ve çalışmalara baş-
ladınız. Bu alanda ne gibi çalışma-
lara yer verdiniz?

AKUT’un bir akademi birimi var. 
Eğitim bölümünün altında faaliyet 
gösteriyor. Bizim ana amacımız 
olan arama kurtarmanın yanı sıra 
birtakım konularda bir bilgi havuzu 
oluşturmak için faaliyet gösteren 
bir birim. Bu birimin üzerine eğildiği 
konulardan birisi de küresel ısın-
ma doğal olarak. Çünkü hepimizin 
de bildiği gibi artık küresel ısınma 
bile diyemiyoruz. İklim krizi gerçek 
ve biz buna şu anda da maruz kalı-
yoruz ve önümüzdeki yıllarda daha 
çok maruz kalacağız. Bu gerçeği 
AKUT olarak görmezden gelmemiz 
de mümkün değildi. Doğal olarak 
biz de canlıların hayatına dair mis-
yonumuza uyduğunu düşündü-
ğümüz için bu konuda bütün yeni 
gelişmeleri takip ettiğimiz yeni ve 
birbirimiz arasında bilgi paylaşımı 
yaptığımız bir komite oluşturduk. 
Şu an küresel ısınmayı direkt ope-
rasyonlarla bağlayan bir yapımız 
yok ama bir yandan da yaşadığımız 
birçok olayın, yangınların ve selle-
rin bununla bağlantılı olduğunu da 

biliyoruz. Dolayısıyla bu komite bi-
linçlendirme üzerine çalışan ve bilgi 
havuzu oluşturan bir birim.

Bugüne kadar birçok afette AKUT 
olarak sayısız hayat kurtardınız ve 
her seferinde kurtarma çalışma-
larını geliştirerek bunu daha hızlı 
gerçekleştiriyorsunuz. Geçmişten 
günümüze hangi yöntemlerinizi 
değiştirdiğiniz de başarılı olduğu-
nu düşünüyorsunuz, bizlere bah-
sedebilir misiniz?

Afet operasyonunun ya da bir 
arama kurtarma operasyonunun 
aşamaları aslında çok değişmez. 
O yüzden ilk günden bugüne çok 
değiştiğini söyleyebileceğim bir şey 
değil. Düşündüğümü söyleyecek 
olursam AKUT’un yapısı şu şekilde 
değişti: Yıllar içinde ilk kurulduğu 
zaman daha küçük bir ekip vardı 
ve bütün operasyonlara bu küçük 
ekip hızlıca gidiyordu. Ama şu anda 
dediğim gibi 30 bölgede yerleşke-
mizde, il ve ilçelerde gönüllülerimiz 
var. Onların eğitimleri tamamlanı-
yor. Kendi içlerinde birer bağımsız 
arama ve operasyonel ekip olacak 
şekilde lojistik ihtiyaçları, ulaşım ih-
tiyaçları ve benzerleri karşılanıyor. 
Dolayısıyla bir afet olduğunda me-
sela Marmaris’te yangın olduğunda 
Marmaris ve yakınındaki ekipler 
gidiyor, destek gerekirse uzaktaki 
ekiplerde olan gönüllerimiz gidiyor. 
Bu bir değişiklik olabilir. Bu bölge-
lerin belirlenmesi yine coğrafi yapı 
ve haritada ulaşım nasıl olacak 
buna göre seçiliyor. Bu yöntemle-
rin bazıları yıllar içinde teknoloji ile 
gelişiyor. Tabii ki de bir takım yeni 
cihazlar hayatımıza giriyor. Eskiden 
navigasyon üzerine kullandığınız 
bazı araçları şu an çok daha tek-
nolojik olanlarıyla değiştirebiliyo-
ruz, kullanabiliyoruz. Mesela son 
operasyonda Maraş depreminde 
araçlarımızın her birinde takip ci-
hazı vardı. Burada İstanbul’da Acil 
Durum Yönetimi Ofisi’nde araçla-
rın nerede olduğunu bilgisayardan 
görebiliyorduk. Hareket halinde 
olup olmadıklarını, gittikleri yere 
ulaşıp ulaşamadıklarını takip ede-
biliyorduk. Dolayısıyla Türkiye’de 

altyapı konusunda eski yıllara göre 
büyük değişiklikler oldu. Bunun dı-
şında biz Birleşmiş Milletler’ in ak-
redite ettiği Türkiye’deki ilk arama 
kurtarma ekibiyiz. Bu yapıda bize; 
operasyonun kaydedilmesi ve ra-
pora dönüşmesi sürecinde büyük 
katkıda bulundu. Eskiden de tabii 
her şeyi kayıtlı yapıyorduk, çıktı-
ğımız bütün operasyonlarda çıkan 
ekibin isim listeleri alınıyordu ama 
bunların hepsini şimdi Birleşmiş 
Milletler’ in sistemi üzerinden takip 
ediyoruz. Raporlarımızı buna göre 
tutuyor ve kamp alanımıza bu ya-
pıya göre kuruyoruz. Bunların her 
birinin akreditasyon süreçlerinde 
aynı köpeklerden bahsettiğim gibi 
orada köpek ve sahibi test edilir-
ken biz bu süreçte bu akreditasyon 
sınavlarında bütün ekip olarak test 
ediliyoruz. Biz, bir afet yerine ilk 
vardığımız andan çıkış anına kadar 
bütün süreçleri prosedürel olarak 
verdik. Onların verdikleri prosedüre 
uygun olarak yönetmeliğimizi test 
ediyorlar. Akreditasyon sınavların-
da bu sınavlara giriyoruz ve geçiyo-
ruz. Dolayısıyla operasyon yönetimi 
açısından da böyle bir değişiklik var. 
Aslında gelişme var umarım ileriki 
yıllarda gerek teknolojinin gerekse 
bulunduğumuz yapının büyümesi-
ne göre yeni gelişmeler olacaktır. 
İşin doğasında bu var. Çünkü hiçbir 
şey durduğu yerde olmaz. İlk günkü 
AKUT ve bugünkü arasında büyük 
fark var. En başta da dediğim gibi 
büyüklük ve gönüllü sayısı açısın-
dan.

2021 Kasım ayında AFAD ile bir-
likte 4 gün boyunca AB Modex 
tatbikatına ev sahipliği yaptınız. 
AB gönüllü havuzuna dahil olabil-
mek için önemli bir adım attınız. 
AB Gönüllü Havuzu hakkında bize 
biraz bilgi verebilir misiniz? İleride 
bu konu hakkında ne gibi faaliyet-
lerde bulunma planlarınız var?

Bu bahsettiğiniz Avrupa Sivil Koru-
ma Havuzu. Avrupa’nın bu konuda 
iş birliğini ilerletmek için ve afetler-
de daha iyi koordine şekilde çalış-
ması için kurulmuş bir havuz. Şu an 
havuzun içinde 23 katılımcı devlet 
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var ve kaynaklarını bir araya getir-
mek üzerine bir havuzun içinde bir-
leşmiş durumdalar. Bu kaynakların 
içerisinde arama kurtarma, sağlık, 
ulaşım ve aklınıza gelecek her türlü 
ekip bulunuyor. Operasyonel kay-
naklar bunları bir araya getirip bir 
afet olduğunda koordineli bir şekil-
de kullanmayı amaçlamak üzerine 
yapılmış. 

Avrupa Birliği komisyonunun dü-
zenlediği Modex tatbikatlarından 
da biraz bahsedeyim. Biz de bu 
saha tatbikatlarına katılıyoruz. En 
son 2021 yılında katılmıştık, hatta 
bunu AKUT ve AFAD bir arada Te-
kirdağ’da düzenlediler. Bu, Avru-
pa Birliği’nin düzenlediği en büyük 
tatbikattı, biz de hem yönetim ekibi 
olarak hem de sahada ve yönetim-
de tatbikatı düzenleyen ekiptey-
dik. Tatbikatta test edilen ekipler 
arasında ise Fransa, Avusturya, 
İspanya, İtalya, Bulgaristan ve Yu-
nanistan, artı olarak Türkiye’den 
de ekipler vardı. Dediğim gibi bu 
süreçlerin hepsi de, bir arada çalış-
manın tatbikat sırasında ve sonra-
sında gerçek bir operasyonda işler-
liğini test etmek için doğru olduğu 
düşüncesiyle yapılan bir süreç. 

AKUT tamamen gönüllü yapılan 
bağışlarla ilerleyen ve ayakta ka-
lan bir dernek. Yapılan bağışların 
kurumun işleyişine sorunsuz bir 
şekilde devam edebilmesi için 
yeterli olduğunu düşünüyor mu-
sunuz? Maddi olanakların sağla-

yacağı teknolojik kaynakların var-
lığına ihtiyaç duyuluyor mu?

İlk olarak evet, her zaman kaynağa 
ihtiyacımız var. Dediğim gibi he-
pimiz gönüllüyüz. Gelirlerimiz de 
650 küsur asil üyenin yıllık aidatı 
ki bu çok sembolik bir rakamdır ve 
artı bağışlar yanında da kendi ik-
tisadi işletmemiz ve enstitümüz 
var. Bahsettiğim iki kurum AKUT’a 
maddi gelir getirecek faaliyetler-
de bulunmak üzere kuruldu. Bu 
kurumlardan eğitim ya da iktisadi 
işletmemiz üzerinden de birtakım 
afetle ilgili, ilk yardım çantası gibi 
acil durum çantası gibi satışta bu-
lunuyor. Bunları yaparak birtakım 
gelirler elde ediyoruz ama bizim 
her zaman ana kaynaklarımız, ba-
ğışlar ve projeler. Vatandaşlarımı-
za projelere ağırlık verdikleri bağış 
yaptıkları her kuruş için teşekkür 
ederiz. Bu depremlerin ardından 
sizin de tahmin edeceğiniz üzere 
yoğunluk gösterir ama depremleri 
unutmayı seven bir toplum olarak 
bir süre sonra azalır. Bağışlar evet 
var. Her kuruş için dediğim gibi, 
bütün vatandaşlarımıza inanılmaz 
teşekkür ediyoruz. Yurt dışından 
da bu arada bağışlar yapan başka 
milletlerden insanlar da var. Bağış-
çılar için şu an zaten kaynaklarımızı 
önümüze koyup geleceğe dönük 
hedeflerimizi belirliyoruz. Neye ne 
kadar gerekiyor, yani bu yıl içinde 
neyi yapmayı planlıyoruz? Bunun 
için ne kadar kaynağa ihtiyacımız 
var? Ne kadarını elde edebiliyoruz? 
Ne kadarını gerçekleştirebiliyoruz? 
Bunların hepsini planlamaya çalışı-
yoruz. Bunların içinde de projeleri-
miz oluyor. Projelerden de kastımız 
şu: Bazı kurumlar birtakım hibele-
ri ile ya da kendi sistemleri içinde 
ayırdıkları kaynaklarla bizimle ma-
saya oturuyorlar. Mesela bir proje 
geliştiriyoruz, hayata geçiriyoruz. 
Onlar da buna katkı sağlıyor. Bu 
kaynakları geliştirme konusunda 
bizim çalışan bir bölümümüz var. 
Kaynak geliştirme bölümümüz, bü-
tün bu işlerin sorumluluğunu üst-
lenerek gerekli görüşmeleri yapıp 
bizleri yönlendiriyor. Sorunuzun 
ikinci kısmında teknolojik kaynak-

ların varlığına ihtiyaç hakkında. 
Tabii ki her zaman ihtiyaç var. Az 
önce bahsettiğim araçları veya 
kaynakları sponsorluk olarak temin 
ediyorlar. Bu kurumlara da web si-
temizde isimlerine yer vererek te-
şekkür ediyoruz. Ancak çoğu har-
camamızı da kendimiz ödememiz 
gerekiyor. Kimi zaman bir teknik 
cihaz satın almamız gerekebiliyor. 
Kimi zaman araçlarımızın vergi-
sini ödüyoruz ki zaten vergi veren 
bir kurumuz. AKUT kamu yararına 
çalışan bir dernek ancak kanunen 
her türlü vergimizi de ödemekle 
yükümlüyüz. Mesela uydu tele-
fonu ihtiyacı olduğunu operasyon 
bölümü belirtiyor. Bu bizim önü-
müze geliyor, kaynak geliştirme-
ye gidiyor. Bunun ne kadarını nasıl 
çözebiliyoruz? Bakılıyor, bir hesap-
lama gerekiyor. Parasını vererek 
ediniyoruz. Teknoloji hiçbir şekilde 
işimizden ayrı tutulamayacak bir 
konu. Tabii ki bunların bakımı, ona-
rımı operasyonlarda kullanımı için 
kaynak ayırmamız gerekiyor. 

Geçtiğimiz yıllarda yapılan bir oy-
lamada AKUT, en güvenilir kurum 
seçilen ilk sivil toplum kuruluşu 
oldu. Halkın gösterdiği bu saygı ve 
güvenin nedenleri neler? Sağlanan 
bu güven ortamını sürekli kılmak 
için nelere dikkat ediyorsunuz?

1999 depreminde, o zamanlar sivil 
toplum bütün Türkiye’de diyeyim 
henüz bugünkü kadar gelişmiş de-
ğildi. Bir açık ve ihtiyaç olduğunda 
sivil toplum kuruluşlarının bu açığı 



Sayı #8 —  2023 s/37
—

kapatabilecek şekilde organize ol-
muş olması vatandaşlarda büyük 
bir saygı uyandırdı. İnsanların gö-
nüllü olması, bütün çalışanların bu-
nun için herhangi bir maaş ya da bir 
şey almaması bu saygıyı herhalde 
bir miktar daha da arttırmıştır diye 
düşünüyorum. Disiplinli duruşu 
herhangi bir siyasi ya da başka bir 
değer gözetmeksizin ihtiyaç olan 
kim olursa olsun koşması ve yar-
dım etmesi önemli. Her zaman sa-
hip olduğumuz, disiplinli ve etik du-
ruşumuz sanırım insanlarda böyle 
bir oylamada bize güvenilir kurum 
yakıştırmasını yaptılar. Çok da gu-
rur duyuyoruz bu sıfatı taşımaktan. 
Bu güven ortamını sürekli kılmak 
için nelere dikkat ediyoruz? konu-
suna geldiğimde; gönüllülerimiz ilk 
girdiğinde henüz oryantasyon sü-
recindelerken, onlara AKUT’un etik 
değerlerinden ve disiplin kuralla-
rından bahsediyoruz. Zaten kurum 
içine gelen bir gönüllü, buradaki 

eğitim süreçlerinde daha tecrübeli 
gönüllerin yanında kurum kültü-
rünü ediniyor. Çok dikkat ettiğimiz 
şeyler var. Konuşmalarımızdan tu-
tun, kazazedelere temas ederken 
ya da onların yakınlarıyla konuş-
maktan basında konuşmaya kadar 
bütün konularda çok disiplinli ve 
net kurallarımız var. Bütün bun-
lara dikkat ediyoruz. İnsanlık hali 
tabii ki hepimiz gönüllüyüz. Ancak 
elimizden geldiği kadar AKUT kim-
liğine, kültürüne zarar vermeyecek 
şekilde davranmak üzere çalışma-
larımıza dikkat ediyoruz. Dediğim 
gibi, bence burada bu işi ticari ola-
rak yapmıyor olmak, yani bunun 
bir gönüllülük altyapısı olması en 
önemli konu. Ben de her görüş-
memde, konuşmamda sizin gibi 
bunun ne kadar değerli olduğunun 
altını çiziyorum. Şu şekilde düşün-
meniz gerekiyor. Kahramanmaraş 
depremlerinden tekrar bahsede-
yim. Oraya giden, sahada ya da 
geri planda çalışan 1000’den fazla 
gönüllümüz, her biri bu seviyeye 
gelmek için günlerini, emeklerini, 
haftalarını ailelerinden ya da kendi 
profesyonel işlerinden aldıkları za-
manı harcayarak o pozisyona geldi-
ler ve operasyonda bulundular. An-
cak sadece operasyona çıktığımız 
zaman değil, operasyon dışında da 
pek çok konuda zaman ayırmamız 
gerekiyor. Yani operasyonlar ön-
cesinde de zorlu bir eğitim süreci 
var. Dolayısıyla gönüllülük altyapısı 
ile ulaşılan başarı düzeyi nedeniyle 
güvenilir olmak gibi bir sıfata layık 
görüldük. 

Son günlerde Şanlıurfa’da yaşa-
nan sel felaketinde ekiplerinizle 
birlikte aktif olarak arama kur-
tarma çalışmalarında bulunduğu-
nuzu duyurdunuz. Sel felaketinde 
izlediğiniz yollar nelerdir? Hangi 
çalışmaları gerçekleştiriyorsunuz 
bize bunlardan bahseder misiniz?

Teknik olarak size bu bilgiyi vere-
mem çünkü sel operasyonlarında 
çalışmak üzere eğitim almış bir 
personel değilim. Şu şekilde anla-
tabilirim: Zaten faaliyette bulun-
duğumuz arama kurtarma alanla-
rında eğitim bölümümüz bir eğitim 
takvimi oluşturuyor ve gönüllüler 
ilk geldikleri günden itibaren han-
gi alanlarda ilerlemek istiyorlarsa 
eğitim takvimi içinde o alanlarda, 
branşlarında ilerliyorlar. Başlangıç 
seviyesinden sonra ileri seviyele-
re devam ediyorlar. Sel konusu da 
bizim zaten son yıllarda özellikle 
çok yoğun çıktığımız bir operasyon 
türü. Özellikle bazı ekiplerimiz bu 
konuda çok bilgili olmak zorunda. 
Çünkü onların hayatlarının içinde 
olan bir konu. Karadeniz bölgesi 
gibi mesela. Ege ve Akdeniz içinde 
yangın aynı şekilde. Dolayısıyla bu 
bölgelerdeki arkadaşlarımızın bu 
konularda uzmanlaşmasını ve tek-
nik olarak kendilerini geliştirmeleri-
ni sağlıyoruz. Orada yeterli operas-
yonel ekiplerin oluşmasını eğitim 
bölümümüz organize ediyor. Belki 
şöyle söyleyebilirim; selde çalışan 
su kurtarma ekibimiz bu konuda 
eğitim alan arkadaşlarımızın o ope-
rasyonda ne yapacağını, yangın-
larda çalışan arkadaşlarımızın bu 
konuda ne yapacağını, arama kur-
tarma deprem, doğada kayıp ope-
rasyonu, dağda mahsur kalma ise 
onların ne yaptığını bildiği söyleye-
bilirim böyle düşünebiliriz. Branşla-
rında yetiştiriliyor herkes. 

Şubat ayında gerçekleşen K.Maraş 
depreminden sonra büyük oranda 
etkilenen 11 ilimizde de arama 
kurtarma faaliyetlerini sürdürdü-
nüz. Yaşanan depremin bıraktığı 
hasar yüzünden birçok noktada 
kurtarma ekiplerine ihtiyaç oldu. 
Ülkemizde bulunan arama kurtar-
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ma ekipleri size göre yeterli mi? 
Yaşanan Maraş depremini sizce 
nasıl atlatıyoruz? 

6 Şubat depremlerinin ardından 
yaşadığımız afetin çapı ve etki alanı 
sanırım hiçbirimizin planlayabile-
ceği bir şey değildi. Gerçekten sa-
dece Türkiye’de değil, dünyada bile 
bazı kurumların bu depremlerin 
ardından operasyonel prosedür-
lerini yenilemek üzerine çalışma-
lara başladığını biliyoruz. Bu kadar 
büyük ve geniş çaplı bir afete nasıl 
müdahale edilir konusunda ileriki 
yıllarda farklı çalışmaların önümü-
ze geleceğini düşünüyorum. Bizim 
de kendi raporlamalarımız var. Ye-
terlilik mevzusuna gelirsek; Tür-
kiye’de arama kurtarma alanında 
çalışan ekipler gerçekten teknik 
olarak ileri seviyede. Yani bütün 
dünyanın nezdinde Birleşmiş Mil-
letler ve Avrupa Birliği çalışmala-
rından da bildiğimiz kadarıyla bizim 
ekiplerimiz çok ileri seviyede eği-
timli. Ancak biz bu operasyonda bin 
kişiydik, bir milyon kişi de olsaydık 
bu afette can kaybının önüne geç-
memiz mümkün değildi. Aslında 
bütün dünyadaki arama kurtarma 
ekipleri gelse bile cevap vereme-
yeceğimiz bir süreçti. Burada asıl 
dikkat çekilmesi gereken nokta 
afetlerde, depremde, binalarımızın 
yıkılmaması gerekliliği. Bizim yap-
tığımız afet oluştuktan sonraki bir 
süreç ama öncesinde de yapılacak 
çalışmalarla yapıların sağlamlığı-
nın artırılmasıyla kayıpların önüne 
geçilmeli. Sizler de biliyorsunuz 
çok konuşulan bir konu olan ben-
zer büyüklüklerdeki depremlerde 
bu kadar yıkıma uğramayan ülkeler 
var. Dolayısıyla yapıların sağlamlığı 
gerekli. Ya da bölgesel olarak hangi 
afetse o afete karşı önceden alı-
nacak hazırlıkların önemi sanırım 
bu deprem sürecinde hepimizin 
yüzleştiği ana gerçek oldu. Arama 
kurtarma bunun sonrasındaki bir 
süreç. İsterdim ki hiçbir zaman bize 
ihtiyaç olmasın.

Maalesef ki İstanbul’da büyük bir 
deprem bekleniyor. Eğer beklenen 
deprem büyük hasara yol açarsa 

sizce arama kurtarma çalışmala-
rı ve ekipler ne kadar yeterli ola-
caktır? Özellikle bizler gibi gençler 
bu tür afetlerde elimizden geleni 
yapabilmek için gönüllü olmak 
istiyoruz bizlere bu konuda neler 
yapmamızı önerirsiniz?

Bizim gibi deprem gerçeğiyle yaşa-
yan bir ülkede aslında sadece genç-
lerin değil, her bir bireyin bu konuda 
eğitim alması çok önemli. Kendimiz 
eğitim almanın yanı sıra AKUT gibi 
gönüllü kuruluşlarla da çalışabiliriz. 
Organize olmak da önemli, yani sa-
dece bireysel olarak eğitim almak 
yeterli olmayacaktır. Organize ol-
maktan kastım belki bir kurumun 
altında da organize olabilirsiniz ya 
da mahallenin mahalleli olarak ya-
şadığı alanda da organize olabilir-
siniz. Ama aslında en temelde de 
çekirdek aile olarak organize olmak 
önemli. Afet her an yaşanabilir. Biz 
genelde gece olduğu için sanki hep 
gece uyurken olacak diye düşünü-
yoruz. Ancak işe giderken ya da ço-
cuğunuz okuldayken de olabilir. Siz 
isteseniz bu senaryolar için de ya-
şanabilecek her senaryoya karşı bi-
reysel olarak hepimizin acil durum 
planlamasının olması gerekiyor. 
Nerede buluşacağız? Nasıl çıkaca-
ğız? Bulunduğumuz bölgeden bir-
kaç gün boyunca bize yardım gele-
meyecekse hayatımızı nasıl idame 
ettireceğiz? Bütün bunların plan-
lanması gerekiyor bireysel olarak. 
Ama gençlere de şöyle bir nedenle 
ihtiyaç var: AKUT 99 depreminden 
sonraki tanınırlığı nedeniyle uzunca 
seneler genç arkadaşlarımızın yo-
ğun ilgisini çeken bir dernek oldu. 
Aslında bizim de sorumluluğumuz 
var ve bunu şu anki yönetim kuru-
lu olarak da düşünüyoruz. Hatta bu 
deneyimin ve bilgi birikiminin bence 
çok daha erken yaşlarda verilmesi 
gerekiyor. Bununla ilgili de ülkeyi 
yönetenlerin Milli Eğitim planla-
malarını da düzenleme yapması iyi 
olur diye düşünüyorum. 
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Dünyanın yaşayan en eski kahve markalarından 
Kurukahveci Mehmet Efendi şirketi 
Yönetim Kurulu Üyesi Mehmet KURUKAHVECİ ile Röportaj

Kurukahveci Mehmet Efendi 
markasının kurulduğu yıl olan 
1871’den bu yana büyüyüp global-
leşmesine rağmen hâlâ aile şirketi 
olmayı korumasının arkasındaki 
en büyük neden nedir? Bu özelli-
ğin yurtiçi ve uluslararası alanda 
sağladığı avantaj ve dezavantaj-
lardan bahsedebilir misiniz? Aile 
şirketi olmayı korumak işletmeler 
için nasıl bir önem arz eder?

Kahve, özen, uzmanlık, tecrübe ve 
sürekli ilgi isteyen çok özel bir ürün. 
Dünyadaki yüzyıllık kahve şirket-
lerine de baktığımızda birçoğunun 

birer aile işletmesi olarak varlıkları-
nı sürdürdüklerini görüyoruz. Çün-
kü tecrübe ve deneyimin kuşaktan 
kuşağa aktarılması, sürdürülebilir 
olmanın en önemli kurallarından 
biri. Dolayısıyla biz de tecrübe ve 
deneyimlerimizi kuşaktan kuşağa 
aktararak 152 yıl ayakta kalmayı 
ve dünyanın yaşayan en eski kahve 
markalarından biri olmayı başardık. 
Çalışanlarımıza baktığımızda, 20-
30 yıldır birlikte çalıştığımız çok sa-
yıda arkadaşlarımız var. Çoğu ara-
mıza genç yaşta katılıyor ve uzun 
süre birlikte çalışıyoruz. Biz de çalı-
şanlarımızı Kurukahveci ailesinin bir 



Sayı #8 —  2023 s/40
—

parçası olarak görüyoruz. Burada 
da temelde karşılıklı saygı ve tak-
dir anlayışı var. Babamızın nezaketi 
meşhurdu. Herkese eşit yaklaşırdı. 
“İnsanların makamları farklıdır ama 
onurları eşittir” derdi. Tüm çalışan-
lara babacan davranırdı. Sanıyorum 
bu yüzden ekibinin aidiyet duygusu 
en yüksek seviyedeydi. Şirketimizin 
kurumsal hafızası her zaman güçlü 
olmuştur, çünkü kimse bizden ay-
rılmayı düşünmezdi. Sonuçta yıllar 
içinde kazanılabilen bir noktada ve 
uzmanlığa dayanan bir sektördeyiz.

Pek çok çeşit barındıran zincir 
kahve dükkanlarının popüler ol-
duğu günümüzde özellikle Türk 
kahvesi ticareti yapmak firmayı 
zorluyor mu? Bu tür markalarla bir 
yarış halinde olduğunuzu düşü-
nüyor musunuz? Sizce gelecekte 
Türk kahvesinin yerini doldurma-
ları mümkün olabilir mi?

Türkiye kahve pazarı ağırlıklı ola-
rak Türk kahvesi üzerindedir. İthal 
edilen çiğ kahvenin yüzde 70’i Türk 
kahvesi olarak tüketilir. Bugün yak-
laşık 70 bin ton olan yıllık çiğ kah-
ve ithalatının üçte biri Kurukahveci 
Mehmet Efendi tarafından işlenip 
ulusal ve uluslararası pazarda sa-
tılıyor. Ürünlerimizi yurtdışında da 
pazarlıyoruz, Amerika’dan Japon-
ya’ya kadar geniş bir coğrafyaya 
Türk kahvesi ihracatı gerçekleştiri-

yoruz. Dolayısıyla başka markalarla 
yarış halinde olmadık. Farklı kahve 
pişirme yöntemleri her zaman var 
olacak ama Türk kahvesinin de 
kendi ağırlığını koruyacağını düşü-
nüyoruz. Bunun için elimizden ge-
len gayreti de gösteriyoruz. Çünkü 
Türk kahvesi, bilinen tüm kahvele-
rin ilk pişirme şeklidir. Bütün kahve 
pişirme yöntemleri Türk kahvesin-
den türeyip zenginleşmiştir.  

Ülkemizde iklim koşullarından 
dolayı kahve üretimi yapılma-
makta ve haliyle bu da kahve sek-
törünü dışa bağımlı bir hale getiri-
yor. Bu ithalat süreci uluslararası 
anlamda yaşanan gelişmelerden 
ne derecede etkileniyor? Etkileri 
tüketiciye nasıl yansıyor?

152 yıllık tarihimizde üç önemli 
kahve krizi ile karşı karşıya kaldık. 
İlki 1942–1944 yılları arasında, 
İkinci Dünya Savaşı dönemindeydi. 
Atlantik ve Hint Okyanusu’nda yü-
rütülen deniz savaşları nedeniyle 
kahvenin Avrupa’ya ve Türkiye’ye 
gelmesi neredeyse imkânsız hâle 
gelmişti. İkinci kahve kıtlığı, 1955– 
58 arasındaki büyük ekonomik 
buhran ve döviz sıkıntısına bağlıydı. 
Üçüncüsü ise, “kıtlık” değil “yokluk” 
dönemiydi; çünkü 1977 ile 1982 
yılları arasında yüksek enflasyon 
ve döviz darboğazı nedeniyle kah-
ve ithalatı aralıklı değil neredeyse 
hiç yapılamadı. Bu dönemlerde bile 
aile başka bir alana yönelmedi. Ba-
bamız Ahmet Kurukahveci’nin yö-
netiminde aile şirketimiz çay, sah-

lep, kakao ve kuruyemiş satarak 
markayı ayakta tutmayı ba-

şardı. 10 Şubat 1982 ta-
rihinden itibaren çiğ 

kahve ithalatına 
serbestiyet 

g e l i n ce 

tekrar kahve üretimine dönebildik. 
Elbette bu dönemlerde en büyük 
zararı kahveseverler görüyor. Hem 
kahveden mahrum kalıyorlar hem 
fiyatlarda dengesizlikler olabiliyor. 
Biz Kurukahveci Mehmet Efendi 
olarak uzun süreli kahve alım bağ-
lantıları yaparak ve döviz tebdir ve 
sigortalama (hedge) gibi unsurları-
nı kullanarak, hammadde fiyatla-
rındaki artış şoklarını sönümleyip, 
mümkün olduğunca mamullerimi-
ze yansıtmamaya ya da fiyat artışı-
nı geciktirmeye çalışıyoruz. 

Türk Kahvesi denildiğinde çoğu 
kişinin aklına ilk gelen marka ol-
manızı neye borçlusunuz? Bu de-
recede bir başarı yakalamanın es-
kiye dayanan tarihinize mi yoksa 
kaliteden ödün vermemenize mi 
bağlıyorsunuz?

Biz 152 yıldır kahveyi “kurukahve” 
olarak en iyi şekilde kavurup, öğü-
tüp müşterilerimize ulaştırmayı 
tercih ettik; odağımızı hiç değiş-
tirmedik. Bu kadar yıl ayakta kal-
mayı ve dünyanın yaşayan en eski 
kahve markalarından biri olmayı da 
odağımıza, iyi bildiğimiz işe sadık 
kalarak başardık. Türk kahvesi ile 
özdeş bir marka olmamıza karşın 
yeniliğe hep açık olduk. Dolayısıy-
la gençlerin yaklaşımlarını da göz 
önüne alarak filtre kahve, özel seri 
demleme kahveler de üretiyoruz, 
bu ürünlerimiz de çok beğeniliyor. 
Ama Türk kahvesi deyince Meh-
met Efendi, Mehmet Efendi deyin-
ce de Türk kahvesi akla gelir. Türk 
kahvesi dünyanın en eski kahve 
pişirme yöntemi ve kültürümüzün 
çok önemli bir parçasıdır; 2013’te 
UNESCO’nun Somut Olmayan Kül-
türel Miras listesindedir. Marka 
olarak bu kültüre sahip çıkmanın 
da sorumluluğumuzda olduğunu 
düşünüyoruz. 

Bilindiği üzere Türk Kahvesi 
16.yüzyıldan bu yana aynı 

metotla hazırlanıyor. Bu 
teknikte değişikliğe 

gitmeyi hiç düşün-
dünüz mü? İçimi-
nin sert olmasın-
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dan dolayı herkese hitap etmeyen 
bu tadı alternatif yollarla hazır-
layıp daha geniş kitlelere sunma 
imkânı yakalanabilir mi? Orijinal-
liğini korumak sizin için daha mı 
önemlidir? 

Tüm kahvelerin pişirme yönteminin 
özü Türk kahvesidir. Dünyanın farklı 
yerlerinde içtiğimiz diğer kahvelerin 
hepsi Türk kahvesinden türetilmiş 
yeni versiyonlardır. Aslında Türk 
kahvesi nitelikli olduğu ve taze ola-
rak hazırlandığında acı olmaz, daha 
doğrusu damağa kötü gelen bir 
acılığı olmaz. Ama herkes kahve-
den istediği şekilde keyif alabilmeli. 
Biz Türk kahvesi geleneğine sahip 
çıkmaya devam edeceğiz ama daha 
önce de söylediğim gibi biz de kah-
vede farklı lezzetleri arayan müşte-
rilerimize çok sayıda farklı filtre ve 
espresso çeşitleri sunuyoruz.  

Marka, kuşaktan kuşağa aktarı-
larak bir miras olarak günümüze 
kadar ulaşmış. Dededen toruna 
geçen bu gelenekte şimdiye kadar 
firmanın başına geçenler hep ken-
di istekleriyle mi bu işi devraldı-
lar? Gelecekte aileden kimse bu işi 
yapmak istemezse artık aile şirketi 
olma özelliğinizden vazgeçmek 
mümkün müdür?

Halihazırda ailenin üçüncü ve dör-
düncü kuşakları olarak kahve işin-
deyiz. Kahve tutku işidir. Sevgi, 
saygı ve özen gösterilmesi gerekir.  
Dedemiz Mehmet Efendi’den dev-
raldığımız bilgi ve tecrübeyi bizden 
sonraki nesillere de aktarmaya 
çalışıyoruz. Çok kıymetli olduğunu 
düşündüğümüz Türk kahvesi kül-
türünü yaşatabildiğimiz ve kahve-
severlerin beğenisine layık olmaya 
devam ettiğimiz için hepimiz gurur 
duyuyoruz. Geleceğin ne göstere-
ceği belli olmaz tabii ama 150 yılı 
aşkın bir geleneği sürdürebilmenin 
başlı başına anlamlı bir çaba oldu-
ğunu düşünüyorum. 

Daha önce kendinize ait bir kah-
ve tarlanız oldu mu, eğer olduysa 
kahve tarlasında nasıl tecrübeler 

edindiniz? Yoksa hiç sahip olmayı 
düşündünüz mü?

Kahve bugüne kadar Türkiye’de ye-
tişmeyen bir ürün idi. Ancak küresel 
ısınma nedeniyle iklim kuşaklarının 
yer değiştirmesi Türkiye, İtalya, İs-
panya, Amerika Birleşik Devletle-
ri’ndeki Florida ve Kaliforniya gibi 
bazı eyaletlerle kahve yetiştiriciliği 
gündeme getirdi. Nitekim, İtalya’da 
Sicilya Adası, Florida ve Kaliforni-
ya’da başarılı üretimlerin yapıldığı 
biliniyor. Türkiye’de de, Antalya’nın 
Gazipaşa ilçesinde Yaşar Dağte-
kin adındaki bir çiftçimizin çalışma 
yaptığını duyunca, 2019 yılında 
çiftliği ziyaret ettik ve projeye des-
tek olma kararı aldık. Özellikle sera 
altındaki ağaçların daha iyi mahsul 
verdiğini görünce, seranın yapımını 
üstlendik. Ayrıca, bitkilerin bakımı, 
yetiştirilmesi ve hasadı için gerekli 
olan bütçeyi de karşılayacağımı-
zı söyledik 4 bin metrekare alan 
üzerine kurulan seraya 200’e yakın 
kahve fidanı dikildi. Seradaki fideler 
henüz iki yaşında olmasına rağmen 
bazı ağaçlarda çiçeklenme ve mey-
ve verme başladı. Elbette bütün 
bunlar henüz deneme aşamasında. 
Ancak kahve katma değeri yüksek 
ve pahalı bir ürün. O nedenle çift-
çi için de çok kıymetli. Bu tür de-
nemelerin daha fazla yapılması, 
üniversitelerin, Ziraat Odaları’nın 
üreticileri gerek bilimsel gerekse 
maddi olarak desteklemeleri kısa 
sürede daha fazla çiftçinin kahve 
yetiştiricisi olmasını sağlayabilir.

Bir kahve ağacı ekildikten ortala-
ma olarak 3 yıl sonra ilk hasadını 
verir, tam olgunlaşması 7 yılı bu-
lur ve 30-40 yıl meyve vermeye 
devam eder. Ancak günümüzde 
iklim krizinden dolayı birçok tarım 
ürününde olgunlaşma sürelerinde 
ve verim konusunda farklılıklar 
gözlemlenmektedir. Bu durum 
dengesizliğe yol açmakta ve tica-
reti zorlaştırabilmektedir. Yoğun 
kahve ticareti yapan bir firma ola-
rak bu konuda sorun yaşıyor mu-
sunuz? İklim krizinin yanında pan-
demi kahve ticaretini ve sizleri ne 
ölçüde etkiledi?
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Son derece hassas bir bitki olan 
kahve ağacı, iklim değişiklerinden 
de en fazla etkilenen zirai ürünler 
arasında. Son yıllarda küresel ik-
lim değişikliği sonucunda özellikle 
Güney Amerika’da kahve hasa-
dında büyük sorunlar yaşanıyor. 
2021 yılında Brezilya’da yaşanan 
don olayı, kahve plantasyonlarına 
büyük zarar verdi. Bu da fiyatların 
uluslararası piyasada birkaç katına 
çıkmasına neden oldu. 

Uluslararası Kahve Birliği’nin (ICO) 
raporlarına göre, 2050 yılında, 
bugün kahve tarımı yapılan yerle-
rin yüzde 70’inde sıcaklık ve yağış 
değişimleri nedeniyle kahve yetiş-
tirilemeyecek. Oysa tüm dünyada 
her gün en az 3 milyar fincan kahve 
tüketiliyor ve 100 milyon aile geçi-
mini kahveyle sağlıyor. Tüm bu kar-
maşık sorunların çözümü elbette 
kolay olmayacak. İlk adım, kahveye 
emek verenlerin ve kahveseverle-
rin bu sorunlarla ilgili farkındalığı-

nın ve sorumluluk bilincinin oluş-
ması. Birlikte düşünerek ve hareket 
ederek ortak doğruların bulunması 
için uzun soluklu çaba sarf edilmesi 
gerekiyor.

Kurukahveci Mehmet Efendi Türk 
Kahvesi kahve pazarında ülkemi-
zin ilk yerli markası olmayı nasıl 
başarmış? Mehmet Efendi yöne-
timi kahve ürünlerinin satış ve 
pazarlamasında hangi konulara 
dikkat etmişler?

Kahvenin, 1500’lü yıllardan bu 
yana Osmanlı topraklarında içildiği 
biliniyor. Genellikle çiğ olarak alınan 
kahveler evlerde kavrulup öğütüle-
rek tüketiliyordu. Bu da her zaman 
aynı kalite ve lezzette kahve elde 
edilmesini zorlaştırıyordu. Dedem 
Mehmet Efendi, babasının Eminö-
nü’ndeki aktariye dükkanında çalı-
şırken, o güne kadar yapılagelen çiğ 
kahve çekirdeğini satmak yerine, 
kahve çekirdeklerini kavurup, öğü-

tüp paketleyerek zamanın şartları-
na göre çok önemli bir yeniliğe imza 
atmış. İşte Kurukahveci Mehmet 
Efendi’nin İstanbul’da isim yapması 
böyle olmuş. Mehmet Efendi’nin, 
müşterinin gözü önünde kahveyi 
kavurup kese kağıtlarında poşetle-
mesi o güne göre büyük bir yenilik-
ti. Bu yenilik kültürü sonraki yıllar-
da da devam etti. 1930’ta amcamız 
Hulusi Bey’in öncülüğünde, günü-
müzde dahi modern sayılabilecek 
nitelikte Eminönü binasının hiz-
mete açılması, yine Hulusi Bey’in 
önderliğinde o dönemin önde gelen 
grafik sanatçısı İhap Hulusi’ye logo 
ve reklamların tasarlatılması, gaze-
te ve dergilere ilan verilmesi de dö-
nemin en büyük yeniliklerindendi. 
Biz üçüncü ve dördüncü nesil yö-
neticilerin dönemindeki en büyük 
yenilikler arasında; kahvenin uzun 
süre tazeliğini koruyan yeni amba-
laj ve paketleme sistemlerini, Du-
dullu’daki yeni teknoloji üretim ve 
lojistik tesislerimizi, ürün portföyü-
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müze espresso ve filtre kahvelerin 
eklenmesi ve ihracat hamlelerimizi 
sayabiliriz. Dolayısıyla gelecekte de 
Kurukahveci Mehmet Efendi mar-
kasının var olması için “odağımıza 
kahveyi almaya”, “yenilikçi olmaya” 
ve kurum kültürümüzü yeni nesil-
lere aktarmaya devam edeceğiz.  

Kurukahveci Mehmet Efendi kah-
veleri yurtdışına nasıl ihraç edil-
meye başladı? Bu süreçte ne gibi 
zorluklar yaşamışlar?

Kurukahveci Mehmet Efendi ola-
rak yurtdışı pazarlarına açılmamız 
1993’te başladı. İlk hedef, eski Os-
manlı coğrafyasında yaşayan ve 
Türk kahvesini bilen insanlara Ku-
rukahveci Mehmet Efendi’nin kah-
velerini sunmaktı. Balkanlar, Kuzey 
Afrika ve Yakın Doğu bölgesinin ya-
nında Almanya, İngiltere, Hollanda 
ve Fransa gibi çok sayıda Türk’ün 
yaşadığı pazarlar önceliklendirildi. 
Amerika ve Avustralya gibi uzak-
larda Türk kahvesine hasret kalan-
lar da ihmal edilmedi elbette. Yurt-
dışındaki Türkçe gazetelere ilanlar 
verildi, 2000 yılından itibaren de 
yurtdışında düzenlenen çok sayı-
da fuar ve festivalde Türk kahvesi 
sunumu, tanıtımı ve ikramı yapıldı. 
Bugün 60’tan fazla ülkeye ihracat 
yapıyoruz. Öncelikle Avrupa, Ame-
rika olmak üzere pek çok ülkede 
Türk kahvesi denince Kurukahveci 
Mehmet Efendi akla geliyor. Türk 
kahvesini uluslararası fuarlarda ve 
başka etkinliklerde tanıtmaya de-
vam ediyoruz, ihracatımız sürekli 
artıyor. 

1871 yılından itibaren Kurukahve-
ci Mehmet Efendi ile Türkiye’nin 
önde gelen işletmelerindensiniz. 
Bir işletmenin bu zamana kadar 
ayakta kalması çok zor 150 yılı 
aşkın mükemmel bir yönetime sa-
hipsiniz. Size göre bu işin püf 
noktası nedir?
 
Şirketleri ayakta tutan şey, fiziki 
varlıkları kadar kurum kültürlerinin 
kuvvetli olmasıdır. Ailemizde ya-
zılı bir kurallar silsilesi olmamakla 
birlikte, babamız Ahmet Kurukah-

veci’den kalma güçlü bir kurum 
kültürümüzün var olduğunu söy-
leyebilirim. Babamızın “3-T kuralı” 
olarak özetlediği ve eski dilde “te-
emmül, teenni, tefekkür” olarak 
ifade ettiği bu anlayışı “dikkatlice 
düşünüp taşınma”, “acele davran-
mama” ve “Allah’ın yarattığı var-
lıklardan, kainattaki düzenden ders 
çıkarma” olarak günümüz diline 
çevirebiliriz. Bu anlayış babamıza 
kendi babası Mehmet Efendi ve 
Tahtakale’de aktariye işiyle uğra-
şan dedesi Hacı Hasan Efendi tara-
fından aktarıldığını düşünüyorum. 
Hem saraya hem limana yakınlığı 
nedeniyle Eminönü yüzyıllar bo-
yunca eski İstanbul’un ticaret mer-
keziydi. İlk kahvehanelerin 1554-
1555’te Tahtakale’de açıldığını, 
kahvenin kavurulup öğütüldüğü ilk 
tahmishanenin de yine Tahtakale’e 
bulunduğunu biliyoruz. O zaman-
larda sözleşmelerden çok söze ve 
kişiye duyulan güven önemliy-
di. Günümüzün şartları değişse 
de Kurukahveci Mehmet Efendi 
Mahdumları olarak iş ilişkilerimizi 
karşılıklı saygı, takdir ve güven te-
melinde inşa etmeye; iş kararlarını 
düşünerek, acele etmeden ve bü-
yük resmi görmeye çalışarak ver-
meye dikkat ettiğimizi söyleyebili-
rim. Kurukahveci Mehmet Efendi’yi 
ayakta tutan, üçüncü ve dördüncü 
kuşağın bu kültüre sahip çıkmasıdır. 

Kahve dünyanın adeta vazgeçil-
mez bir parçası halinde. Kahveyi 
bu kadar vazgeçilmez kılan nedir? 

Türk kahvesi az miktarda içilen, 
lezzetli, sağlıklı bir içecek. 16. 
yüzyıldan günümüze sahip oldu-
ğumuz çok önemli bir kültür var-
lığı. Sohbetlerin, dertleşmenin, 
misafirliklerin vazgeçilmezi. Hem 
zindelik veriyor hem de kuvvetli 
bir antioksidan kaynağı, bağışık-
lık sistemi koruyucusu. Ölçüsünde 
tüketildiğinde yaşlanma ile birlik-
te Parkinson, Alzheimer, diyabet, 
kalp damar hastalıkları gibi pek çok 
hastalığı önleyici etkisi kabul edil-
miş. Son yıllarda gençlerin de daha 
fazla ilgisini çekiyor. Üniversiteler-
de, kahve festivallerinde gençlerle 

sıklıkla bir araya geliyoruz ve bu 
değişimi fark ediyoruz. Türk kahve-
si tüketiminde son 10 yılda önceki 
yıllarda olduğu gibi her yıl artan bir 
büyüme trend izliyoruz. Örneğin, 
2011 yılında kişi başı Türk kahvesi 
tüketimi 400 gram iken, 2021 yı-
lında 1.200 grama yükselmiş, on yıl 
içerisinde üç kat artış var. Pande-
minin başladığı 2020 yılında kah-
ve tutkunlarında severek içtikleri 
Türk kahvesine ulaşamama kaygısı 
oluşmuş. Bu kaygıyı sohbetlerde, 
sosyal medyada sıklıkla dile getir-
mişlerdi. 2021 yılında genel olarak 
ekonomik koşulların daha zorlayıcı 
olmasına rağmen tüketimde düşüş 
gözlenmedi. 

Türkiye için Kurukahveci Mehmet 
Efendi önde gelen, tanınan isim-
lerden. Peki yurtdışında da böyle 
mi? Orada da tanınmak için çalış-
malar yapıyor musunuz? Asırları 
aşan bir işletme yurtdışında öne 
çıkmak için neler yapıyor?

Özellikle 2000 yılından sonra yurt-
dışında pek çok fuar ve tanıtım or-
ganizasyonunun içinde olduk. Türk 
kahvesi ağırlıklı olarak eski Osmanlı 
coğrafyasında tüketilen bir kahve 
çeşidi idi. Ama yaptığımız pazarla-
ma ve tanıtım faaliyetlerinin de et-
kisiyle halihazırda 60 ülkeye ihracat 
yapacak noktaya geldik. Mesela 
son yıllarda Rusya’da Türk kahve-
si tüketimi artıyor. Bulgaristan gibi 
bizim kültüre aşina olan ülkelerde 
yine kullanım oranları yüksek. İn-
giltere, Hollanda, Almanya, Fran-
sa yine ihracat sıralamamızda en 
yukarıda olan ülkelerden bazıları. 
Yine, Arap coğrafyasındaki ülke-
lerde de iyi satış oranlarına sahibiz. 
Latin Amerika’da Şili’ye ihracatımız 
oldu. Bütün dünyada herkes özel-
likli kahve arıyor. Nasıl biz burada 
üçüncü dördüncü nesil kahveleri 
konuşuyoruz, yurtdışında da farklı 
kahveleri denemek istiyorlar. Türk 
kahvesi ilgi çekiyor. Yurtdışındaki 
distribütörlerimize gerek makine 
temini, gerek ürün olarak 
katkı sağlıyoruz.  
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 Uluslararasılaşma Çıkmazı: 
 Aile İşletmelerinin Küresel Başarıya Ulaşmak için 
 Fırsatları Değerlendirirken Engel ve Başarısızlıkları 
 Aşma Stratejileri 

Aile şirketleri, ağırlıklı olarak aynı 
ailenin üyeleri tarafından sahip 
olunan, kontrol edilen ve yöneti-
len işletmelerdir. Dünya çapındaki 
işletmelerin önemli bir bölümünü 
aile işletmeleri oluşturur. Bu iş-
letmeler genellikle değerleri, uzun 
vadeli vizyonları ve yönetim ile ça-
lışanlar arasındaki yakın ilişkileri ile 
bilinirler. Diğer taraftan bu firmala-
rın benzersiz yapıları, uzun vadeli 
başarılarını ve sürdürülebilirliklerini 
sağlamak için farkında olunması 
gereken bir dizi zorlukları da bera-
berinde getirmektedir.

Günümüzün birbirine bağlı küre-
sel ekonomisinde, büyüme, daya-
nıklılık ve rekabet avantajı arayan 
işletmeler için uluslararasılaşma 
çok önemlidir. Dış pazarlara açıl-
mak, yeni müşterilere, kaynaklara 

ve teknolojilere erişim sağlarken 
aynı zamanda gelir akışlarını çeşit-
lendirir ve iç pazarlardaki ekonomik 
dalgalanmalardan kaynaklanan 
riskleri azaltır. Aile şirketleri için 
uluslararasılaşma, dünyanın dört 
bir yanından yeni fikirlere ve yöne-
tim uygulamalarına erişim imkânı 
sağladığı için, profesyonelleşme ve 
yenilikçilik için bir katalizör görevi 
görebilir.

Aile şirketleri, uluslararasılaşma ve 
küresel pazarlarda etkin bir şekilde 
rekabet etme yeteneklerini engel-
leyebilecek farklı zorluklarla karşı 
karşıyadır. Bu zorluklardan bazıla-
rı, veraset planlaması, profesyo-
nelleşme, sermayeye erişim, karar 
verme ve stratejik planlamayı içerir. 
Aile şirketleri, uluslararasılaşmanın 

Yazar
—

Dr. Öğr. Üyesi Ömer YAZICI
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sunduğu fırsatları değerlendirmek 
için bu yapısal sorunların üstesin-
den gelmeli ve küresel pazarın ger-
çeklerine uyum sağlamalıdır. Aile 
şirketleri ancak bu zorlukları ele 
alarak ve en iyi uygulamaları ha-
yata geçirerek tam potansiyelleri-
ni ortaya çıkarabilir ve uluslararası 
arenada başarılı olabilir.

İyi yapılandırılmış ve profesyonel 
bir organizasyon, uluslararası alan-
da genişlemek isteyen aile şirketleri 
için kritik öneme sahiptir. Profesyo-
nelleşmeyi benimsemek, modern 
iş uygulamalarını benimsemeyi, 
teknolojiyi entegre etmeyi ve aile 
ile iş ilişkileri arasında net bir ayrım 
yapmayı içerir. İyi tanımlanmış rol-
lere ve sorumluluklara sahip şeffaf 
yönetişim yapıları, aile şirketlerinin 
operasyonlarını verimli bir şekilde 
yönetebilmelerini ve küresel pazar-
ların karmaşıklığını yönlendirirken 
hayati önem taşıyan sağlam karar-
lar alabilmelerini sağlar.

İyi tanımlanmış bir stratejik plan, 
uluslararasılaşma arayışındaki 
aile şirketleri için çok önemlidir. 
Bu, gerçekçi ve ölçülebilir hedefler 
belirleyen, küresel genişleme için 
uzun vadeli bir vizyon oluşturmayı 
içerir. Aile şirketleri, halefiyet plan-
lamasını stratejik planlarına enteg-
re ederek, gelecek nesil liderlerin 
şirketin vizyonunu sürdürmeye ve 
uluslararası büyüme yörüngesini 
sürdürmeye hazır olmasını sağlar. 
Ayrıca, pazar analizi, rekabetçi kı-
yaslama ve SWOT analizi gibi dü-
zenli stratejik planlama çalışmaları 
yapmak, aile şirketlerinin büyüme 
fırsatlarını belirlemesine, öncelikle-
ri belirlemesine ve kaynakları etkin 
bir şekilde tahsis etmesine yardım-
cı olabilir.

Deneyimli profesyoneller ve ulus-
lararası iş danışmanları ile işbirliği, 
bir aile şirketinin stratejik planlama 
sürecini iyileştirmede çok değerli 
olabilir. Bu uzmanlar, küresel pa-
zarlar, sektör trendleri ve en iyi uy-
gulamalar hakkında bilgi sağlaya-
rak, aile şirketlerinin yeni bölgelere 
açılırken bilinçli kararlar almasına 

olanak tanır. Dışarıdan danışman-
larla çalışmak, aile dinamiklerinden 
kaynaklanabilecek potansiyel ön-
yargıların üstesinden gelmeye yar-
dımcı olabilir ve stratejik kararların 
firmanın uzun vadeli başarısı göz 
önünde bulundurularak alınmasını 
sağlayabilir.

Araştırma ve geliştirme, pazarlama 
ve birleşme ve satın almalara yatı-
rım yapmalarına izin verdiği için aile 
şirketlerinin uluslararası alanda 
genişlemesi için yeterli sermayeye 
erişim gereklidir. Ancak, yatırımcılar 
zorlu yapıları nedeniyle onları daha 
az istikrarlı olarak algılayabilece-
ğinden, aile şirketleri dış finansman 
ararken zorluklarla karşılaşabilir. Bu 
algıların üstesinden gelmek ve ser-
mayeye erişimi iyileştirmek için aile 
şirketleri, istikrar gösteren ve yatı-
rımcı riskini azaltan güçlü finansal 
yönetim sistemleri kurmalıdır.

Özel sermaye, risk sermayesi veya 
stratejik ortaklıklar gibi alternatif 
finansman kaynaklarının araştırıl-
ması, aile şirketlerine uluslararası 
alanda büyümek için ihtiyaç duy-
dukları sermayeyi sağlayabilir. Ay-
rıca, mevcut ilişkilerden ve ağlar-
dan yararlanmak, aile şirketlerine, 
onların benzersiz ihtiyaçlarını ve 
zorluklarını daha iyi anlayabilecek 
potansiyel yatırımcılara ve finan-
sörlere erişim sağlayabilir.

Yeni bilgilere ve zorluklara hızla 
uyum sağlayabilen şirketler reka-
bet avantajına sahip olduğundan, 
etkin karar alma süreçleri, aile şir-
ketlerinin küresel pazarlarda başa-
rılı olması için hayati öneme sahip-
tir. Hem aile üyelerini hem de dış 
danışmanları içeren net yönetişim 
yapıları ve süreçleri oluşturmak, 
karar vermeyi kolaylaştırabilir ve 
uyarlanabilirliği geliştirebilir. Kuru-
luş içinde açık iletişim kanallarının 
teşvik edilmesi, fikir ve bilgi akışını 
da kolaylaştırabilir ve aile şirketleri-
nin farklı bakış açılarına dayalı ola-
rak bilgiye dayalı kararlar alabilme-
sini sağlayabilir. Uyum sağlama ve 
verimli karar alma kültürünü teşvik 
ederek, aile şirketleri uluslararası 

arenada başarı için kendilerini daha 
iyi konumlandırabilirler.

Aile şirketlerinin uzun vadeli ba-
şarısı için yeni nesil liderleri hazır-
lamak çok önemlidir. Gelecek nesli 
staj, eğitim veya yurtdışında çalış-
ma yoluyla uluslararası deneyim 
kazanmaya teşvik etmek, şirketin 
küresel genişleme çabalarında et-
kili bir şekilde liderlik etmesi için 
gerekli yetkinlikleri geliştirmelerine 
yardımcı olabilir. Aile şirketleri, ha-
leflerini uluslararası deneyimlere 
maruz bırakmanın yanı sıra, onları 
stratejik planlama ve karar alma 
süreçlerine dâhil etmelidir. Bu, yal-
nızca haleflerin iş hakkında derin 
bir anlayış kazanmasına yardımcı 
olmakla kalmaz, aynı zamanda ye-
nilik ve büyümeyi sağlayabilecek 
yeni fikirlere ve bakış açılarına kat-
kıda bulunmalarına da olanak tanır. 
Aile şirketleri, yeni nesil liderlerin 
şirketin küresel stratejisine aktif 
olarak dâhil olduğu bir ortamı teş-
vik ederek uluslararası pazarda sü-
rekli başarı sağlayabilir.

Sonuç olarak, aile şirketleri ulusla-
rarasılaşma yolunda ilerlerken pro-
fesyonelleşme, sermayeye erişim, 
karar verme ve stratejik planlama 
gibi benzersiz zorluklarla karşı kar-
şıyadır. Bu engellerin üstesinden 
gelmek ve küresel pazarda başarılı 
olmak için aile şirketlerinin profes-
yonelleşmeyi, şeffaf yönetişimi, 
uzun vadeli stratejik planlamayı ve 
verimli karar verme süreçlerini be-
nimseyerek bu yapısal sorunları ele 
alması gerekir. Dış uzmanları işe 
almak, alternatif finansman kay-
naklarını keşfetmek ve uluslararası 
deneyime sahip yeni nesil liderlerin 
gelişimini teşvik etmek, başarılı bir 
uluslararası genişlemeye yöne-
lik kritik adımlardır. Aile şirketleri, 
bu zorluklara proaktif bir yaklaşım 
benimseyerek ve uluslararasılaş-
manın sunduğu fırsatları değerlen-
direrek tam potansiyellerini ortaya 
çıkarabilir ve küresel ekonomide 
itici güç olmaya devam edebilir.
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Sakarya Üniversitesi İşletme Fakültesinin Dekanı 
Prof. Dr. Mustafa Cahit UNGAN
AACSB Akreditasyonunu Yazdı: 

Dünyanın En Önemli Eğitim Akreditasyonunu Alan Bir Okul Olmak

Merkezi ABD’de bulunan, 1916’da 
kurulan The Association to Advance 
Collegiate Schools of Business (AA-
CSB), tüm dünyada sadece nitelikli 
işletme fakültelerini akredite eden 
en köklü ve en tanınmış kurumdur. 
AASCB, küresel çapta yaklaşık 900 
akredite okulda öğrenci-öğretim 
üyesi-iş dünyası arasında etkileşi-
mi artırmak, yeniliği hızlandırmak 
ve toplumsal etkiyi güçlendirmek 
için birlikte çalışılması ve ortak bir 
sorumluluk duygusu oluşturulma-
sı için bir platform sağlamaktadır. 
Akredite fakülteler bu platforma 
dahil olarak işletmecilik eğitiminde 
dünyadaki en yeni gelişmeleri takip 
edebilmekte, kendilerini geliştire-
bilmektedirler. 

AACSB akreditasyonu işletme eği-
timinde dünya çapında genel olarak 
en zor alınan akreditasyonlardan 
biri olarak bilinmektedir. Dünya-
daki en nitelikli işletme okullarının 
sadece yaklaşık %5’i AACSB akre-
ditasyonunu elde edebilmişlerdir. 
Fakültemiz ile birlikte, ülkemizde 
İstanbul, Bilkent, Koç, Sabancı ve 
Özyeğin Üniversitesi İşletme Fa-
külteleri AACSB akreditasyonuna 
sahiptir. İstanbul Üniversitesi İş-
letme Fakültesinden sonra AACSB 
akreditasyonunu başarmış olan 
ikinci devlet okulu olan fakülte-
mizin; akademik ve idari süreçle-
rinin AASCB tarafından çok yük-
sek standartlarda olduğunun teyit 
edilmesinden dolayı çok mutlu ve 
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gururluyuz. Çünkü AACSB akredi-
tasyonu, yıllarca süren bir değişim 
ve dönüşüm süreci sonunda Fa-
kültemizin mükemmellik standart-
larını yakaladığının bir göstergesi 
olmuştur.Bu akreditasyon; misyo-
numuz olan “Girişimcilik ekosiste-
mine akademik destek sağlamak, 
istihdam edilebilir bireyleri eğitmek 
- yetiştirmek ve pratik bilgiye kat-
kıda bulunmak” doğrultusunda fa-
kültemizin yönetilmesi, gelişiminin 
izlenmesi ve iyileştirme alanlarının 
belirlenmesi için bir çerçeve oluştu-
racaktır.  

Akreditasyon süreci
Fakültemiz 2013’ten bu yana 
AASCB standartları ile ilgili tüm 
süreçlerin performanslarının pe-
riyodik olarak raporlanmasını ge-
rektiren titiz bir hazırlık sürecinin 
ardından 2022’de sunulan nihai 
öz değerlendirme raporu akabinde 
AACSB akran değerlendirme eki-
binin akreditasyon ziyaretleri ile 
AACSB akreditasyonunu almaya 
hak kazandı. Zorlu bir süreç olan 
akreditasyon, kurum içi inceleme-
ler, değerlendirmeler ve uyum faa-
liyetleri nedeniyle en az 5-6 yıl sür-
mektedir. Uzun ve zorlu bir süreç 
olan AACSB akreditasyon yolculu-
ğumuz AACSB’ye üyelik ile başladı. 
Akabinde fakültemizin akreditas-
yona adaylığı için uygunluk başvu-
rusunu yaptık. Uygunluk başvuru-
su kabul edilen fakültemize süreç 
boyunca rehberlik edecek mentor 
atandı. Mentor eşliğinde ilk öz de-
ğerlendirme raporumuzu (iSER) 
hazırladık. Bu rapor standartlarla 
uyumsuz olan alanlarımızla ilgili 
iyileştirme planlarımızı içermekte-
dir. Bu rapordan sonra yaptığımız 
iyileştirmeleri içeren iki adet ilerle-
me raporunu sunduk. En sonunda 
ise standartlara uyma konusunda 
en iyi durumumuzu ortaya koyan 
nihai öz değerlendirme raporunu 
sunduk. Rapor AACSB tarafından 
kabul edilerek fakültemizi ziyaret 
edecek akran değerlendirme ekibi 
oluşturuldu. Akran değerlendirme 
ekibine dünyanın önde gelen işlet-
me fakültelerinden birisi olan Rot-
terdam İşletme Fakültesinin dekanı 

Steef Van de Velde başkanlık etti. 
Ekip, fakültemizi ziyareti ederek 
fakülte yönetimi, öğretim üyeleri-
miz, idari personelimiz, öğrencile-
rimiz, iş dünyası temsilcilerinden 
oluşan danışma kurulu üyelerimiz, 
rektör ve rektör yardımcılarımızla 
görüşmelerde bulundular ve niha-
yetinde 14 standardın 13 tanesini 
başarıyla tamamladığımızı ancak 
stratejik yönetimle ilgili standarda 
eksik buldular. Üniversite stratejik 
planını uygulamamızın yeterli ol-
madığını, fakültemize has bir stra-
tejik planımızın olması gerektiğini 
belirtilerek bu planın hazırlanması 
için ek bir süre verilmesinin uygun 
olacağını belirttiler. Yaklaşık 6 aylık 
süre zarfında Üniversitemiz strate-
jik planı ile uyumlu olacak şekilde 
bir stratejik plan hazırladık. Steef 
van de Velde ile İlk Akreditasyon 
komisyonu üyesi Thami Grofin ta-
rafından fakültemize ikinci bir ziya-
ret gerçekleştirilerek sadece stra-
tejik yönetim üzerine Fakülte ve 
üniversite yönetimi ile görüşmeler 
gerçekleştirildi ve ziyaret ekibi ka-
rarının olumlu olduğu duyuruldu. 
Bu karar sırasıyla ilk akreditasyon 
komitesi ve AASCB Yönetim Kuru-
lunda yapılan oylamayla kesinleşe-
rek akredite olduk.

AASCB Akreditasyonunun 
Fakültemize Katkıları
Bu süreçte, öğrenci deneyiminin 
zenginleştirilmesi, araştırma, iş 
dünyası ile ilişkiler ve diğer AACSB 
standartlarıyla uyumlu hale gele-
bilmek adına akreditasyon sürecin-
de fakültemizde çok ciddi bir çaba 
harcadık. Sürecin sonunda ise akre-
dite okulların dekanlarından oluşan 
akran değerlendirmesi sürecinden 
başarıyla geçerek standartlara 
uyum sağladığımızı gösterdik ve 
akredite olmaya hak kazandık.

AASCB akreditasyonun en önemli 
standartlarından birisi olan strate-
jik yönetim bize, stratejik bir yöne-
tim anlayışı kazandırdı. Bu süreçte 
eğitim kurumlarında görmeye pek 
de alışık olmadığımız ancak etkin 
bir yönetim için gerekli olan stra-
tejik planımızı yaptık. Yönetimin 

etkin olabilmesi için her şeyden 
önce mevcut kaynakların (eğitim 
birimleri için akademisyenlerimiz, 
fiziksel kaynaklarımız, laboratu-
varlarımız, geleceğimizi güvencesi 
gençlerimiz, idari personelimiz ve 
paydaşlarımız) doğru belirlenmiş 
amaçlara yönlendirilebilmesi ge-
rekmektedir. Bunun için de rakipleri 
de dikkate alan, kurumun kaynak 
ve kabiliyetleri ile uyumlu doğru 
belirlenmiş vizyon ve misyon odaklı 
yönetim faaliyetlerinin takip edil-
mesi gerekir. Kurum içi kaynak ve 
kabiliyetlerimizi analiz ettik (üs-
tünlükler ve zayıflıklar), faaliyette 
bulunduğumuz çevredeki imkan ve 
tehditleri (fırsat ve tehditler) belir-
ledik. Daha sonra rakip fakülte ve 
programları objektif parametreler-
le analiz ettik.

Sakarya Üniversitesinin misyonu 
ile uyumlu ancak kendi kaynak, ka-
biliyet ve fırsatlarımızı göz önüne 
alarak zorlu ancak erişilebilir bir 
misyon belirledik. Bu anlamda mis-
yonumuzu son derece açık, anlaşı-
labilir ve ölçülebilir şekilde belirledik. 
Stratejik yönetimin en temel gerek-
liliği doğru belirlenmiş bir misyona 
hizmet edecek şekilde faaliyetlerin 
sistematik bir şekilde takip edilme-
sidir. Bu kapsamda Üniversitemiz 
stratejik planı ile de uyumlu kendi 
stratejik planımızı oluşturduk ve 
misyonumuza hizmet edecek stra-
tejik amaç alanlarımızı belirledik. 
Bunlar; eğitim ve öğretim, araştır-
ma ve geliştirme, topluma hizmet 
ve uluslararasılaşma oldu. Bu ana 
amaçları gerçekleştirmek için alt 
aksiyonlar belirledik ve bu aksiyon-
ların kim tarafından, ne zaman ve 
hangi kaynaklarla yerine getirilece-
ğini yazılı hale getirdik. Daha sonra 
bunlarının ölçümü için kilit başarı 
göstergeleri belirledik. 

AACSB Akreditasyon standartları, 
Sakarya Üniversitesi İşletme Fa-
kültesinin etkili öğrenme ortamı 
geliştirmesine, öğrenme çıktılarının 
ölçülmesine, öğrenmenin güvence 
altına alınmasına,  nitelikli öğretim 
elemanlarına sahip olmaya, nitelikli 
araştırmaların yapılmasına, öğren-



Sayı #8 —  2023 s/48
—

cilerin kariyer gelişimi ve okul kay-
naklarının iyi yönetilmesini de içine 
almaktadır.
İşletmecilik eğitimimiz, araştır-
malarımız ve diğer faaliyetlerimizi 
topluma etki yapmak için bir araç 
olarak kullanmaya çalışıyoruz. Öğ-
lencilerimizin eğitim hayatlarının 
son dönemlerini sektörde geçir-
meleri, aldıkları girişimcilik dersi 
ve öğrenci kulüplerinin faaliyetleri 
toplumsal etkimizin somut örnek-
leridir. 

Akreditasyon süreci bizi daha çevik 
bir okul hâline getirdi. Her zaman 
çevremizdeki değişiklikleri izliyo-
ruz ve yeni gelişmelerden haberdar 
olmak için dış paydaşlarımızla iş 
birliği yapıyoruz. Örneğin iş dün-
yasındaki yeni trendleri ve gereksi-
nimleri belirlemek için danışma ku-
rulumuzla birlikte çalışıp müfredat 
güncellemeleri yapıyoruz.

AACSB tarafından her işletme fa-
kültesi öğrencisinde olması ge-
reken yumuşak becerileri (takım 
çalşması, iletişim vb.) programla-
rımıza entegre ederek öğrencileri-
mizin daha kolay istihdam edilebil-
melerine ve iş yaşamında başarılı 
olmalarına yardımcı oluyoruz.

Öğrencilerimizin iş dünyasının kü-

resel bakış açısını anlamalarını ve 
diğer kültürleri ve değerleri takdir 
etmelerini önemsiyoruz. Dünya ça-
pında yüksek kaliteli işletme okul-
ları ile iş birlikleri kurmaya devam 
ediyoruz. En son olarak Rusya-
nın en prestijli işletme okulu olan 
RANEPA (The Russian Presidential 
Academy of National Economy and 
Public Administration) ve yine 
Malezya’nın en önde gelen okul-
larından olan Üniversiti Putra 
Malaysia İşletme Fakültesi ile 
yaptığımız iş birliklerini özellikle 
Asya’daki diğer nitelikli işletme fa-
külteleri ile iş birliği imkânlarının 
geliştirilmesi bakımından 
önemsiyoruz.

Öğrencilerimizin öğrencilikleri sıra-
sındaki kariyer gelişimini izleyerek 
okuldan en fazla faydayı sağla-
maları için onlara destek oluyoruz. 
Akreditasyon süreci öğretim üyele-
rimiz, öğrencilerimiz ve idari perso-
nelimiz ve dış paydaşlarımız arasın-
daki iletişim ve iş birliğini artırmaya 
ve eğitimde yenilikçi uygulamaların 
tespit edilmesi ve yaygınlaştırılma-
sında fakültemize yardımcı oldu.  

Öğretim üyelerimiz akreditasyon 
sürecinde bir dönüşüm geçirerek; 
dünyanın en saygın dergilerini içeri-
sinde barındıran Web of Science’da 

taranan yayınlarında ciddi bir artış 
gerçekleştirdiler. Bu süreçte fakül-
temizde belli alanlarda bilgi birikimi 
oluşması ve ön plana çıkması için 
gereken odak araştırma alanları 
konusunda eksiğimizi fark ederek 
kendimize odak alanlar belirledik. 
Yani aslında araştırma konusunda 
gelişigüzel çalışmalar yapmak yeri-
ne bir politika dahilinde araştırma-
larımızı yürütme kararı aldık. 

Akreditasyon sürecinde elde ettiği-
miz deneyimler bizim gibi kaynakla-
rı kısıtlı olan üniversitelerinde daha 
fazla öğretim elemanımızı gönüllü 
olarak yönetim süreçlerine dahil 
ederek önemli kazanımlar sağlaya-
cağımızı gösterdi. Katılımcı ve es-
nek yönetim anlayışımız sayesinde 
mevzuat gereği kurulmuş olan ko-
misyonlar haricinde İletişim koor-
dinatörlüğü (tanıtım, sosyal medya, 
web sayfası, reklam ve paydaşlarla 
etkileşim), Üniversite-İş Dünyası İş 
birliği koordinatörlüğü,  Uluslarara-
sı ilişkiler koordinatörlüğü, Sosyal 
ve kültürel etkinlikler koordinatör-
lüğü ve Sınav koordinatörlüğü gibi 
koordinatörlükler kurarak birçok 
öğretim üyemizi doğrudan yöne-
tim süreçlerine dahil ettik ve ken-
dilerinden fakültemizin stratejik 
amaçlarını gerçekleştirmeye katkı 
sağlamalarını rica ettik. 
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AACSB akreditasyonu bölüm başkan-
larımız, tüm öğretim üyeleri, öğrenci-
leri idari personel, mezunlar ve danış-
ma kurulumuz ve rektörlüğümüzün 
desteği ile gerçekleşti. Tüm emeği ge-
çenlere çok teşekkür ediyorum. Ancak 
her başarılı işte olduğu gibi bu işte de 
gecesini gündüzüne katarak çok ciddi 
emek harcayan, süreçleri çok iyi bi-
len ve takip eden Uluslararası Ticaret 
Bölümü Başkanımız Prof.Dr. Hakan 
Tunahan hocamıza, yine zor zamanda 
akreditasyon koordinatörlüğü gibi yo-
ğun bir görevi üstlenen Doç.Dr. Emrah 
Özsoy hocamıza ve Akreditasyon sek-
reterliği görevini ciddi bir fedakarlıkla 
yerine getiren Dr. Öğretim Üyesi Mus-
tafa Amarat hocamıza ayrıca teşekkür 
ederim.

Sürekli iyileştirme yolculuğumuz
Sürekli iyileştirme arayışında olan AA-
CSB, akreditasyon standartlarında da 
güncellemeler yapmaktadır. Güncel-
lemeler, akran değerlendirme ekiple-
ri, akreditasyon komiteleri, dekanlar, 
ve AACSB ile ilgili tüm paydaşlardan 
alınan geri bildirimlere dayanmakta-
dır. Diğer yandan akredite edilen fa-
külteler sürekli olarak izlenmektedir. 
Akreditasyon kararı verilirken okulun 

standartlara uyumu yanında eğitim 
öğretim, araştırma, topluma katkı, öğ-
retim uluslararasılaşma gibi süreçler-
de de sürekli iyileşme felsefesine sa-
hip olup olmadığı irdelenmektedir.

Akredite olan Fakültemiz beş yıllık bir 
“sürekli iyileştirme” döngüsüne gir-
miştir. Yaklaşık beş yıl sonra Okulumuz 
stratejik planımızda yer alan 4 eğitim 
öğretim, araştırma, toplumsal etki ve 
uluslararasılaşma alanlarında iyileştir-
me planlarının yerine getirilip getiril-
mediği ve standartlara uyum gösteri-
lip gösterilmediği konularında yine bir 
akran ziyareti ile incelemeye tabi tutu-
lacaktır. Bu ziyaretin amacı AACSB ta-
rafından akredite edilmiş fakültemizin 
kalite seviyesini sürekli olarak iyileş-
tirmesini ve korumasını sağlamaktır. 
Fakültemiz bu aşama için alt yapısını 
oluşturmuştur. 

Bir Türk okulunun bu global akredi-
tasyon başarısının diğer fakülteler 
için ilham kaynağı olmasını ve böylece 
yükseköğretim kurumlarımızın  dünya 
akademi camiasındaki yerlerini sağ-
lamlaştırmalarını  temenni ediyoruz. 
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“Kadın erkek değil ekip olmak önemli”: Havacılık ve savunma sanayi 
sektöründe yükselen kadın girişimci Filiz AKKAŞ ile samimi bir sohbet

Yurt dışında Lockheed Martin ve 
Skorsky firmalarının üretim lisan-
sına sahipsiniz. 2018 yılında Av-
rupa Nükleer Araştırma Merkezi 
olan CERN’e üretim yapmaya baş-
ladınız. Aynı zamanda Nato’nun 
resmi tedarikçisisiniz. Samimi-
yetle değerlendirdiğinizde ulus-
lararasılaşma hikayeniz de hangi 
faktörler etkili oldu? Networku-
nuz mu, referanslarınız mı yoksa 
Türkiye’deki üretimden gelen gü-
cünüz mü?

Önceliklerimiz, şirketimin üretimde 
kaliteyi esas alarak sürdürülebilir 
olması, istihdama katkıda bulun-
ması ve marka olmasıydı. Yine bir-
çok müşterimizin ilk kadın tedarik-
çisiyiz; bunu başarmak beni mutlu 
ediyor. Ayrıca hassas toleranslarla 
çalışılan, zor kesitlerde üretim yap-
mak durumunda kalınan ve zorlu 
kalite kriterlerinin karşılanmasının 
gerekli olduğu havacılık ve savunma 
sektöründe cesaretle yer almaktan 
mutluyum. Şunu söylemeliyim ki 
tüm bu saydığınız firmalara teda-
rikçi olmak için önce hayalini kur-
dum, istedim ve daha sonra üretim 
gücümüze ve ekibime inandım.

Faaliyette bulunduğunuz savun-
ma sanayi hassas üretim ve yük-
sek gizlilik gerektiren bir sektör. 
Devasa bir işletme olmamanıza 
rağmen bu kriterleri nasıl karşılı-
yorsunuz?

Savunma sanayi ve havacılık sek-
törünün isteklerine göre kalite sis-
temimizi geliştirdik ve uluslararası 
üretilebilirlik sertifikamızı 2015 yı-
lında aldık. Bu kalite belgesi ile giz-
lilik anlaşmaları imzalayarak süreci 
başlatıyoruz. Tüm altyapımızı bu 
taleplere cevap verecek hale getir-
dik. İnsan ve makine kaynağımızı 
gerek eğitimlerle gerekse gelişen 
teknoloji ile geliştiriyoruz.

Özel sektörde aynı firmada tam 16 
yıl çalıştıktan sonra kendi işinizin 
patronu olmaya karar vermişsiniz. 
Bugünün kariyer dinamiklerini 
düşündüğünüzde, bu kadar uzun 
süre bir işletmede bağımlı çalışma 
fikrini nasıl açıklıyorsunuz? 

16 yıl bir yerde çalışmanın adına 
ben aidiyet diyorum. Aslında giri-
şimcilik ruhum hep vardı ama bunu 
gerekli zaman ve şartlar sağlandı-
ğında ortaya çıkardım sanırım. Bu-
nun adı da tecrübe.

Erkek domine bir sektörde kadın 
bir girişimci olmanın muhakkak 
birçok zorluğu vardır. Kadınların 
nadir olduğu bu alanlarda ülke-
mizle yurtdışında çalıştığınız ül-
keler arasında tepkilerde farklı-
lıklar oluyor mu? Sizin açınızdan 
ülkemizde kadın girişimcilere yö-
nelik tabuların batı ülkelerine kı-
yasla hala yüksek olduğunu söy-
lemek mümkün mü?

Dünyada ve ülkemizde büyük bir 
sorun olan toplumsal cinsiyet eşit-
sizliği ve kadının iş yaşamına katı-



Sayı #8 —  2023 s/51
—

lımı üstünde durulması gereken bir 
konu. Ülkemizdeki kadın girişim-
ciliği oranı hala çok düşük, imalat 
sanayinde ise bu oran çok daha 
az. Çalıştığım sektör zor ve sabır 
isteyen en önemlisi erkek egemen 
bir sektör. Çözüm ortağı olduğum 
müşterilerimiz ilk başlarda bu sek-
törün zorluğundan bahsetti ama 
ben yılmadan kadının da bir erkek 
kadar başarılı olabileceğini bu ko-
nuda eşit olduğumuzu her defa-
sında söyledim ve kanıtladım. Ka-
dın erkek kavramının dışında ekip 
olabilmek ayrı bir konu. Ben kendi 
adıma ekip olmadan başarılı olmaz 
diyenlerdenim

2011 yılında ülkemizin metal üre-
timi ve işlenmesindeki gördüğü-
nüz eksikliklerden dolayı kendi şir-
ketinizi kurmaya karar verdikten 
sonra bu alanda ne gibi değişiklik-
ler yaşandı? Bu 12 yıllık süreçte ül-
kemiz açısından metal sektöründe 
kayda değer ilerlemelerin olduğu-
nu düşünüyor musunuz?

Metal işleme ve talaşlı imalat adı 
altında işlerimize günün koşulları-
na ve katma değerli ürün üretmeye 
uygun hale getirdik. Savunma ve 
Havacılık sektörü son 10 yılda ivme 
kazanan bir sektör haline geldi. 
Para piyasalarındaki durum, Covid 
gibi engellere rağmen Türk sanayisi 
her zaman her durumda hız kes-
meden üretimine devam etti. Son 
12 yılda sektöre olan yoğun ilgi de 
tüm hızıyla devam ediyor.

Firmanızın, kuruluşundan üç yıl 
sonra artık dünyanın önemli hava-
yolu markalarından olan Türk Hava 
Yolları ile çalışmaya başlaması si-
zin için sürpriz bir gelişme miydi 

yoksa hep bu derecede büyük bir 
işletme olmayı hedefleyerek mi 
böyle bir girişimde bulundunuz?

2016 yılında alüminyum profil üre-
ticisi olan müşterimizin vasıtasıyla 
havacılık parçaları ile tanıştım. Bu 
parçalar uçak içi Galley dedikleri 
ekipmanlarına ait alüminyum par-
çalar idi. Görsel olarak göz önünde 
olan bu parçalar bir kadının eliyle ve 
gözüyle bakıp işleyebileceği hassas 
parçalardı. Ben her sektörle tanışıp 
onların kaliteli talepleri ile kendime 
ve firmama tecrübe kazanmayı çok 
seviyorum.

Bunun için benim bir farkındalık 
yaratmam gerekiyordu. Uluslara-
rası üretebilirlik sertifikası olan EN 
9100 sertifikasını almaya karar 
verdim. Yeni ve yüksek teknolojide 
üretim isteyen bu sektör kültürünü 
ekibime ve proseslerimize aktardık.

Mapsis Metal en başında sade-
ce üretim yapan bir firma olsa da 
günümüzde kendi ürünlerini pi-
yasaya süren bir marka yaratmış 
durumda. Bu sektöre girdiğinizde 
şirketin geleceğinin bu yönde şe-
killeneceğini planlamış mıydınız 
yoksa önünüzdeki imkanları de-
ğerlendirerek mi kendinize bir yol 
belirlediniz? Sizin gibi girişimcilik 
hayalleri kuran gençlere en başın-
dan her şeyi planlayıp bu planın 
dışına çıkmamalarını mı yoksa risk 
alarak önlerine gelen fırsatları de-
ğerlendirmelerini mi önerirsiniz?

Ne yapabileceğinizi bilmek kadar 
yapamayacaklarınızın da farkında 
olmak önemli. Hayal kurmak çok 
güzel fakat kendimizi tanıyıp sı-
nırlarımızı bilmeliyiz. Yapacağımız 

iş ile kişisel hedeflnrim örtüşmesi 
önemli. Bilerek atılan küçük adımlar 
ile başarıya ulaşabilirsiniz. Başarılı 
olduğum kadar başarısızlıklarım da 
oldu; ama çıkarttığım dersler saye-
sinde daha güçlü ayağa kalktım.

Girişimcilik hayalleri kuranlar he-
def belirlemeliler, detaylı bir pi-
yasa araştırması ile fizibilite ça-
lışması yapmalılar. Vazgeçip pes 
etmesinler. İletişim yeteneklerini 
ve networklerini geliştirsinler. Ba-
şarısız olabilirler, küçük başarısız-
lıklardan ders alsınlar, risk alsınlar. 
En büyük risk hiç risk almamaktır

TOBB’da AB’ye Uyum Komisyo-
nu’nda da görev yapıyorsunuz. 
AB’nin Yeşil Mutabakat girişimi-
nin Türkiye’nin metal, demir, çelik 
sektörünü nasıl etkileyeceğini dü-
şünüyorsunuz?

Avrupa Birliği, sadece bir iklim politi-
kası olarak değil aynı zamanda eko-
nomik bir dönüşüm programı olarak 
kurguladığı Avrupa Yeşil Mutabaka-
tını 11 Aralık 2019 tarihinde açıkla-
dı. Takip eden süreçte uluslararası 
ticaretin önde gelen aktörlerinin de 
benzer hedefler belirlemeye başla-
dığını görüyoruz. En önemli ticaret 
ve yatırım ortağımız olan AB’deki 
gelişmeleri takip etmek ülkemiz açı-
sından büyük önem arz ediyor.

AB Yeşil Mutabakatı ile ilerleyen 
dönemde tüm politikalarını yeşil 
dönüşüm temelinde şekillendirir-
ken, ticaretinin yarısına yakınını 
AB ile gerçekleştiren ülkemizin, ti-
caret ve sanayi başta olmak üzere 
ilgili tüm alanlardaki politikalarına 
AB’nin atacağı adımları yakından 
takip ederek yön vermesi hem AB 
ile bütünleşmemizin sürdürülmesi 
ve derinleştirilmesi için bir gerekli-
lik, hem de uluslararası rekabetçi-
liğimizin korunması için bir ihtiyaç 
olarak öne çıkıyor.
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Özel Sektör, Kamu ve 
Akademiyi Entegre Ediyor

ULUSLARARASI TİCARET AĞI DERNEĞİ

Kurucuları ve yöneticileri arasında 
SAÜ Uluslararası Ticaret ve Finans-
man Bölümü akademisyen, öğrenci 
ve mezunlarının da bulunduğu ve 
iş hayatı ile akademi ekosistemini 
birbiri ile entegre ederek uluslara-
rası ticaret alanında fark oluşturma 
amaçlı faaliyet gösteren Uluslara-
rası Ticaret Ağı Derneği (UTRADER) 
varlık nedenini;  üniversiteler, iş 
dünyası, kamu kuruluşları ve sivil 
toplum örgütleri ile iş birlikleri ya-
parak üyelerine ve Türkiye’nin eko-
nomisine katkıda bulunmak olarak 
ifade ediyor. 

2014 yılında temelleri atılan Ut-
rader, 2019 yılında bugünkü ku-
rumsal yapısına dönüşmüş. Hem 
küresel hem de ülke düzeyinde 
uluslararası ticareti geliştirme-
yi amaçlayan Dernek, bu amaçlar 
doğrultusunda birçok etkinlik, proje 
ve program yapıyor. Utrader,  çalış-
malarını sürdürürken Etik Değerle-
ri Üstün Tutma, Bilimsel Yönetim, 
Yaşam Boyu Öğrenme ve Şeffaflık 
ve Hesap Verilebilirlik olmak üzere 
dört temel değeri benimsiyor. 

6 Kasım 2019 yılında kurulan der-
neğin ilk yönetim kurulu başkanı 
Yaşar Cesur olurken, 2. Genel ku-
rulda ise yönetim kurulu başkan-
lığına Tuğba Kaymakcı, başkan 

yardımcılığına ise Safiye Şahin ge-
tirildi. Dernek 3. Genel Kurulu’nu bu 
yıl gerçekleştirecek.

Çalışma Kurulları, derneğin amaç-
larına ulaşması noktasında plan-
lamayı yapan ve aksiyonu alan 
takımlardan oluşuyor Bunlar; Aka-
demi ile İlişkiler Takımı, İş Geliştir-
me ve Kurumsal İş Birliği Takımı, 
Kurumsal İletişim Takımı ve son 
olarak Kaynak Sağlama ve Etkinlik 
Takımı olarak organize olmuş. Ut-
rader’in danışma kurulunda ise dış 
ticaretin alanının duayen isimleri 
yer alıyor. 

Utrader kaynaklarının birçoğunu 
öğrencilere karşılıksız burslar için 
kullanıyor. Etkinlik, eğitim, öğren-
ci koçluğu, staj imkânı ve istihdam 
desteği gibi diğer sahalarda da 
üyeleri ve öğrencileri ile birebir ça-
lışıyor. Uluslararası ticaretin farklı 
alanlarından, farklı bakış açılarıyla 
bir araya getirdiği akademisyen ve 
profesyonelleri aynı çatı altında bir-
leştirerek bir sinerji oluştururken, 
uluslararası ticareti ilgilendiren tüm 
alanlarda dernek üye ve takipçileri-
ne eğitimler sunuyor. Hem üye hem 
de öğrenci mentörlüğü programla-
rıyla iş dünyasında kariyer gelişi-
mini destekleyen Utrader, gençlere 
kariyerlerinin ilk basamağında doğ-

ru tecrübeleri edinebilmeleri için bir 
sivil toplum kuruluşunda yer alma 
ve gelişim programları ile yetkinlik-
lerini arttırma imkânı sunuyor. Der-
nek sürdürülebilir uluslararası tica-
reti desteklemek amacıyla birçok iş 
birlikleri geliştirirken; sadece Türki-
ye içinde değil uluslararası arenada 
da faaliyetlerini genişletiyor.

Utrader, 2019 yılından bu yana 
sürdürdüğü çalışmalar ile sosyal 
mecralarda da oldukça aktif olarak 
yer alıyor Dernek sosyal medya-
dan yapmış olduğu günlük payla-
şımlarla takipçilerini zinde tutmayı 
başarabiliyor. Bu bağlamda her gün 
paylaşılan farklı içerikteki içgörüler, 
kullanışlı ve ilginç bilgiler derneğin 
kuruluşundan beri sürekliliğini kay-
betmeden devam ediyor. 2023’ün 
Mart ayındaki LinkedIn etkileşim 
istatistiklerine göre TİM ve Tica-
ret Bakanlığı’ndan sonra alanda en 
çok etkileşim alan kuruluş olması 
dernek bu çabalarının karşılık bul-
duğunu gösteriyor. Ürünlerinin ve 
hizmetlerinin nitelikli ve özgün ol-
masına azami özen gösteren der-
nek, paylaşımları ile de organik ola-
rak büyümeyi hedefliyor.

Utrader’ın sunduğu birçok ürün ve 
hizmet bulunuyor. Dernek 2019 
yılında burs programıyla başlayan 
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hizmetlerine kısa sürede, Utrade-
rişim, Utrader E-bülten, Genç STK, 
koçluk, UtraderPodcast, Utrader-
Bilgi, UtraderGörüş, UtraderKitap, 
UtraderVaka, UtraderQuizbot, Ut-
raderAtölye, Ticaret Ligi ve Akade-
mi Ödülleri’ni eklemiş.

Dernek UtraderİŞİM programı ile 
güncel iş ilanlarını internet sayfa-
sında herkese açık ve aracısız şe-
kilde paylaşarak gençlere istihdam 
desteği sağlıyor. Her Çarşamba 
saat sabah 10.00’da telegram ka-
nalından gerçekleştirilen Quiz bot 
yarışmaları ticaret alanındaki bir-
çok kişinin dikkatini çekiyor. Pod-
cast programı, kendi üyelerinin, 
alanının duayenleri ile yaptıkları 
söyleşilerden oluşuyor. Her iki haf-
tada bir yayınlanan e-bülten ise; 
içerisinde önemli günleri, ekonomik 
olayları, en çok beğeni alan sosyal 
medya paylaşımlarını, ticaret ile 
alakalı makaleleri, kitap tavsiyele-
rini ve güncel haberleri barındırıyor. 
Utrader, 2022 yılında birincisi dü-
zenlenen Akademi Ödülleri prog-
ramını başlatarak 75 üniversite ve 
yedi kurumdan 201 akademisyenin 
katılım sağladığı ve Türkiye’de ilk 
kez gerçekleştirilen bir organizas-
yona da ev sahipliği yaptı. Bu proje 
ile en iyi doktora tezi, en iyi makale 

ve en iyi yüksek lisans tezi başlık-
ları adı altında kazananlar belirlendi 
ve ödüllendirildi. Programın 2023 
başvuruları da şimdiden başladı.

Derneğin bir ürünü de; Uluslararası 
ticaret ve ilişkili alanlarda, uzman-
ların ve akademisyenlerin hazırla-
dığı güncel ve farklı bakış açıları ile 
görüşlerini paylaştığı bir içerik olan 
UtraderGÖRÜŞ. Utrader 2021 yı-
lında Ticaret Ligi adı altında ile yine 
Türkiye’de ilk kez çok platformlu ve 
çevrimiçi olarak canlı yayınlanan bir 
dış ticaret yarışmasını başlattı. Der-
nek bu proje ile uluslararası ticare-
tin eğlenerek de öğretilebileceğini 
gösterdi ve 14 haftada 5.000’den 
fazla katılımcısı ile bir rekor kırdı. 

Dernek Genç STK programı ile, bir-
çok üniversite öğrencisinin okurken 
iş hayatı ve STK tecrübesini birlikte 
deneyimleyebilecekleri bir gelişim 
programı başlattı. Çalışma grup-
larının, takımların, workshopların, 
etkinlik ve iş insanlarından konuk-
ların ağırlandığı program içerisinde; 
öğrencilere iş dünyasına önceden 
hazırlanmasını sağlayacak birçok 
yetkinlik kazandırılıyor ve dene-
yimlemeleri sağlanıyor. 

Utrader kurumsallıktan çok aile 

olma kavramını benimsemiş ve 
bunu içselleştirmiş bir dernek ola-
rak görülüyor. Sürekli dinamik kal-
maya özen gösteren bu derneği 
gelecekte daha farklı alanlarda da 
göreceksiniz. Çünkü yeni program-
lar, etkinlikler, çalışmalar ve proje-
ler ile faydasını arttırmaya yönele-
rek geleceğe doğru emin adımlarla 
yol alıyorlar.

Küçük birkaç ipucu olarak; Utrader 
Akademi ile özgün eğitimler sağla-
mak için çalışmalar sürüyor. Ayrıca 
Erasmus+ KA210-ADU projeleri ile 
yurt dışı iş birliklerinde yer almayı 
amaçlıyor. Tarih penceresinden dış 
ticaretin nasıl göründüğünü gös-
teren bir web bölümü oluşturuyor. 
Hem İngilizce hem de Fransızca 
bölümleri ile web sitesini uluslara-
rası düzeye taşımak istiyor. Ticaret 
Ligi yarışmasını tamamen İngilizce 
ve uluslararası düzeyde yapacak 
şekilde çalışmalarına devam ediyor

Derneğin çalışmalarından ve 
projelerinden haberdar olmak için 
sosyal medya hesaplarını 
takip edebilirsiniz. 

www.utrader.org
@utraderorg
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Uluslararası Yaptırımlar ve Etkileri Üzerine 
Abdurrahman ÖZBEK ile Ufuk Açıcı Bir Röportaj
Konu röportaj Abdurrahman Özbek’in kişisel görüşlerden ibaret olup, 
mevcut iş ve pozisyonu ile ilgili bir söylem içermemektedir.

Alanınızla ilgili uluslararası yap-
tırım mevzuatının kapsamı nedir? 
Yaptırımlar nasıl gerçekleşir ve 
uygulanır? Ve uluslararası yaptı-
rımlarda uyum nedir?

Uluslararası yaptırımlar, devlet 
veya devlet gruplarının hedefleri-
ne karşı uyguladığı soft power ola-
rak da adlandırabileceğimiz bir dış 
politika aracıdır. Hedef alınan ülke, 
bölge, sektör, kurum ve kişilerin ço-
ğunlukla ticari ve finansal alanlarda 
izolasyona varabilecek kısıtlama-
lara tabi tutulması şeklinde uygu-
lamalara yaptırım denilmektedir. 
Ticari ve finansal alanın dışında 
bireylere uygulanan seyahat/ vize 
kısıtlamaları, bir dizi hak mahrumi-
yetleri de yaptırım olarak değerlen-
dirilmekle birlikle etki alanı açısın-
dan sınırlı uygulamalardır.

Uluslararası yaptırımlara ticari ve 
finansal süreçlerde uygun davra-
nılması için gerçekleştirilen faali-
yetleri yaptırımlara uyum olarak 
değerlendirmekteyiz.

Yaptırımlar, tarihte kadim Yunan’a 
kadar uzanan bir araçtır. Örneğin, 
bazı devletler belirledikleri tüccar-
ları cezalandırmak amacıyla pazar 
yerlerine kabul etmiyor veya onlara 
daha yüksek vergiler ve sınırlamalar 
uygulayabiliyorlardı. Ancak, günü-
müzde uluslararası yaptırımlar için 
ABD’de gerçekleşen 11 Eylül 2001 
terör olayları akabindeki gelişmele-
ri bir kırılma noktası olarak nitelen-
diren görüşler mevcuttur. 11 Eylül 
saldırılarından önce, özellikle ABD, 
İngiltere, AB ülkeleri gibi Batı Bloğu 
olarak nitelendireceğimiz devletler 
tarafından yaptırımlar çoğunluk-
la bir cezalandırma unsuru olarak 
kullanılırken; bu saldırılar sonrası 
önleyici güvenlik tedbirleri çerçeve-
sinde yaptırımlar ile caydırıcılık ve 
önleyicilik hedeflenmiştir. Diğer bir 
ifade ile artık günümüz dünyasında 
yaptırım uygulayan devletin temel 
hedefi cezalandırmaktan çok dav-
ranışları değiştirmek olup, uyum da 
bu noktada giderek önemli bir hale 
gelmiştir.

Güncel bir kaç örnek verecek olur-
sak, günümüzde en geniş ve kap-
samlı yaptırımlardan biri İran’a karşı 
uygulanan BM, ABD ve AB yaptı-
rımlardır. Bu yaptırımlarla ortak 
paydada öncelikli hedeflerin başın-
da İran’ın nükleer silaha erişimini 
engellemektir. Ülke ve ülke grupları 
yaptırımlar için İran’ın nükleer sila-
ha erişmesini beklemeden önleyici 
bir tedbir olarak bu yaptırımların bir 
çoğunu hayata geçirmiştir.

Bir diğer örnek de geçtiğimiz yıl 
Rusya’nın Ukrayna’ya müdahalesi 
sonrasında, ABD Başkanının önün-
de kendi ifadesi ile iki seçenek var-
dı: ya Rusya’ya savaş ilan edecekti 
– ki bu çok daha yıkıcı sonuçlar do-
ğurması muhtemel olan seçenek- 
veyahut Rusya’ya ciddi yaptırımlar 
uygulamaya başlayacaktı.
 
Bu açıdan bakıldığında yaptırımla-
rın birçok yıkıcı askeri müdahaleyi 
ve savaşı önlediği de söylenebilir.

Peki sizce özellikle Batı bloğunun 
koyduğu yaptırımlara /ambargo-
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lara tabi olan ülkeler bunların et-
kilerini engelleyebilecek yollara 
sahipler mi?

Şöyle diyelim, örneğin İran yaptı-
rımlarının muhatabı veya diğer bir 
ifade ile bu yaptırım kurallarına uy-
ması için öncelikli muhatap alınan 
İranlılar değil. Bütün yaptırım me-
tinlerinde İran dışında olup da; İran 
ilintili bir faaliyet yapmak isteyen 
kişiler öncelikle muhatap alınmak-
tadır.

Ayrıca yaptırım uygulanan ülke-
ler için bu yaptırımlara hem karşı 
koymak hem de sağlıklı bir ekono-
miyi ayakta tutabilmek orta /uzun 
vadede çok da mümkün değil. Bu-
günki uluslararası ticari ve finansal 
sistem içerisinde, “Ben yaptırım 
kurallarını dinlemiyorum bu kural-
ları umursamıyorum” demek açık-
çası çok da gerçekçi değil. Belki ta-
biri caiz ise romantik veya popilist 
söylemlerin ötesine geçemeyen 
ifadeler bunlar.

Daha netleştirmek adına belki bir 
parça yaptırımın teorisini ve pratik 
uygulamalarını anlatmakta fayda 
var. Örnek olarak yaptırımları dış 
poltiika aracı olarak en kapsamlı ve 
kurumları ile uygulayan ülke Ame-
rika Birleşik Devletleri’nden bah-
setmek faydalı olacaktır. Çoğu za-
man en sert ve kapsayıcı yaptırım/
ambargo kararları genelde Ameri-
ka’dan geliyor ve bunları kurumları 
ile uygulamaya koyacak hukuki ve 
idari sistemleri kendi içinde mevcut.

ABD’nin iki temel yaklaşımı var: ilki 
“birincil yaptırım” dediğimiz sadece 
ABD ‘li kişileri ve/veya ABD ilintili iş-
leri kapsama alan yaptırımlar. ABD 
‘li bir kişiyseniz – ki bunun tanımı 
da oldukça çeşitli ABD dışında ku-
rulu olup da ABD ‘li kişilerin sahip-
liği veya kontrolündeki firmalar dahi 
ABD’li kişi kapsamında kabul edildi-
ği yaptırım programları mevcuttur. 
- veya ABD ilintili bir iş süreciniz – 
USD kullanmanın da bu kapsamda 
olduğunu unutmamalı - varsa mu-
hakak suretle bu yaptırım kuralları 
sizler için bağlayıcı olmaktadır.

Bir de ikincil yaptırımları var. Belki 
bunları sınır ötesi yaptırımlar olarak 
da adlandırabiliriz. ABD’li değilsi-
niz, işinizin hiçbir aşamasında ABD 
ilintili bir yer yok fakat oldu da iş 
yapacağınız muhatabınız ABD’nin 
ikincil yaptırımları kapsamında bir 
yaptırım listesinde... İşte bu aşa-
mada ABD’nin yaptırımları ikincil 
yaptırım kurallarını ihalal eden kişi 
ve kurumlar için de çok ciddi müey-
yideler barındırmaktadır. Varın bu 
yaptırımların kapsayıcılığını ve etki-
lerini siz düşünün...

Bütün bu teorik ve detaylı tanım-
ları uzun uzun anlatmaktan ziyade; 
yaptırımların hayatımızı nasıl etki-
leyebileceğini merak edenler için 
bir örnek vermek gerekirse... Her 
yetişkin bireyin en azından temel 
bir ihtiyacı olarak en az bir bankada 
bir vadesiz mevduat hesabı bulun-
maktadır. Bu hesabı açarken im-
zaladığınız hizmet sözleşmenizde 
bankanıza verdiğiniz uluslararası 
yaptırımlarla ilgili taahhütlere bir 
göz atmanız faydalı olacaktır...

Peki, şu soru gelebilir aklınıza: yap-
tırıma tabi olan ülkeler nasıl hayat-
ta kalıyor? Birincisi yaptırım uygu-
lamak, tabiri caiz ise konu ülkenin 
fişini çekmek anlamına gelmiyor. 
Bir ülkenin yaptırımlara konu ol-
ması, o ülke ile kati surette hiçbir 
iş yapılamaz anlamını beraberinde 
getirmiyor. Bugün İran, Kuzey Kore, 
Venezuela, Küba gibi kapsamlı yap-
tırımlara tabi ülkelerle dahi özel-
likle gıda, ilaç, hijyen ürünleri, me-
dikal alanlarında ticari ve finansal 
faaliyetlerin yapılabilineceğine dair 
bir çok istisna ve lisans mevcuttur. 
Elbette yaptırımlara konu olmuş bir 
ülke ile iş yapmanın getirdiği riskin 
uyum açısından ciddi olarak yöne-
tilme sorumluluğu bu istisnalarla 
birlike devam etmektedir.

Şurası bir geçrek ki, ambargo veya 
yaptırım konu ülkenin ekonomisi-
ne ciddi ve çoğu zaman da telafisi 
çok güç zararlar verir. Bir de dikkat 
çekmek istediğim bir ortak pay-
da olarak yaptırımlara konu ülke-
ler ekseriyetle kapalı ekonomilere 

sahip olmaktadırlar. Bu izolasyon 
beraberinde kendi ekonomik iç 
ekosistemini oluşturmakla birlikte; 
üretim alanlarında kalite ve kapa-
site sorunları, işsizlik, katı kambiyo 
rejimleri, döviz kurlarında ani dal-
galanmalar da bu ekosistemlerde 
en çok karşılaşılan komplikasyon-
lar adeta... Son olarak yaptırımlara 
konu ülkelerle ilgili ticari ve finansal 
sistemde usulsüzlükler de oldukça 
sık görülmeye başlanır. Bu da yap-
tırımların özellikle ülke ekonomisi 
için bir diğer yıkıcı ektisi olarak de-
ğerlendirilebilinir.

Bir şey daha eklemek istiyorum. 
Mesela Rusya gibi devletlerde mi 
buna karşı koyamıyor, örneğin 
İran’la ticaret yapacağım dediği 
zaman sorgusuz sualsiz uymak 
zorunda mı?

Yaptırım kurallarının cezai müeyyi-
deleri ( para cezaları, yaptırım liste-
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lerine alınma, hatta bazen gerçek 
kişiler için hapis cezaları) devletler 
için değil... Gerçek veya tüzel kişiler 
için. Son dönemde İran yaptırımla-
rı çerçevesinde yaptırım listelerine 
alınan Rus kişiler (gerçek veya tü-
zel) olduğu gibi; Rusya yaptırımları 
çerçevesinde yaptırım listelerine 
alınan İran’lı kişiler (gerçek veya tü-
zel) mevcut... Netice itibariyle uyum 
ticari veya finansal alanda faaliyet 
gösterenler için bir risk tercihidir. 
Kapsamı ve müeyyidelerini yapılan 
işlerin bütün tarafları ile birlikte de-
ğerlendirmekte fayda var... Hiçbir 
ülkeki gerçek veya tüzel kişiye eli-
mizdeki yaptırım mevzuatında top-
tan bir istisna veya kapsam alanına 
çıkartma mevcut değil.

İşin bir de finansal tarafını ıskala-
mamakta fayda var. Bugün tica-
rette esas alınan dövizlerin hepsi 
- başta USD olmak üzere- yaptırım 
otoritesi ülkelere ait. Ayrıca finan-
sal dünyada muhabir bankacılık ka-
nallarının beher ülkedeki bankalara 
getirdiği çok ciddi sorumluluklar 
bulunmakta...

O zaman şunu söylemek uygun 
olur mu, Dolar gücünü kaybetme-
diği sürece ambargolardan kaç-
mak mümkün değil.

Doların etkisi sadece finansal değil, 
aynı zamanda politik ve sosyal bir 
boyutu da var. Ekonomi ve finans 
alanlarının ilgi alanı bir konu tabi ki 
doların gücünü koruması veya kay-
betmesi. Lakin bugünün dünyasın-
da hala daha Dolar referans para 
birimidir. Dolara – hatta finansal 
sisteme – alternatif olma iddiası 
dönem dönem dillendirilen sanal 
paralar dahi USD olarak fiyatlan-
dırılmaktadır. Bugün dünya üze-
rinden USD kullanmadan ülkelerin 
para cinslerini dahi birbirine oran-
lamak mümkün değil...

USD özelinde bu kapsayıcılığın dı-
şında; yaptırımlar bir dış politika 
aracı olarak tarih boyunca hep bir 
şekilde yaptırım/ambargo var ol-
muş. Ülkeler ve ülkelerin çıkarları 
var oldukça bir şekilde ticari ve fi-

nansal alanda yaptırımlardan bah-
setmeye devam edeceğiz.

Benim burada dikkat çekmek iste-
diğim bir diğer açılım; yaptırım bir 
dış politika aracı olmasının yanında 
artık bir de “değer” motivasyonuna 
da sahip. Son 5 yılda ciddi sayıda 
insan hakları ihlalleri, çocuk işçi ça-
lıştırılması, basın/ifade özgürlüğü, 
yolsuzluk gibi motivasyonlarla ilan 
edilmiş bir çok yaptırım programı 
bulunmaktadır. Yaptırımların önü-
müzdeki dönemde bu alanlarda ül-
keler üstü olarak daha da kapsayıcı 
ve daha da uygulanabilir olması yö-
nünde bir ön görüye sahibim...

Uluslararası yaptırımların Türkiye 
için önemi ve riskleri nelerdir? Tür-
kiye’ye konumundan dolayı coğrafi 
yaptırımlar uygulanıyor mu? Türki-
ye için ambargo riskleri nelerdir?

Buradaki soruların hepsi birer dok-
tora tezi konusu?

Türkiye açısından kendi yasal dü-
zenlemeleri, taraf oldığu uluslarara-
sı sözleşmeler ve Birleşmiş Milletler 
yaptırımlarının doğrudan bağlayı-
cılığı bulunmakta. Öte yandan Tür-
kiye’nin hem dünya ticaretine ve 
finansal sistemine tam entegre ol-
ması; hem de yakın coğrafyası için 
erişilebilir olması – ki kapsayıcı yap-
tırımlara konu birden fazla komşusu 
bulunmaktadır- uluslarası yaptırım-
lar açısıdan ülkemizi etkiye açık hale 
getirmektedir.

Özetle bahsetmek gerekirse; özel-
likle Türkiye’nin komşu ülkeler ta-
rafından yaptırımlardan bir çıkış 
yolu olarak görülmesi ülkemizde 
faaliyet gösteren hem reel hem fi-
nans sektörü için durumu daha da 
riskli hale getirmektedir. Elbette 
yaptırım kurallarına uygun olarak, 
bu riski yaptırımlara uyum alanın-
da yöneterek faaliyet gösterenle-
rin olması oldukça önemlidir. Fakat 
bakış açısı olarak “Ben zaten Türki-
ye’de bir firmayım, ABD/AB yaptı-
rımları beni neden etkilesin?” veya 
daha vahimi “Yaptırım kurallarına 
uymadığımı kim nerden bilecek!” 
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tarzı yaklaşımlar ticari ve finansal 
alanlarda faaliyet gösterenler için 
ciddi ve telafisi çok zor zararlar do-
ğurabilmektedir.

Yerel regülasyona uymanın gerçek 
veya tüzel kişileri yaptırım mü-
eyyidelerinden korumadığının da 
unutulmaması gerekir. Yaptırımla-
ra uyum; ticari ve finansal alandaki 
diğer bir çok risk gibi işlemi gerçek-
leştiren gerçek veya tüzel kişilerin 
omuzlarında kapmaya devam et-
mektedir.

Bir örnekle ifade etmek gerekir-
se; X makinesinin Y ülkesine satışı 
AB tarafından yasaklanmış olsun. 
Bu yaptırım kararının arkasından 
dolanmak sureti ile; X makinesini 
AB’den önce Türkiye’ye ithal edip 
akabinde bunu Y ülkesine re-export 
etmek yaptırımlar açısından çözüm 
olmadığı gibi taraflar için çok ciddi 
ve belkide telafisi mümkün olma-
yan sonuçlar doğurabilir...

Riskin ortaya konması adına bir 
uyarı mahiyetinde şunu da paylaş-
makta fayda görüyorum. Bugüne 
kadar özellikle ABD kurumlarınca 
yaptırımlarla ilgili bir çok ihlal tespi-
ti ihbarlar ile gerçekleşmektedir. Bir 
çok ihbar zamanında ihalale şahit / 
taraf olmuş kişilerce yapılmakta-
dır. Az evvel söylediğim üzere “kim 
bilecek, kim görecek” yaptırımlar 
hususunda çok geçerli bahaneler 
maalesef değiller. Hatta dönem 
dönem kendi içlerinde ihlali tespit 
eden firmalar da kendilerini gönüllü 
olarak ihbar edebilmektedirler. Gö-
nüllü kendini ihbar durumunda bir 
çok zaman firmaların karşılaştık-
ları müeyyide diğer cezai işlemlere 
nazaran daha düşük tutulduğunu 
görmekteyiz.

Uluslararası yaptırımlar uyum 
alanına yönelmek isteyen, ulusla-
rarası ticaret alanlarında çalışan 
iş insanlarına ya da öğrencilere 
neler önerirsiniz? Bu alanda uz-
manlaşmak isteyenlere yönelik 
uluslararası yeterlilikleri gösteren 
sertifikalar nelerdir?

Uluslararası alanda faaliyet gös-
teren firmalarımızın hissedar ve 
çalışanlarında öncelikle bu alanda 
farkındalıkları arttırmak ve sürekli 
güncel tutmanın bir gereklilik oldu-
ğuna inanıyorum. Özellikle hisse-
darların sahibi oldukları şirketlerin 
yaptırım risk durumlarından ön-
celikli etkilenecek; hatta sorumlu-
luk sahibi olacak kişiler olduklarını 
unutmamalı. İlgili kurumların risk 
durumuna göre belki bir uyum bi-
rimi oluşturmak veya legal birimin 
içerisinde bu alanda temerküz kişi-
ler istihdam etmek oldukça önemli. 
Dönem dönem bu alanda dışarı-
dan danışmanlık almak da önemli... 
Bunları tavsiye edebilirim.

Bir de yaptırımla ilgili konularda 
eğer bir iş sürecimiz varsa ve yap-
tırıma tabi bir ülkeyle ilgiliyse ta-
raf olan bütün iç ve dış paydaşlara 
şeffaf olmak çok önemli. Örneğin 
yaptırıma konu bir ülkeye bir satış 
yapıp, bunun tahsilatını bankadan 
gizlemek hiçbir sorunu çözmüyor... 
Aksine şeffaf olunması halinde bu 
alanda çok daha uzmanlaşmış kad-
roları bulunan bankanız işleminizde 
bir olumsuz durum bulunma ihti-
maline karşın çoğu zaman sizi de 
koruyacak şekilde kontroller uygu-
layacaktır.

Öğrenci arkadaşlara gelecek olur-
sak bu alan gelişime ve fırsatlara 
oldukça açık... Ülkemizde uluslara-
rası yaptırımlar alanında yetişmiş 
insan gücüne ciddi ihtiyaç olduğunu 
bilmekteyim. Sadece finans / ban-
kacılık alanı ile sınırlı kalmayacak 
şekilde, son dönemde reel sektör 
içerisinde bu alanda ciddi istihdam 
olanakları başlamış durumda.

Yaptırımlar uyum alanının bir de 
tıp gibi global bir geçerlilik yanı da 
var. Dünyanın neresine giderseniz 
gidin, temel prensipler ve birincil 
kaynaklarınız aynıdır. Bu da işinizde 
yurtdışında uzmanlaşma imkanını 
da beraberinde getirmektedir.

Özellikle yaptırımlar uyum alanı 
yapısı itibariyle de üst yönetim – 
hissedarlar dahil olmak üzere or-
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ganizasyonlardaki bütün birimler 
ile sürekli iletişim halinde olunması 
gereken bir birim olduğunu unut-
mamalı. Bu doğrultuda bu alan-
da hem istihdam edilecek hem de 
kendini geliştirmek isteyenlerın 
iletişim ve analiz yetkinliklerini art-
tırmaları oldukça faydalı olacak-
tır. Mesleki yeterlilik açısından ise 
ACAMs ve ICA başta olmak üzere 
yurtdışında bazı saygın kurumların 
-sürekli öğrenimi esas alan- sertifi-
ka programları mevcut. Bu sertifika 
programlarını ve yapılan sınavları 
başarı ile tamamlamanız akabinde 
sizden her yıl belli bir saat eğitime 
katılmanız talep ediliyor. Bu eğitim-
lere sürekli olarak katıldıktan sonra 
da belli periyotlarda (bir çoğunda 
bu süre 3 yıl) sertifika sınavınızı ye-
nilemeniz sizden isteniyor. Bu ser-
tifikaların uluslararası alanda say-
gınlığı ve geçerliliği nin bu alanda iş 
arayışında olanlara hatırlatmakta 
fayda görüyorum.

Yaptırım uyumu sürecinde kamu 
kurumları, özel sektör ve sivil top-

lum kuruluşları arasındaki iş birliği 
nasıl geliştirilebilir ve bu işbirliği 
ne gibi avantajlar sağlayabilir?

Burada kamudan -devletten - doğ-
rudan bir sorumluluk almasını bek-
lemek çok işlevsel ve geçerli bir 
yöntem maalesef değil. Gelişmiş 
bir çok ekonomide bu tür iş birlikle-
ri daha çok iş çevrelerinin kurduğu 
dernekler ve odalar vasıtası ile ya-
pıldığını gözlemlemekteyiz.

Buradaki sorumluluk ticari/finansal 
faaliyeti yapan kişilerin ve firmala-
rın omuzlarında, bunu unutmama-
lılar. Ama bu çerçevede son dö-
nemde odaların, borsaların ciddi iş 
birliklerinin faaliyetleri var. Örneğin 
DEİK (Dış Ekonomik İlişkiler Kuru-
lu), UND (Uluslararası Nakliyeciler 
Derneği), TOBB, Mevzuat Uyum 
Derneği ilk aklıma gelen örnekler. 
Son dönemlerde zaman zaman be-
nim de katıldığım birçok oturumlar, 
bilgilendirme toplantıları ve eğitim-
ler oldu. Üyelerini bilgilendirmeye 
çalışıyorlar. Bazılarının yaptırımlara 

uyma alanında çalışma grupları var. 
Bu tür faaliyetlere firmaların daha 
çok ilgi göstermesi daha takipçi 
olmaları onlar için faydalı olacak-
tır. Bu alanda özel, kamudan daha 
ziyade bu tür iş konseylerinin, iş 
birlikteliklerinin ortak çalışmaları 
çok daha hızlı fayda ve değer üre-
tebildiğini düşünüyorum. Bu tür 
oturumlara katılmak tabiki günceli 
takip etmek adına da önemlidir.

Türkiye’de uluslararası yaptırım, 
AML ve CTF konularında çalışmış 
biri olarak, Türkiye’nin bu konu-
lardaki uyum düzeyi hakkında ne 
düşünüyorsunuz? Türkiye’nin di-
ğer ülkelerle kıyaslandığında han-
gi alanlarda iyileştirme yapması 
gerektiğini düşünüyorsunuz?

AML – CTF alanında ciddi bir insan 
kaynağımız, ciddi düzenlemeleri-
miz var. AML ve CTF alanlarında 
özellikle bankalarda çok ciddi ye-
tişmiş bir insan kaynağımız mev-
cut olduğunu gözlemlemekteyim. 
Bu alanda gelişim alanımız nedir-
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derseniz Türkiye bir süredir FATF 
Financial Action Task Force dedi-
ğimiz üyesi olduğu, uluslararası 
kara parayla mücadele ve terörün 
finansmanıyla mücadele kurumu 
tarafından bu alandaki eksikle-
rinden dolayı gri listede tutuluyor. 
FATF’nin gri listesinden çıkması için 
Türkiye’nin kendi üzerine düşen ev 
ödevlerini yapması bekleniyor. Bu 
sadece ülkenin risk algısı için değil; 
aynı zaman da uluslararası banka-
cılık bağlantıları ve işlemleri için de 
ciddi bir olumsuzluk.

Yaptırımlar uyum alanı Türkiye’de 
yeni gelişen bir uzmanlık alanıdır. 
Yaptırım alanında özellikle banka-
lar ve kurumsal firmalar nezdindeki 
insan kaynağının arttırılması lazım. 
Bu çerçevede eğitim ve sertifikas-
yonuna önem verilmesi gerekiyor. 
Hakeza finansal ve finansal olma-
yan kurumların da uyum alanına 
buradaki işleri yönetmek için ciddi 
kaynak aktarması lazım.

Şirketlerin uluslararası yaptırım 
mevzuatına uyumunu sağlama-
sı için neler yapılması gerekiyor? 
Bu konuda şirketlerin karşılaştığı 
en büyük zorluklar nelerdir ve bu 
zorlukları aşmak için sizce neler 
yapılabilir?

Uluslararası yaptırım mevzuatına 
uyum açısından şirketlerin bu alana 
iş hacimleri ve taşıdıkları risklerle 
uyumlu insan ve maddi olarak kay-
naklarını ayırması gerekiyor. Bunun 
da temel motivasyon faktörünü 
farkındalık olarak görüyorum.

Peki sizce bunun önünde duran 
engel ne?

Bakış açısı ve farkındalık düzeyi-
dir. Meşhur bir söylemdir; uyumun 
maliyetinin yüksek olduğunu dü-
şünüyorsanız; bir de uyumsuzlu-
ğun maliyetini düşünün. Yaptırım-
lara uyum noktasında harcanacak 
emek, zaman ve paranın kat kat 
fazlası ile; olası bir ihlal durumunda 
karşılaşılması mümkündür.

Yaptırım uyum çalışmalarının ko-
ordinasyonunu nasıl sağlıyorsu-
nuz? Uyum fonksiyonunda bulu-
nan süreçlerden bahseder misiniz?

ABD, AB veya İngiltere’nin yaptırım 
otoriteleri sadece mevzuatı payla-
şıp gerisini size bırakmıyor. Yaptı-
rımlara uyum ile ilgili rehberler ve 
en iyi uygulamaları (best practice) 
da yayınlanıp; yeni gelişmeler açı-
sından güncelliyorlar. Yaptırımlara 
uyum da bu açıdan da sürekli gün-
cel kalınması gereken bir iş kolu. 
Bir yaptırımlar uyum programında; 
üst yönetimin sürece katılımı, riskin 
belirlenmesi, kontol ve test edilebi-
lirlik, denetim ve eğitim beş temel 
fonksiyondur.



Sayı #8 —  2023 s/60
—

nun mümkün olmadığı düşüncesi 
da artık sorgulanmaya başlanmış 
durumda.

Yapay zeka ile halkın ilk tanışma 
anını düşündüğümüzde akla Dünya 
satranç şampiyonu Garry Kasparov 
ile IBM’in geliştirdiği satranç prog-
ramı Deep Blue’nun karşılaştıkla-
rı mücadeleler geliyor. O dönem 
ana akım haber kaynaklarında bu 
maçlar, insanların makinelere karşı 
yarışı olarak yayınlanmış ve sonu-
cu heyecanla takip edilmişti. Çoğu 
insan bu ikilinin 1997’deki Deep 
Blue’nun zaferiyle biten serisini 
hatırlasa da bir önceki yıl Kasparov 
da Deep Blue’yu 4-2 yenmişti. Ma-
kinelerin gelişme hızına güzel bir 
örnek olan bu karşılaşma ile insan-
lık bu seviyedeki ilk yenilgisini de 
tatmış oluyordu. Şüphesiz ki Deep 
Blue inanılmaz yetenekli bir oyun-
cuydu ama satrançta gösterdiği 
başarıyı çok daha fazla hamle ih-
timali olan Go gibi bir oyunda gös-
termesinin imkansız olduğu düşü-
nülüyordu. Çünkü çalışma mantığı 
saf işlem gücüne ve her hamlenin 
devamını hesaplayabilmesine ye-
teneğine dayanıyordu. Go için ge-
reken işlemci gücüne ulaşılmasının 
ise imkansız olduğu o dönem sek-
tördeki genel kanıydı. 

İnsanlığın Go konusundaki yenil-
mezliği gerçekten de uzun bir süre 
devam etti. 1997 yılındaki satranç 
hezimetinin benzeri Go için ancak 

Şu an okuduğunuz yazının bir insan 
tarafından yazılıp yazılmadığına na-
sıl emin olabilirsiniz? İkinci dünya sa-
vaşında Almanların Enigma şifresini 
çözerek savaşın gidişatını değiştiren 
ekibinin başındaki kişi olan İngiliz ma-
tematikçi Alan Turing, 1950 yılında bu 
problem için bir test geliştirdi. Turing 
testi olarak bilinen bu test; karşınız-
dakinin bir makine mi yoksa kanlı canlı 
bir insan mı olduğunu ayırt etmenize 
yarıyor. Günümüzde teknoloji, ma-
kinelerin potansiyel yetenekleri ko-
nusundaki şüphe perdesini kaldırana 
dek bu test uzun yıllar işlevini yerine 
getirebildi. Şimdi ise emin olamıyoruz. 
Bu yazıyı bir makine mi yoksa insan mı 
yazdı emin olamamızdaki ana sebep 
de tam olarak bu.

Üretici yapay zeka (Generative AI) son 
dönemin en ilgi çeken konularından 
birisi. OpenAI’in geliştirdiği ChatGPT 
açıldığı andan itibaren 2 ay içinde 100 
milyon kullanıcıya ulaştı ve tarihte bu 
kadar sürede kullanıcı sayısını en hızlı 
arttıran uygulama olmayı başardı. De-
neyen milyonlarca insan hayranlıkla 
şaşkınlığın karıştığı duygular içerisinde 
yapay zekanın hayatımızı düşünülen-
den kısa zamanda nasıl değiştirebile-
ceğini hayal etmeye başladı. Benzer 
yapay zeka örnekleri şimdiye kadar 
görülmüş olsa da; chatGPT’nin yaptık-
ları artık farklı bir çağda olduğumuzu 
hissettiriyor. İnsanlığın bu mücadele-
deki yegane tutunduğu dal olan her 
becerinin makineler tarafından kop-
yalanabileceği ama yaratıcılık için bu-

Bu yazıyı bir makine mi yazdı? 
Bence hayır, ya sizce?

Yazar
Emre RENÇBEROĞLU
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2016 yılında Google’ın sahibi ol-
duğu Deepmind’ın geliştirdiği Alp-
haGo yazılımı Go şampiyonu Lee 
Sedol’ü yendiğinde tekrarlanabil-
di. Aradan uzun zaman geçmesi-
ne rağmen insanlık bir kulvarda 
daha güvendiği kalelerinden birisi-
ni kaybediyordu. Bu örnek gelecek 
konusunda tahminde bulunurken 
ne kadar vizyonsuz olabileceğimiz 
konusunda da çok iyi bir örnektir. 
Yazının devamını bunu göz önün-
de bulundurarak okumanızı tavsiye 
ederim. Ne de olsa tarihsel öngörü 
başarımız çok da yüksek değil.

OpenAI, 2015 yılında içlerinde Elon 
Musk ve Peter Thiel gibi ünlü yatı-
rımcıların da içinde bulunduğu bir 
fon tarafından kar amacı gütmeyen 
bir şirket olarak yapay zeka araş-
tırmaları yürütmesi için kuruldu. 
Sonraki dönemde Deepmind ile 
çokça karşılaştırıldı ve aralarındaki 
rekabet de kamuoyunda yoğun ilgi 
çekti. Ne var ki kar amacı gütme-
yen bir şirket olarak bu rekabette 
yer almak zor olduğu için 2019’da 
artık kar hedefleyen bir şirkete ev-
rildi. Ardından Microsoft’tan aldığı 
yatırımın gücü ile DALL-E ve GPT 
gibi resim ve metin üretebilen ya-
pay zeka ürünlerini piyasaya sür-
dü. ChatGPT, OpenAI’ın geliştirdiği 
GPT’nin 3.5 versiyonlu halinin kul-
lanıcı arayüzü ile herkese açılması 
ile oluşturulan uygulamasıdır. 

Microsoft hiç vakit kaybetmeden 
bu esmekte olan fırtınadan so-
nuna kadar faydalanmak amacıy-
la arama motoru Bing’e ve Office 
ürünlerine ChatGPT’nin entegre 
edileceğini açıkladı. Google da çok 
yakın zamanda Deepmind ve Go-

ogle Brain ekibinin birlikte geliştir-
diği uygulaması Bard’ın piyasaya 
çıkacağını duyurarak karşılık ver-
meye ve pastadaki payını sağlama 
almaya çalıştı. 

Bu dev yarışın yarattığı yıkıcı dal-
gaların bazı kıyılarda tsunamiye 
dönüşmesi de kaçınılmaz gibi du-
ruyor. Goldman Sacks’a göre Chat-
GPT benzeri yapay zeka uygulama-
ları 10 yıl içinde küresel gayrisafi 
milli hasıla toplamına %7’lik bir artış 
getirirken 300 milyon kişinin işsiz 
kalmasına sebep olacak. Teknolo-
jinin getirdiği inanılmaz verimlilik 
artışının bir bedeli olarak milyon-
larca insan yıllardır sürdürdükleri 
işlerini bırakmak ve yeni oluşan 
alanlara kaymak zorunda kalacak. 
McKinsey’nin bir araştırmasına 
göre etkilenecek sektörlerin sayısı 
tahmin edilenden çok daha fazla. 
Pazarlama departmanlarında çalı-
şan kişilerin artık günlerce reklam 
fikri veya metni düşünmesine ge-
rek yok. Saniyeler içinde yüzlerce 
görsel tasarımı oluşturup içlerin-
den istediklerini seçebilirler. Üstelik 
bunun için aradıkları modeli bulup, 
onu çalışmaya ikna edip, kamera 
karşısına geçirip istedikleri pozu 
almakla uğraşmalarına da hiç ih-
tiyaçları yok. Müşteri hizmetleri 
çalışanlarını arayanlar bir makine 
ile konuştuklarını bilmeden işlerini 
halledebilecekler. Yazılımlar ufacık 
bir kod için günlerce bilgisayar ba-
şında sabahlamadan birkaç emir 
cümlesi ile en karmaşık kodu yaz-
dırabilecek, istedikleri uygulama 
veya websitesini basit şekiller ile 
tarif ederek kolayca oluşturabile-
cekler. Hukukçular metinleri saat-
lerce taramalarına gerek kalmadan 

ihtilafları tespit edebilecek ve yıl-
lar içinde oluşmuş teamüller ile 
saniyeler içinde karşılaştırabile-
cekler. Kimsenin artık bir sunum 
için uğraşmasına gerek yok, sa-
dece tarif edin ve istediğinizi alın. 
Beğenmezseniz de hiç sorun de-
ğil yenisini isteyin. 

Kitap mı yazmak istiyorsunuz, 
yazdırın. Dizi senaryosu bile yaz-
dırabilirsiniz. Hatta çok uzak değil, 
yakında yazdırdığınız senaryonun 
yönetmenliğine soyunup istediği-
niz oyuncular ile çekilmesini bile 
isteyebileceksiniz. Yaratıcı zekaya 
bu kadar sahipken neden herkes 
için aynı olan filmleri izleyesiniz ki. 
Kişiye özel içerikler üretilebiliyor-
sa herkesin kendi istediğini alma-
sı da doğal olarak hakkıdır.

Bu yazıyı bir makinenin mi yoksa 
insanın mı yazdığı sorusunu ge-
lecekte çok daha fazla duymaya 
hazır olmalıyız. Nasıl ki olimpi-
yatlarda 100 metre rekoru kırıl-
dığında doping ile mi yoksa doğal 
şekilde mi olduğundan emin ola-
mıyorsak, artık karşımızdakinin 
bir makine mi yoksa insan mı ol-
duğundan da hiçbir zaman emin 
olamayacağız. Fikri mülkiyet, pa-
tent ihlalleri, bilgi güvenliği ve veri 
mahremiyeti tartışmaları yakın 
gelecekte şiddetlenerek sürmeye 
devam edecek. Hiç şüphe yok ki 
bu konu daha çok su kaldıracak. 
Aciz insanlık elbette zamanı ge-
lince makinelere kaybedecek ama 
unutmamak gerekir ki makineler 
de bu aciz insanlığı taklit ederek 
başarıya ulaşmıyor mu?
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SAÜ UTİC Öğretim Elemanlarının 
Güncel Akademik Çalışmalarından Seçmeler

Makalelerimiz
“An İnquiry On Organic Food Confusion İn The Consumer Perception: A Qualitative Perspective”
Yazarlar:  MA Metin DİNÇER, Yusuf ARSLAN, Semih OKUTAN, Esra DİL
Yıl: 2023
Yayın Yeri: British Food Journal 

“Bir Kurumsal Mantık Olarak Türk Töresi ve Onun Yönetsel Aktörler Üzerindeki Şekillendiriciliği: 
Kutadgu Bilig Temelinde Bir İnceleme”
Yazarlar: Ali TAŞ, Ahmet Yağmur ERSOY, Gökhan GÜRLER
Yıl: 2022
Yayın Yeri: Van Yüzüncü Yıl Üniversitesi Sosyal Bilimler Enstitüsü Dergisi

“Consumer Sentiment İn Turkey, From Closure To The New Normal”
Yazarlar: Ahmet Yağmur ERSOY, Metin SAYGILI, Mustafa İlteriş YILMAZ, Mustafa Emre USLU, İhsan Hakan SELVİ
Yıl: 2022
Yayın Yeri: Sustainability

“Determinants Of Somali Student’s Entrepreneurial Intentions: The Case Study Of University Students İn Mogadishu”
Yazarlar: Liban Daud ALİN, Esra DİL
Yıl: 2022
Yayın Yeri: Eskişehir Osmangazi Üniversitesi Sosyal Bilimler Dergisi

“Bibliometric Analysis Of Organizational Ecology Theory (OET):  To Review Past For Directing The Future Of The Field”
Yazarlar: Oğuzhan ÖZTÜRK, Esra DİL
Yıl: 2022
Yayın Yeri: Ege Akademik Bakış 

“Determinants Of The Export Of Financial And Insurance & Pension Services”
Yazarlar: Melek KAYA, Hakan TUNAHAN, Halil ŞİMDİ
Yıl: 2022
Yayın Yeri: Sosyoekonomi

“Has South Korea Really Benefited From Ftas?: A Gravity Model Estimation”
Yazarlar: Halil ŞİMDİ, Tuğçe Danacı ÜNAL
Yıl: 2022
Yayın Yeri: Korea Observer 
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Kitap Bölümlerimiz

Kitap Adı:  Opportunities and Challenges of Business 5.0 in Emerging   
 Markets içinde Chapter 12: Readiness for Export-Oriented   
 E-Commerce in the Age of Industrial Transformation 

Yazarlar: Büşra GARİP, Hakan TUNAHAN

Yıl: 2023 Yayın Yeri: IGI Global 

Kitap Adı:  Dijitalleşme ve İşletmeciliğin Üzerine 
 Güncel Yaklaşımlar içinde FinTek ve Tedarik Zinciri Finansmanı

Yazarlar: Oylum Şehvez ERGÜZEL, Seren ÖZSOY, Ecenur DEMİR

Yıl: 2022  Yayın Yeri: Gazi Kitabevi 

Kitap Adı:  Sürdürülebilirlik Güncel Araştırmalar içinde 
 Çevresel Teoriler Bağlamında Sürdürülebilirlik

Yazarlar: Zeynep TALAŞ, Esra DİL 

Yıl: 2022  Yayın Yeri: Gazi Kitabevi

Kitap Adı: Stratejik Yönetim Araştırmaları içinde Pozisyon Okulunun   
 Stratejik Yönetim Düşüncesine Katkısı: Michael E. Porter’ın   
 1980-2000 Yılları Arasındaki Eserleri Üzerine Bir Değerlendirme

Yazar: Esra DİL 

Yıl: 2022  Yayın Yeri: Efe Akademi Yayınları
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27 Gün 37 Derece İş Topluluğu 
Etkinlikleri

15.10.2022 
Tanışma Kahvaltısı 
Etkinliği

28.10.2022
E-Ticarette Pazar 
ve Ürün Yönetimi

20.10.2022
360 Derece
Start-up

02.11.2022
Birlikten 
Hayat Doğar
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04.11.2022
Digi-Talks 
Influencer Marketing

17.11.2022 
Etkin Linkedin 
Kullanımı

28.11.2022
Nuri Adamcı
Microsoft Excel’de 
Fonksiyonlar ve 
Özellikleri

08.11.2022
Ankara Botaş Teknik Gezisi
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20
22

06.12.2022
Yerelden Globale 5 
CEO ile Sohbet

03.02.2023
Veri Görselleştirme 
Eğitimi

16.12.2022
Mükemmel İmajın 
Anahtarı: Diksiyon 
ve Etkili İletişim

05.12.2022
Türkiye’nin 
Ar-Ge Lideri 
Aselsan Gençler 
ile Buluşuyor

12.12.2022
İşin Mutfağında 
Bir Girişim Dexcook
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27 Gün 37 Derece İş Topluluğu 

Etkinlikleri

21.03.2023
İkna Teknikleri 
Eğitimi

17.05.2023 ve 
18.05.2023
Uluslararası Ticarette 
Dijital Dönüşüm

08.03.2023
Üreten ve Yöneten 
Kadının Gücü

19.04.2023
KOSGEB 
Öğrenci Buluşması
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